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در جلسه ستاد اجرایی خدمات سفر
 خراسان رضوی مطرح شد:

حذف دلالان از
 ورودی پایانه مسافربری   

مشهد

مردم از
 پنهان کردن واقعیت

 عصبانی شدند
05رویداد ایران

07ورزش

02سیاست

پر تماشاگرترین ورزش کشور در یک بزنگاه تاریخی 
قرارگرفته است

بومی گرایی ناگزیر 
فوتبال ایران

گلایه روحانی از رد صلاحیت ها حاشیه ساز شد

پادرمیانی دردسرساز
برخلاف آنچه با مغالطه به جامعه اعلام می شود، از مجموع بیش از ۱۶ هزار نفر ثبت نام کننده، تاکنون تنها حدود ۵۰۰۰ نفر

02سیاست تایید صلاحیت شده اند

شــرکت برق منطقه ای غرب در نظر دارد نسبت به برگزاری مزایده عمومی فوق الذکر اقلام اسقاط شــامل 7 گروه به شرح جدول زیر از طریق 
درگاه ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت) setadiran.ir( به شماره ثبت ســتاد ۱۰98۰۰۱۱32۰۰۰۰۰3 اقدام نماید. کلیه مراحل فرآیند برگزاری 
 مزایده از دریافت تا  تحویل اســناد مزایده جهت ســایر مراحل مزایده از طریق درگاه ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت) ســتاد( به آدرس

 www.setadiran.ir  انجام خواهد شد. لازم است مزایده گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور ودریافت گواهی امضا 
الکترونیکی را جهت شرکت در مزایده محقق سازند.

مقادیر مندرج در جدول زیر، در شرایط مزایده درچ گردیده است.

تضمین شرکت در فرآیند مبلغ کل قیمت پایه کارشناسی) ریال(شرحگروه
مزایده)ریال(

۱/34۱/94۰/۰۰۰۱34/۱94/۰۰۰انواع باطری و لاستیک۱

۱48/72۰/۰۰۰۱4/872/۰۰۰تجهیزات فشار قوی2

29۶/3۶3/4۰۰29/۶3۶/34۰فلز کاپ و بشکه3

۱8/3۶۰/۰۰۰/۰۰۰۱/83۶/۰۰۰/۰۰۰سیم آلومینیوم نمرات مختلف4

3۱8/۰8۰/۰۰۰3۱/8۰8/۰۰۰ضایعات آهن و آلومینیوم۵

۱42/۶۵۰/۰۰۰۱4/2۶۵/۰۰۰اقلام سخت افزاری۶

2۱2/۶۰۰/۰۰۰2۱/2۶۰/۰۰۰اقلام عمومی- اداری7
الزامات:

متقاضیان گروه 4)سیم( و گروه ۵)فقط ضایعات آهن( مطابق ضوابط قانونی می بایست فرم تعهدنامه پیوست اسناد مزایده مبنی بر تحویل سیم و آهن 
آلات ضایعاتی را به مرکز معتبر و صنایع ذوب فلزات دارای تاییده سازمان صنعت و معدن و تجارت مهر و امضاء و تحویل نماینده در غیر اینصورت 

پیشنهاد آنها رد خواهد گردید.
زمانبندی فرآیند مزایده 

1- تاریخ انتشار اگهی مزایده از طریق درگاه ستاد: روز یکشنبه تاریخ 98/۱۰/29
2- مهلت زمانی دریافت اسناد مزایده از طریق درگاه ستاد: از ساعت 9 روز یکشنبه تاریخ 98/۱۰/29

3- تاریخ بازدید از اقلام موضوع مزایده: از ساعت 9 روز یکشنبه تاریخ 98/۱۰/29 تا ساعت ۱2 روز شنبه تاریخ 98/۱۱/۱2
4- آخرین مهلت زمانی ارسال پیشنهادها از طریق درگاه ستاد: تا ساعت ۱۵:3۰ روز شنبه تاریخ 98/۱۱/۱2

5- زمان گشایش پیشنهادها از طریق درگاه ستاد: ساعت ۱۰:3۰ روز یکشنبه تاریخ 98/۱۱/۱3
6 -آخرین مهلت زمانی ارسال فیزیکی پاکت های " الف، ب و ج " ) شامل پاکت تضمین شرکت در فرآیند مزایده، اسناد مزایده، و ریز قیمت ها(: 

حداکثر تا ساعت 9 روز یکشنبه تاریخ 98/۱۱/۱3
به پیشنهادهای فاقد سپرده، سپرده های مخدوش، سپرده های کمتر از میزان مقرر، چک شخصی و نظایر آن و پیشنهاهای مالی فاقد امضاء، مشروط، 

مخدوش ترتیب اثر داده نخواهد شد.
آدرس و تلفن تماس مزایده گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر:

مزایده گران می توانند جهت دریافت اطلاعات بیشتر بامزایده گزار به نشانی شرکت برق منطقه ای غرب - کرمانشاه - 22 بهمن - میدان گلایول - 
طبقه دوم امور تدارکات و قراردادها- شماره تلفن ۵-38232۰۰۱-۰83 داخلی 2238) کارشناس قراردادها و 38227249 )اداره قراردادها( داخلی 

2۰8۵ و اداره انبارها 343۰۶23۰- ۰83 تماس حاصل نمایند.
مزایده گران می بایست جهت ثبت نام و دریافت گواهی الکترونیکی  ) توکن( با شماره های ذیل تماس حاصی نمایند:

اطلاعات تماس ستاد: 4۱934- ۰2۱
اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام سایر استانها، در سایت سامانه )www.setadiran.ir  ( بخش “ ثبت نامه/ پروفایل مزایده گر” موجود است.

روابط عمومی شرکت برق منطقه ای غرب

آگهی مزایده عمومی شماره 982/3 
شماره ستاد 1098001132000003

نوبت اول
شرکت برق منطقه ای غرب

سهامی خاص

1 - شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان در نظر دارد مناقصه اصلاح شبکه آب منطقه مبارکه به شماره )93 2۰98۰۰۱434۰۰۰۰( را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید.
  2- کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اســناد مناقصه تا ارائه پیشــنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکتها از طریق درگاه ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به
 آدرس:  www.setadiran.ir   انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت 

شرکت در مناقصه محقق سازند. تاریخ انتشار مناقصه در سامانه: تاریخ 98/10/28 می باشد.

تاریخروزساعتعنوان

98/۱۱/۰2چهارشنبه ۱۶:۰۰مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه

98/۱۱/۱2شنبه۱۶:۰۰مهلت زمانی ارسال پیشنهاد

98/۱۱/۱3یکشنبه۰8:۰۰زمان بازگشائی پاکتها

3- اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکتهای الف:
   3-1-  آدرس: اصفهان، خیابان شیخ کلینی، خیابان جابر ابن حیان، دبیرخانه معاملات شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان، 

تلفن: 8-3۶۶8۰۰3۰-۰3۱، اتاق )292(
4- اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه:

4-1- مرکز تماس : ۰2۱-4۱934
4-2- دفتر ثبت نام:889۶9737 و 8۵۱937۶8

5- اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام سایر استانها، در سایت سامانه)www . setadiran . ir( بخش ثبت نام/ پروفایل/ تامین کننده/ مناقصه گر موجود است.
نام روزنامه: رویداد امروز 

تاریخ انتشار: 98/۱۰/29
شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان

فراخوان مناقصه عمومی یک مرحله ای ))اصلاح شبکه آب مبارکه((
نوبت اولمناقصه شماره 98-4-269                          

05رویداد ایران

با وجود کمک های متعدد
 مشكلات ادامه دارد

سیستان و بلوچستان
 همچنان اسیر سیل

چــهره ها

اعلام میزان پیشرفت
 مسكن ملی
 در بهمن ماه

خط کشی مردم
 به انقلابی و غیرانقلابی

 کار غلطی است

نماینده مردم تهران در مجلس 
شورای اسلامی تأکید خط کشی 

مردم به انقلابی و غیرانقلابی کار 
غلطی است، نباید بی جهت آنان را از 
انقلاب دور کنیم، اگر شورای نگهبان 

به این روند را ادامه دهد، مجلس 
بعدی از افراد حر و آزاده خالی خواهد 

شد و بخشی از مردم نماینده ای در 
مجلس نخواهند داشت

هشدار
 یورگن کلوپ به 
هواداران لیورپول

اقتصاد
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ورزش
07

سنتی که این روزها در تبریز 
مرسوم شده است

آزادی زندانی 
به جای

 تشریفات عزاداری

هفدهمین  صفحه ویژه 
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خبر کوتاه

یکشنبه 29 دی 1398 / سا ل سوم / شماره  703

بین المللخبر کوتاه

ruydadiran.comرویداد

صبح چهارشنبه هفته گذشته حسن روحانی در 
صحبت هایــی از رد صلاحیت گســترده نامزد های 
انتخابات گلایه کرد و خطاب به دســت اندرکاران 
انتخابات گفت: »همه آن هایی که در این انتخابات 
نقش دارید از شــما خواهــش می کنم، آنجایی که 
روشــن اســت تا صلاحیت فردی رد شــود، آن را رد 
کنید، اما آنجاهایی که نامشخص است یا احتمالات 
ضعیف اســت، مــردم را ناراحت نکنیــد، به مردم 
نگوییــم که در برابر یک صندلی مجلــس ۱۷ نفر، 
۱۷۰ و یا ۱۷۰۰ نفر کاندیدا هســتند، ببینیم از چند 
جنــاح ۱۷۰۰ نفــر کاندیدا هســتند؟ ۱۷ نفــر از چند 
جنــاح، از یــک جناح؟ اینکه انتخابات نمی شــود. 
مثل اینکــه در مغــازه ای از یک جنــس، ۲ هزار عدد 
وجود داشته باشد. به گزارش رویداد 24، لحظاتی 
بعــد ســخنگوی شــورای نگهبان در پاســخ بــه این 
اظهــارات در توییتی نوشــت: »جنجــال برای تائید 
افــراد فاقــد صلاحیت تازگی ندارد، اما پیشــگامی 
رئیس جمهور در این پروژه ضد ملی تأسف بار است. 
البتــه نمی دانســتیم عدم تائید بســتگان به معنی 
حذف جناح های دیگر است.« کنایه کدخدایی به 
رد صلاحیت کامبیز مهدی زاده داماد رئیس جمهور 
بود. این جمله واکنش های زیادی به همراه داشت، 
ازجمله محمود صادقی که در پاسخ به کدخدایی 
این سؤال را پرسید که »آیا همه چند هزارنفری که رد 
صلاحیت شده اند، قوم وخویش روحانی بوده اند؟« 
دفتر رئیس جمهور نیز در پاسخی به شورای نگهبان، 
سخنان کدخدایی را نسنجیده و با ادبیاتی سخیف 
خواند و نوشت: »متأسفانه سخنگوی شورای نگهبان 
در واکنشی کاملا شتاب زده و نسنجیده که حکایت 
از سیاســت و رویکرد او نسبت به انتخابات دارد و 
با شــخصی کــردن یک موضــوع ملی، ایــن دعوت 
رئیس جمهور را که زمینه سازی در راستای وحدت و 
انسجام ملی برای برگزاری انتخاباتی با شکوه بوده، 
ضــد ملی خوانده و با بکار بردن ادبیات و کلماتی 
ســخیف، نســبت به ســخنان رئیس جمهــور اعلام 

موضع کرده است.«
استقبالازانتخاباتبااتمامحجت

ســاعتی بعــد از صحبت های روحانــی، کانال 
شــورای عالی سیاســت گذاری اصلاح طلبان با تیتر 
اتمام حجت به استقبال انتخابات مجلس یازدهم 
رفــت. در بیانیــه شــورای عالــی سیاســت گذاری 
اصلاح طلبــان بــه تأثیــر رأی مــردم در انتخابــات 

پرداخته شــده و آمــده اســت »برخــلاف آنچــه بــا 
مغالطــه بــه جامعــه اعــلام می شــود، از مجموع 
بیــش از ۱۶ هــزار نفر ثبت نام کننــده، تاکنون تنها 
شــده اند.«  تائیــد صلاحیــت  نفــر  حــدود ۵۰۰۰ 
در قســمت اول ایــن بیانیــه تأکید شــد کــه هر جا 
پیروزی به دست آمده متکی به حضور مردم بوده 
و هــر جــا ناکامی حاصل شــده، در غیبت مــردم و 
بی توجهــی بــه خواســت و مطالبــات آن هــا بوده 
اســت. شورای عالی سیاســت گذاری اصلاح طلبان 
با انتقاد از بی توجهی به جایگاه مجلس، نوشته 
مجلــس ایــران امــروز به تیــغ اســتصواب، ملت از 
داشتن نمایندگانی که شجاعت پیگیری مطالبات 
و حقوقشــان را داشــته باشــند، محروم شــده و در 
شــرایطی کــه طبــق قانون اساســی، مجلــس تنها 
نهاد قانون گذاری در کشــور اســت، انواع و اقسام 
شورا های موازی شکل گرفته اند، به گونه ای که حتی 
در موضوعی، چون تغییر نرخ بنزین، در مرجعی 
غیــر از مجلس، اتخاذ تصمیم شــده که نتیجه آن 
خســارت های هنگفتی اســت که به جامعه ایران 
در آبــان ۹۸ تحمیــل شــد. در این بیانیه همچنین 
بــه روند ثبت نــام نامزد ها در انتخابــات پرداخته 
و اعمال نفــوذ بخش هایــی از یکــی از نهاد هــای 
کــه  غیرمســئول در انتخابــات خبــر داده اســت 
در نهایــت منجــر بــه آن شــده که تنها حــدود ۳۰ 
درصــد داوطلبان احراز صلاحیت شــده اند و البته 
تقریبــا اکثریت قریب به اتفاق اصلاح طلبــان یا رد 
صلاحیت شــده اند یا احراز صلاحیت نشــده اند. 

بااین حــال مهم ترین فصل بیانیه فصل نهایی آن 
است. جایی که با یادآوری این موضوع که بیش 
از ۹۰ درصــد کاندیدا هــای شناخته شــده احــزاب 
اصلاح طلــب رد صلاحیــت شــده اند، بــا شــورای 
نگهبــان اتمام حجــت کــرده اســت کــه »شــورای 
در  اصلاح طلبــان  جبهــه  سیاســت گذاری  عالــی 
صورت نبودن کاندیدا های شــاخص اصلاح طلب 
در حوزه هــای انتخابیه، لیســتی بــه مردم معرفی 
نخواهد کرد. اصلاح طلبان رویه شورای نگهبان را 
پس از تهدید های خارجی، بزرگ ترین تهدید علیه 
منافع ملی کشور خوانده اند و خواسته اند که در رد 

صلاحیت ها بازبینی شود.
ازتحریمتاشرکتدرانتخابات

میــان  در  دیــدگاه  چندیــن  حاضــر  حــال  در 
اصلاح طلبان وجود دارد. بخشی از آن ها معتقدند 
در هر شــرایطی باید در انتخابات شــرکت کرد زیرا 
عدم شــرکت در انتخابات به معنای تحریم نظام 
اســت و آن ها چنیــن قصدی ندارنــد، ضمن اینکه 
این گروه معتقدند تنها راه تغییر صندوق های رأی 
هستند. چهره تأثیرگذار این جریان موسوی لاری و 
محمدرضا عارف هستند. موســوی لاری می گوید: 
»اصلاح طلبان باید در انتخابات شرکت کنند، زیرا 
هر نوع تغییری میسر نمی شود مگر از صندوق های 
رأی. ندادن لیست اصلا به معنای تحریم انتخابات 
در  حضــور  اصلاح طلبــان  پیش فــرض  و  نیســت 
انتخابات است. ما به قطعیت می گوییم که هنوز 
تنها روزنه اصلاح طلبان شرکت در انتخابات است، 

ولو در مناطقی لیســتی نداشته باشــند.« در مقابل 
بخشــی دیگــر اعتقاددارنــد حضــور اصلاح طلبــان 
باید مشــروط باشــد و در صورت رد صلاحیت های 
گسترده، لزومی به حضور اصلاح طلبان نیست. این 
بخــش از اصلاح طلبان می گویند تحریم انتخابات 
بــه معنــای تحریم نظــام نیســت و به عنــوان یک 
تاکتیک سیاسی است. البته گروه سومی هم وجود 
دارد کــه معتقد اســت می توان راهکار میانــه ای در 
پیش گرفت و به جای دادن لیست، اصلاح طلبان 
را آزاد گذاشت تا شخصا در انتخابات شرکت کنند؛ 
مشــابه مجلس هفتم که پس از رد صلاحیت های 
گســترده، افراد شخصا در انتخابات شرکت کردند 
و چهره هایــی همچــون محمدرضا تابش، ســهیلا 
جلــودارزاده، ولی الله شــجاع پوریــان و داریوش 
قنبــری بــه مجلــس راه یافتنــد. فعلا عــدم ارائه 
لیســت، راهکاری اســت که بیشــترین طرفدار را 
دارد. با توجه به واکنش شورای نگهبان در برابر 
ســخنان روحانی، بعید به نظر می رسد تغییری 
گفتــه  علــی صوفــی  شــود.  ایجــاد  شــرایط  در 
جهانگیــری در حــال رایزنــی بــا شــورای نگهبان 
اســت؛ امــا پاســخ شــورای نگهبــان بــه معــاون 
رئیس جمهور، احتمالا دوستانه تر از پاسخ به خود 
رئیس جمهور نخواهد بود. در این شرایط احتمالا 
به جز چند نفر معدود که ارتباطات سیاسی بهتری 
با مقامات نظام دارند، چهره جدیدی تائید نخواهد 
شــد و اصلاح طلبان با همین شــرایط در انتخابات 

شرکت خواهند کرد.

مردم از پنهان کردن واقعیت
 عصبانی شدند

خط کشی مردم به انقلابی و غیرانقلابی
 کار غلطی است

گلایه روحانی از رد صلاحیت ها حاشیه ساز شد

پادرمیانی دردسرساز

فعال شدن
 مکانیسم ماشه 
چیز جدید نیست

یــک کارشــناس مســائل بین الملــل بــا اشــاره بــه 
اقــدام اروپایی هــا در فعــال کردن مکانیســم ماشــه 
در ارتبــاط بــا برجــام گفــت: ایــن مکانیســم روشــی 
مشــخص و کوتاه تــر بــرای حــل اختلافــات برجامی 
از منظــر تکنیکــی اســت و پایــان برجــام محســوب 
نمی شــود. نصرت اله تاجیک در گفت وگو با ایســنا، 
بــا بیــان موضوع ادامــه داد: این در حالی اســت که 
بیشــتر اختلافات ایــران و اروپا که بــا خروج ترامپ 
از برجام نیز آغاز شد، سیاسی است و نه تکنیکی و 
بعید است این مکانیسم به راحتی بتواند مشکلات 
موجود را حل کند زیرا پایبندی ایران به برجام طی 
چندیــن مرحلــه به تائید ســازمان بین المللــی انرژی 
اتمی رســیده اســت و فعال شــدن این مکانیسم که 
قبــلا نیز ســابقه داشــته و ایــران از آن اســتفاده کرده 
اســت چیز جدید نیست و بیشتر برای مجاب کردن 
ایران به وفادار ماندن به برجام مطرح شــده است. 
او بــا بیــان این کــه اروپایی ها هنگامی کــه ایران گام 
کــه از  کردنــد  ســوم و چهــارم را برداشــت، تهدیــد 
مکانیســم ماشــه اســتفاده می کنند و هــدف آن ها از 
مطــرح کــردن ایــن موضوع کــم کردن ســرعت روند 
کاهش تعهدات برجامی ایران بود، اظهار کرد: ولی 
وقتی ایران گام پنجم را برداشت اروپایی ها احساس 
کردنــد بایــد در ایــن زمینــه جدی تر باشــند و به نظر 
می رســد که سلســله تحولات کنونی در منطقه بعد 
از ترور ســردار قاســم ســلیمانی و افزایــش تنش بین 
ایران و آمریکا نیز علاوه بر مسائل هسته ای بی تأثیر 
نبوده اســت. تاجیک با بیان این که بعد از ســقوط 
هواپیمای اوکراینی شــاهد وقوع برخی تحولات در 
کشــور بودیم، ادامه داد: به نظر می رســد تحولات 
داخلــی نیــز در اجرایــی کــردن این تصمیم از ســوی 
اروپایی هــا مؤثــر بــوده اســت و مــا بایــد همان طور 
کــه در جریان حمله به پایگاه عین الاســد آمریکا در 
عــراق با یــک روش عقلانی و مناســب توانســتیم از 
افزایــش ســطح تنــش بین ایــران و آمریــکا جلوگیری 
کنیــم در مســائل داخلی نیز باید همــان عقلانیت را 
به کار ببریم چراکه این مســائل بر سیاست خارجی 
کشور تأثیر می گذارد زیرا هرچه انسجام ملی کمتر و 
فاصله بین مردم و حاکمیت افزایش یابد به همان 
میزان به شدت فشــارهای خارجی برای امتیاز گیری 
نیز افزوده می شــود. ســفیر پیشــن ایــران در اردن با 
اشاره به بی عملی نسبی اروپایی ها در زمینه اجرای 
برجــام ادامــه داد: ایــران باید اعتراض خــود در این 
زمینــه را ادامــه دهــد و بایــد راهــکار همکاری هــای 
بانکی و مالی قوی تر و نیز تبادلات تجاری محکم تر 
را طراحــی و اجــرا کند ولــی نباید کاری انجام دهیم 
که ســه کشور اروپایی عضو برجام به سمت راهبرد 
اردوگاه  به نحوی کــه در  کننــد  پیــدا  آمریــکا ســوق 
ترامــپ قــرار گیرند و ما منزوی شــویم. تا الآن یکی 
از امتیازات ما این بوده که ترامپ با همه اقداماتی 
کــه کــرده نتوانســته احــدی از اعضــای برجــام را به 
ســمت خــود بکشــاند، اجمــاع جدیدی علیــه ایران 

ایجاد کند و منزوی بوده است.

ایران از فرصت گفت وگو 
با اعضای برجام 

استفاده کند
اســتاد دانشــگاه بیرمنــگام انگلیــس تــرور ســردار 
ســلیمانی توســط آمریــکا را عامل افزایــش تنش ها و 
دلیــل ســقوط هواپیمــای اوکراینی دانســت و گفت: 
ایــران بایــد بــه مذاکره با اروپــا بپردازد اگــر ایران این 
فرصت را از دست بدهد و نتواند کشورهای اروپایی 
را قانــع کند، ممکن اســت با خطر انــزوای اقتصادی 
نه تنها از سمت اروپا بلکه از سوی پکن، مسکو و سایر 

قدرت ها مواجه شود.
به گزارش ایلنا، ویلیام اسکات لوکاس استاد علوم 
سیاســی و روابــط بین الملل دانشــگاه در مورد فعال 
شــدن سازوکار حل اختلاف توسط انگلیس، فرانسه 
و آلمان گفت: فعال شــدن این مکانیســم درواقع به 
این معنی است که اروپا باید از آخرین فرصت خود 
بــرای گفت وگو بــا ایران و زنده نگه داشــتن توافق با 
ایران و استفاده کند درصورتی که این مذاکرات موفق 
شود، هم تأثیر تحریم ها کاهش می یابد و هم توافق 
هسته ای نجات پیدا می کند. مکانیسم حل اختلاف 
بــه معنــی همراهی اروپا باسیاســت فشــار حداکثری 
آمریکا نیست. او فعال شدن مکانیسم حل اختلاف 
را به معنی همراه شدن اروپا با آمریکا در اعمال فشار 
حداکثــری علیــه ایــران نداشــت و گفــت: قابل توجه 
کــه اروپایی هــا تحریم هــای آمریــکا را تأییــد  اســت 
نکردنــد و تحریم هــای ســازمان ملل را احیــا نکردند 
در عــوض تنهــا روال قانونــی فعــال کردن مکانیســم 
حــل اختــلاف را در پیــش گرفتنــد. اســتاد دانشــگاه 
بیرمنگام یادآور شد: در فوریه گذشته، اتحادیه اروپا 
اینستکس را راه اندازی کرد؛ اما انتقاد اتحادیه اروپا از 
تحقیقات و توســعه برنامه موشکی تهران، فعالیت 
در خاورمیانــه و ادعای حضــور در بمب گذاری و ترور 
در اروپا باعث شــد که این مکانیســم روند خوبی را 
نداشــته باشــد. او در مــورد راه حــل پیــش روی ایران 
در ایــن شــرایط گفــت: ایــران اکنــون شــانس دیگری 
بــرای دنبال کردن مذاکرات با اعضای باقی مانده در 
برجام دارد. اگر این مذاکرات موفق باشد، می تواند 
شــاهراهی برای اقتصاد آشــفته ایران باشــد و مانع از 
درگیری و نزاع های بیشــتر شــود. او افزود: ایران باید 
بــه مذاکــره بــا اروپا بپــردازد اگــر ایران ایــن فرصت را 
از دســت بدهــد و نتوانــد کشــورهای اروپایی را قانع 
کنــد، ممکن اســت با خطر انــزوای اقتصــادی نه تنها 
از ســمت اروپا بلکه از پکن، مســکو و سایر قدرت ها 

مواجه شود.

رئیس جمهــوری  اول  معــاون 
بزرگ تریــن  از  یکــی  گفــت: 
کــه در داســتان  ضربه هایــی 
هواپیمــا خوردیــم ایــن بــود 
نگــه  مبهــم  روز  چنــد  کــه 
بعــدازآن  مــردم  داشــتیم.  
خیلی عصبانی شدند که چرا 

چنــد روز واقعیت را نگفتیم. بیان واقعیت و 
شــفاف بودن واقعا مهم ترین کاری اســت که 
بایــد انجــام بگیرد. بــه گزارش ایرنا، اســحاق 
جهانگیری افزود: دی ماه امسال خیلی دی ماه 
ســختی بود. دی ماه پر دلهره و اضطراب و پر 
از خبرهای غیرمنتظره که شــنیدیم و داغ های 
بزرگــی کــه دیدیم. جهانگیری اظهار داشــت: 
شــرایط کشــور شــرایط دشــواری اســت. هــم 
ازنظر سیاست خارجی در شرایط خاصی قرار 
گرفتیم. آمریکایی ها بــرای اولین بار در تاریخ 
خود ســردار نامی یک کشــور را رســما و عملا 
ترور می کنند. می دانند که ما هم عکس العمل 
داریم. تهدید هم می کنند که اگر عکس العمل 
نشــان دهیــد عکس العمل نشــان می دهیم و 
۵۲ نقطــه را می زنیــم. عکس العمل محکمی 
بــرادران ســپاهی انجــام دادنــد. این سیســتم 
رســانه ای متأســفانه چــون در انحصــار آن هــا 
است هر طور می خواهند راجع هر موضوعی 
فکر می کنند می توانند افکار عمومی را جهت 
بدهنــد. او افــزود: بلافاصلــه بعــد از حملــه 
موشکی ایران گفتند این که چیزی نبود. گفته 
بودند که خیلی کارها می کنند چند تا موشک 
زدند که اصلا معلوم نیست کجا خورده است. 
کسی که نه زخمی شده و نه کشته شده است. 
طوری حرف می زنند که انگار ما شهوت این را 
داشتیم که بزنیم صد تا آدم را بکشیم. معاون 
گفــت: به هرحــال بعــد  اول رئیس جمهــوری 
از جنــگ جهانــی دوم کســی بــه آمریکایی ها 
نگاه چپ نکرده بود. آمریکایی ها اگر کســی 
بخواهد از کنار پادگانشــان رد شود، در همان 
عراق باید از کیلومترها رد می شد. ایران رسما 
اعلام کرد و پادگان آن ها را موشک باران کرد. 
الآن دارنــد کم کــم تلفــات را اعــلام می کننــد. 
چراکــه نمی تواننــد خیلــی مســائل در فضــای 
جامعــه را مخفی کنند البتــه هیچ کس در این 
دنیا نمی تواند مسائل را مخفی کند. او تأکید 
کرد: هرکس در هر مســئله ای پنهــان کاری کرد 
ضــرر کــرد و بعد مجبور شــد به دلیل مســائل 
فضــا بیایــد رو کنــد کــه طــوری دیگر مــردم در 
مــوردش قضاوت کردند. مــا خودمان یکی از 
بزرگ تریــن ضربــه ای کــه در داســتان هواپیما 
خوردیــم بیــش از ســقوط هواپیمــا و کشــته 
شــدند ۱۷۶ نفــر انســان محترمــی کــه در این 
هواپیمــا بودند همین بود کــه چند روز مبهم 
نگه داشــتیم که چرا این اتفاق افتاده اســت. 
مــردم بعدازآن خیلی عصبانی شــدند که چرا 
چنــد روز واقعیت را نگفتیم. بیان واقعیت و 
شــفاف بودن واقعا مهم ترین کاری اســت که 

باید انجام بگیرد.
جهانگیــری در ادامــه گفــت: این شــرایط 

بین المللی و منطقه ای اســت 
کــه منطقــه پرتنشــی داریــم. 
در اطــراف منطقــه مــا همــه 
کشــورها درگیر هســتند. همه 
دود و آتــش و جنــگ از آن هــا 
ســوریه،  عــراق،  می آیــد. 
لیبی، یمن و افغانســتان و ما 
در کانــون این چنیــن شــرایطی قرارگرفته ایــم. 
و  رفتنــد  برجــام  از  آمریکایی هــا  افــزود:  او 
مــا گام هــای مختلفــی برداشــتیم. اروپایی هــا 
حرف هــای عجیب وغریب می زننــد با این که 
می داننــد مــا کشــوری نیســتیم کــه برجــام را 
برهــم بزنیــم. رســما هم اعــلام کردیــم که ما 
در حــد موادی که در برجــام اختیار دادند که 
وقتــی طــرف مقابــل بــه تعهدات خــود عمل 
نکنــد اجــازه و حق داریــم بــه همــان انــدازه 
تعهداتمــان را کاهش دهیم که تعهداتمان را 
به همان نســبت کاهش دادیم. معــاون اول 
رئیس جمهوری ادامه داد: البته به نظر می آید 
آن ها بیشتر در این فضا می خواهند کاری کنند 
که بحث ســردار و حمله به پایگاه آمریکایی 
تحت اخبار دیگری قرار بگیرد و در دنیا خیلی 
بزرگ نشــود و این که کشــورها احســاس کنند 
می توانند مقابل آن ها بایستند، خیلی ناراحت 
هستند. جهانگیری در ادامه به شرایط سخت 
اقتصادی کشور اشاره کرد و گفت: ما با مردم 
باید روراست باشیم. وضعیت معیشت مردم 
دشوار است. زندگی مردم دشوار شده است. 
ما در دو مقطع ۲ شــوک تورمی داشــتیم یکی 
در ســال ۹۰ یکــی هــم در ســال های ۹۷ و ۹۸ 
یعنی در یک دهه ۲ شــوک تورمی پشــت هم 
دیگر که قدرت خرید مردم را به شدت کاهش 
می دهــد کــه ایــن واقعیتــی اســت کــه پیــش 
روی مــا اســت. او افــزود: آمریکایی هــا هــم 
ایستادند و بی سابقه ترین تحریم ها و بدترین 
تحریم ها در تاریخ بین الملل علیه کشور ما در 
حال اعمال اســت. این ســابقه از تحریم ها و 
این طور پیگیری اعمــال تحریم ها جزو دوران 
خیلی خاص اســت که این طور آمریکا کشــتی 
را دنبــال کنــد کــه کجــا مــی رود و نفــت ایران 
اســت بــا کاپیتان کشــتی تماس بگیــرد اگر در 
ایــن بندر تخلیه نکنی جای دیگر بروی چقدر 
جایــزه می دهیــم. دولــت بزرگی مثــل آمریکا 
حاضر شود به کاپیتان یک کشتی باج و رشوه 
دهد که نفت کشور دیگر را به جایی که گفته 
نبرد و جایی که من می گویم ببر. معاون اول 
رئیس جمهوری ادامه داد: من به شــما بگویم 
امروز شرایط اقتصادی ما نسبت به آن چیزی 
کــه آمریکایی هــا فکر می کردنــد می توانند آن 
را دچار فروپاشــی کنند، چنین چیزی نیست. 
وضع اقتصاد ما از ثبات، آرامش چه در تولید 
و صــادرات و واردات قــرار دارد و همه چیز آن 
خوب است. ما هیچ کالایی امروز نیست که 
بخواهیــم وارد کنیم نتوانیــم. بخواهیم صادر 
کنیــم نتوانیــم صــادر کنیــم البتــه در موضــوع 
نفــت خــام شــرایط طور دیگر اســت کــه باید 

راهکارهای جدیدتری پیدا کرد.

نماینــده مــردم تهــران در 
مجلس شورای اسلامی تأکید 
خط کشی مردم به انقلابی و 
غیرانقلابی کار غلطی است، 
از  را  آنــان  بی جهــت  نبایــد 
انقلاب دور کنیم، اگر شورای 
نگهبــان به این رونــد را ادامه 

دهد، مجلس بعدی از افراد حر و آزاده خالی 
خواهد شــد و بخشــی از مردم نماینــده ای در 
مجلــس نخواهنــد داشــت. علــی مطهــری در 
گفت وگــو بــا ایلنــا، دربــاره این کــه نامزدهــای 
یازدهمیــن دوره انتخابــات مجلــس شــورای 
اســلامی از یــک جنــاح خاص عنــوان می کنند 
پارلمــان یازدهــم بایــد انقلابــی و پیــرو خون 
سردار سلیمانی باشد و به این بهانه به برخی 
برچســب می زنند این دو قطبی ســازی ها چه 
ضرری به نظام و کشور می زند، گفت: تقسیم 
مــردم بــه انقلابــی و غیرانقلابــی کار غلطــی 
اســت. او با بیان این که نباید بین مردم خط 
انقلابــی و غیرانقلابــی راه بیندازیــم، عنــوان 
کرد: باید بگوییم همه مردم انقلابی و خوب 
هستند. نباید بی جهت آنان را از انقلاب دور 
کنیــم، نبایــد دایره انقلاب محــدود و کوچک 
شــود که در نهایت یک جمع کوچک بماند. 
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی 
یادآور شــد: امام تمامی جوان ها را انقلابی و 
متدین می دانســت، به واسطه همین دیدگاه 
بود حتی جوانانی که نسبت به مسائل دینی 
یــک مقــدار ســهل انگار بودنــد وارد انقــلاب 
ســال های مشــرف به  ادامــه داد:  او  شــدند. 
انقــلاب جوانانی که اهل شــرب خمــر بودند 
تغییــر کردنــد و وارد انقلاب شــدند. مطهری 
بیــان کــرد: بازهم تأکید می کنــم این که بیایند 
خــط بکشــند و بگوینــد یــک عــده انقلابی و 

یک عــده دیگــر نیســتند تنها 
می دهنــد  انجــام  کــه  کاری 
این اســت کــه دایــره انقلاب 
را محــدود می کننــد و این کار 
درستی نیســت. او ادامه داد:  
البته درصــدی هم در جامعه 
وجــود دارند که مخالفند؛ اما 
مدام مردم را به ســمت خــارج از انقلاب هل 
ندهیــم و مدام این خط کشــی را تکرار نکنیم 
ایــن حــرف بدی اســت؛ مثــلا می گویند جبهه 
نیروهــای انقــلاب ایــن اســم گذاری ها غلــط؛ 
یعنی اطرافیان ما در انقلاب هستند و دیگران 
نیســتند ایــن ادعــای بــزرگ و غلطــی اســت. 
ایــن نماینــده مجلس شــورای اســلامی درباره 
عملکرد مجلس دهم گفت: عملکرد مجلس 
دهم از دو دوره قبل بســیار بهتر بوده اســت، 
امــا متأســفانه به دلیل تبلیغاتــی که علیه این 
مجلــس شــکل گرفت، ایــن را در ذهــن مردم 
بــه وجــود آوردنــد که این مجلــس بی کفایت 
بوده اســت. حالا شــما نگاه کنید اگر مجلس 
بعدی مطابق میلشان باشد، چگونه آن را بالا 
می برند. این عضو کمیسیون فرهنگی مجلس 
شورای اسلامی خاطرنشان کرد: به دلیل آن که 
در مجلــس دهــم تعــداد نیروهــای معتــدل و 
اصلاح طلــب قابل توجــه اســت، می خواهنــد 
آن را بکوبنــد، درحالی کــه اکثریــت مجلــس 
معتقــدم عملکــرد  اصولگــرا هســتند،  دهــم 
مجلس دهم از مجالس هشــتم و نهم بســیار 
قابل قبول تر بوده است. نماینده مردم تهران 
درباره اینکه تعداد قابل توجهی از چهره های 
شاخص در این دوره رد صلاحیت شدند، این 
امر چه تأثیری روی انتخابات خواهد گذاشت، 
گفت: باید ببینیم نتیجه چه می شــود، شــاید 

بعضی از این افراد تائید شوند.

شــهیندخت مولاوردی، فعال سیاسی اصلاح طلب، در گفت وگو 
بــا اعتمادآنلایــن، با اشــاره بــه رد صلاحیت های گســترده چهره های 
اصلاح طلب توســط شــورای نگهبان اظهار داشــت:  متأسفانه شورای 
نگهبان مثل سنوات گذشته اقدام به رد صلاحیت گسترده چهره های 
اصلاح طلب کرد تا کشور در شرایطی که به انسجام و یکصدایی احتیاج 

دارد به استقبال انتخابات مجلس برود.
معاون اسبق رئیس جمهوری در ادامه سخنانش گفت: در شرایط 
فعلــی هنــوز درباره چگونگــی ورود جریان اصلاحــات به انتخابات 
مجلــس یازدهــم حرف وحدیث هایی مطرح می شــود. چیزی که تا 

امروز مشــخص اســت، این اســت که شــورای عالی در انتظار نتیجه 
تعیین صلاحیت های شهرهای دیگر است تا با مشخص شدن نتیجه 
نهایی موضع نهایی اعلام شــود. البته اعضای شــورای عالی شدیداً 
به رویکرد یک جانبه گرای شورای نگهبان اعتراض داشتند. این فعال 
سیاســی اصلاح طلب درباره آرایش انتخاباتی توضیح داد: ســالی که 
نکوســت از بهارش پیداســت. تلاش هایی که برای یکدســت کردن 
مجلس بعدی شروع شــده اســت درواقع نشــان می دهــد دیگر قرار 
است مجلس به جای عصاره ملت عصاره جناح های سیاسی باشد. 
این برخورد در شرایطی صورت می گیرد که با توجه به اتفاقات خاص 

چند وقت اخیر و تبعات نگران کننده تحریم ،  توقع می رفت اعضای 
شــورای نگهبان این  بار رفتاری اصلاح شــده از خود نشــان دهند. او 
افزود: اصلاح طلبان هیچ وقت قطع امید نمی کنند؛ اما شورای نگهبان 
با این روش فضای ناامیدکننده و فاقد اعتماد عمومی را تشدید کرد. 
بــه همیــن دلیل جای تعجب اســت کــه چطور چنین عملکــردی از 
خود نشان می دهند. شهیندخت مولاوردی در پایان صحبت هایش 
گفت: فرایند طوری است که گویی برای بخشی از سیستم اصلًا و ابداً 
اهمیت ندارد افکار عمومی چه قضاوتی درباره کارهایش می کنند که 

باید گفت این پدیده ای خطرناک است.

خــبر

شهیندخت مولاوردی با اشاره به رد صلاحیت های گسترده اصلاح طلبان

سالی که نكوست از بهارش پیداست

اسحاق جهانگیری

علی مطهری

رئیس جمهوری بــا حضور در روســتای »کلانی« 
چابهار خطاب به مردم این روستا گفت: دولت در 
کنار شما مردم سیل زده هست و از هیچ کمکی دریغ 
نخواهد کرد. به گزارش ایرنا، حســن روحانی پس 
از ورود بــه فــرودگاه کنارک با بالگرد در جمع مردم 
سیل زده روستای »کلانی« بخش دشتیاری شهرستان 
چابهار حضور یافت. رئیس جمهــوری با حضور در 
میــان مردم این روســتا چابهــار از نزدیــک از آخرین 
وضعیت امدادرســانی به ســیل زدگان اطلاع یافت 
و دســتورات لازم را برای تســریع در امدادرسانی به 
آســیب دیدگان ناشــی از ســیل صادر کرد. روحانی 
پس از بازدید از مناطق ســیل زده اســتان سیستان و 
بلوچســتان و شهرســتان چابهار، با حضور در میان 
مردم روســتای کلانی از بخش دشــتیاری شهرستان 
چابهار تأکید کرد: مطمئن باشید دولت و همه ما 
در کنار شما هستیم، مشکلات شما را حل خواهیم 
کرد و شما را فراموش نمی کنیم. رئیس جمهوری با 
بیان اینکه خوشحالم که به همراه جمعی از وزیران 
و مســئولان در خدمت شــما هســتیم، گفت: شما 
مرزبانان عزیز کشور ایران هستید که در یک روستا 
کنــار مرز کشــور دوســت، پاکســتان قرارگرفته اید و 
امروز به خاطر سیل زدگی دچار مشکل شده اید. او 
با بیان اینکه باران به عنوان رحمت الهی هم نعمت 
بزرگی است و هم برخی اوقات مشکلاتی به وجود 
می آورد، گفت: متأســفانه در باران اخیر مشکلاتی 
برای مردم منطقه پیش آمده، خانه ها را آب گرفته 
و راه های ارتباطی و مسیرهای رفت وآمدهای مردم 

دچار مشکل شده و اموال آن ها از بین رفته است.
خسارتهایمالیقابلجبراناست

روحانی با بیان اینکه بازسازی ویرانی ها و درمان 

مصدومان احتمالی و جبران خسارت ها، اقدامات 
فوری است که باید انجام گیرد، گفت: خوشبختانه 
ســازمان هواشناسی قبل از آغاز بارش ها پیش بینی 
کرده و هشدار و اخطار لازم را داده بود که این بسیار 
مهم است و موجب شده که ما خسارت جانی در 
این سیل نداشته باشیم و خسارت های مالی قابل 

جبران است.
رئیس جمهوری با قدردانی و تشــکر از ســازمان 
هواشناســی بــه خاطــر پیش بینی ســیل، گفــت: از 
کــه ایــن رونــد ادامــه و  هواشناســی می خواهیــم 
اطلاع رسانی به موقع ادامه داشته باشد. روحانی با 
بیان اینکه این حادثه باعث می شود که بسیاری از 
طرح ها و پروژه هایی که باید در استان انجام شود 
با جدیت و تلاش بیشتری پیگیری شود، گفت: در 
مســیر بازدید از مناطق ســیل زده وزیران راه، نیرو و 

کشور توضیح دادند که در این منطقه نیاز به ساخت 
پل هایی اســت و جاده های ویران شده باید ترمیم 
و بازسازی شود که این اقدامات با جدیت پیگیری 
خواهــد شــد. رئیس جمهــوری با اشــاره به گــزارش 
وزیــر نیــرو در مســیر بازدید در ایــن مناطق، گفت: 
خوشــبختانه برق روستاها وصل شده و البته مردم 
این روستاهای سیل زده همچنان با مشکلاتی مواجه 
هســتند که رسیدگی و رفع خواهد شد. روحانی با 
تأکید بر اینکه همه مسائل و مشکلات شما را بررسی 
و رفــع خواهیــم کرد، گفت: همه در کنار هم برای 
رفع مشــکلات تلاش می کنیم و در شــادی و غم در 

کنار هم هستیم.
سیلاخیرمنشأخیرمیشود

رئیس جمهوری با بیان اینکه اســتان سیستان 
و بلوچستان سال هاست که سختی و رنج کشیده 

اســت، گفــت: باید این ســختی ها جبران شــود. 
کارهای خوبی برای توسعه استان شده و من ۲۵ 
سال پیش که همراه آیت الله هاشمی رفسنجانی 
بــرای افتتاح ســد پیشــین بــه این منطقــه آمدم، 
امروز ســدهای دیگری هم در استان ساخته شده 
و به گفته استاندار یکی از این سدها ۸۵ درصد 
پیشــرفت داشــته اســت. روحانــی بــا یــادآوری 
اینکه ســیل اخیر ســبب می شــود تکمیل بسیاری 
از طرح های توســعه استان تســریع شود، گفت: 
درســت اســت که ســیل برای شما مشــکل ایجاد 
کــرد، امــا در آینــده بــرای ایــن اســتان منشــأ خیــر 
خواهــد شــد. او افــزود: سیســتان و بلوچســتان 
در دولــت تدبیــر و امید در ســطح جهان جایگاه 
دیگــری پیداکــرده اســت و امــروز چابهــار بــرای 
تــردد و حمل ونقــل  کشــورها مرکــز  از  بســیاری 
شــده اســت. رئیس جمهوری افزود: اجرای پروژه 
راه آهن در استان، آغازشده است و رهبری اجازه 
دادنــد ۳۰۰ میلیــون یــورو بــرای تکمیــل راه آهــن 
چابهار اختصاص یابد؛ در آینده خواهید دید که 
راه آهن، کشتی، اتوبان و فرودگاه در کنار هم در 
ایــن اســتان خواهــد بــود و این یک تحــول بزرگ 
اســت. روحانی با اشــاره به هم مرز بودن اســتان 
سیســتان و بلوچســتان با کشور پاکســتان گفت: 
روابط با پاکســتان بسیار خوب و از همیشه بهتر 
اســت. این مرز باید مرز دوســتی و تجارت شــما 
باشد و به همین خاطر تأکیدداریم بازارچه مرزی 

در منطقه فعال شود.
روحانی تأکید کرد: خسارت ها را جبران می کنیم 
و همه مشکلات شما را حل خواهیم کرد. شما مردم 

خوب، پاسداران مرز ایران هستید.

گــزارش
رئیس جمهور:

 دولت در کنار مردم سیل زده است
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رئیس کمیسیون تسهیل تجارت اتاق تهران، 
بــا بیان اینکه صادرکننــدگان موافق تعهد ارزی 
نیســتند،  خــود  صــادرات  ارز  بازگشــت  بــرای 
گفــت: در اینکــه ارز حاصــل از صــادرات بایــد 
برگــردد، هیــچ شــک و تردیــدی وجــود نــدارد. 
محمــد لاهوتــی در گفتگو با مهر بــا بیان اینکه 
ارائــه  بــا  موافــق  به هیچ عنــوان  صادرکننــدگان 
تعهد ارزی به دلیل مشکلاتی که از این بابت، 
پیش روی آن ها گذاشــته شــده اســت، نیستند، 
گفت: به نظر می رســد که اخذ تعهد ارزی یک 

سیاســت شکســت خورده اســت؛ امــا بایــد بــار 
دیگــر تأکیــد کرد کــه صادرکننــدگان در ضرورت 
بازگشــت ارز صادراتی به چرخه اقتصاد ایران، 
کامــلا  و  نداشــته  تردیــدی  و  شــک  هیچ گونــه 
موافــق و همــراه بــا بانــک مرکــزی هســتند؛ اما 
به هرحــال روش هایــی که به عنــوان رفع تعهد 
ارزی در نظــر گرفتــه شــده، با اشــکالاتی همراه 
اســت؛ اگرچــه بخش عمــده ای از ایــرادات این 
روش هــا از ابتــدای اجــرای آن تاکنــون، برطرف 
شــده اســت.رئیس کمیســیون تســهیل تجــارت 

و توســعه کســب وکار اتــاق بازرگانــی، صنایــع، 
معــادن و کشــاورزی تهــران افــزود: به هرحال، 
بازگشت ارز صادراتی از سوی صادرکنندگان، با 
اعمال برخی روش های غیر از اخذ تعهد ارزی، 
قابل اثبــات اســت؛ بــه ایــن معنا کــه روش های 
در نظر گرفته شــده برای بازگشــت ارز صادراتی 
در شــرایط کنونــی اقتصــاد ایران و بــا توجه به 
تحریم هــا، فقط دســت و پــای صادرکنندگان را 
می بنــدد؛ به خصــوص اینکــه واردات در مقابل 
صــادرات، واگــذاری ارز حاصــل از صــادرات به 

واردکننــده، فــروش ارز بــه سیســتم صرافی های 
مجــاز تحــت نظــارت بانــک مرکــزی هم اکنــون 
کــه وجــود دارنــد و طبــق  روش هایــی هســتند 
را  صــادرات  از  حاصــل  ارز  صادرکننــدگان  آن، 
بــه چرخــه اقتصــادی برمی گرداننــد؛ امــا نیازی 
بــه اخــذ تعهــد ارزی نیســت کــه در نهایت، به 
بازگشــت مالیــات بر ارزش افــزوده گره بخورد و 
بخش عمــده ای از نقدینگی واحدهای تولیدی 
را همچون یک ســال و نیم گذشــته، در سازمان 

امور مالیاتی بلوکه کند.

تعهد ارزی یک سیاست شكست خورده است
خـــــبر

در پرداخت عیدی کارگران 
ناخن خشکی نکنید

یک فعال کارگری با بیان اینکه عیدی کارگران زمانی 
به دردشــان می خورد که بتوانند اســتفاده بهتری از آن 
داشته باشند، از کارفرمایان خواست که عیدی و پاداش 

پایان سال کارگران را زودتر به حسابشان واریز کند.
علی اکبر ســیارمه در گفت وگو با ایســنا، با تأکید بر 
پرداخت به موقع عیدی کارگران، گفت: برخی بنگاه ها 
بــه دلیــل شــرایط اقتصــادی یا نقدینگــی کم قــادر به 
پرداخت حقوق کارگران خود نیستند و بعضا با مطالبات 
و حقــوق معــوق مواجه انــد ولــی یکســری از بنگاه ها 
نقدینگی مناسبی دارند و به طور مرتب و منظم حقوق 
کارگــران خــود را می پردازنــد که از آن ها انتظــار می رود 
ناخن خشکی نکنند و عیدی و پاداش کارگرانشان را یک 
ماه قبل از پایان سال به حسابشان واریز کنند تا بتوانند 
از این مبلغ اســتفاده کنند. او افزود: برخی کارفرمایان 
سنوات کارگران را سالیانه می پردازند که توصیه ما این 
اســت که این ســنوات را به شــکلی به کارگران بدهند 
که بتوانند نیازهای خود را به موقع برطرف کنند و به 
شلوغی های آخر سال نخورند، چون در آخر سال برخی 
اقــلام تورم خــاص خود را دارند لذا بهتریــن زمان برای 
پرداخت عیدی و پاداش و ســنوات کارگران این اســت 
کــه یــک ماه زودتر بــه آن ها پرداخت شــود. این فعال 
کارگری حداقل دستمزد مصوب شورای عالی کار برای 
ســال ۱۳۹۵ را یک میلیــون و ۵۱۷ هــزار تومان ذکر کرد 
و گفت: بر اســاس قانون، میزان عیدی امسال کارگران 
حداقل دو برابر حقوق پایه یعنی سه میلیون و ۳۴ هزار 
تومان و حداکثر سه برابر حقوق پایه یعنی چهار میلیون 
و ۵۵۱ هــزار تومــان خواهد بود. ســیارمه تصریح کرد: 
قانون کار، برای پرداخت عیدی ســقفی در نظر گرفته 
و بــر اســاس آن میــزان عیدی نباید از ســه برابر حداقل 
حقوق مصوب سال ۱۳۹۸ تجاوز کند؛ یعنی اگر کارگری 
دســتمزد ماهیانــه اش بیــش از چند میلیون تومــان بود 
سقف پرداختی در مورد او رعایت می شود و این سقف 
ازآن جهت است که فاصله بیشتر نشود. بر اساس قانون 
کار کلیه کارگاه های مشمول قانون کار مکلف هستند به 
هر یک از کارگران خود در پایان هر سال، معادل شصت 
روز آخرین مزد، به عنوان عیدی و پاداش بپردازند. مبلغ 
پرداختــی از ایــن بابــت بــه هر یــک از کارگــران نباید از 
معــادل ۹۰ روز حداقل مــزد روزانه قانونی تجاوز کند؛ 
ضمنا به موجب تبصره یک ماده واحده مذکور، مبلغ 
پرداختی به کارگرانی که کمتر از یک سال در کارگاه کار 
کردند باید به ماخذ ۶۰ روز مزد و به نسبت ایام کارکرد 

در سال محاسبه شود.

تحریم های جدید
  بی  تأثیر است

نایب رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران، ضمن 
بی تأثیر خواندن تحریم های جدید آمریکا که اشاره به 
نام شرکت ها داشته و غالبا شامل شرکت های فولادی 
می شــود، گفــت: گاهــی تحریم هــای داخلی بیــش از 

تحریم های خارجی مشکل ساز می شوند.
بهادر احرامیان در گفت وگو با ایسنا، با تأکید بر اینکه 
تحریــم صنایع معدنــی ایران موضوع تازه ای نیســت، 
اظهار کرد: ابتدا تحریم کل صنعت معدنی کشور و اکنون 
اســامی تک تک شرکت ها اعلام شــده است، بنابراین 
عمــلا مورد جدیــدی بــه محدودیت ها اضافه نشــده 
است؛ اما در مورد اثر تحریم ها باید به این نکته توجه 
کرد که اثر تحریم ها را بر میزان تولید و میزان صادرات 
نبینیم؛ چراکه طراحی تحریم ها برای این منظور نخواهد 
بود. مهم ترین اثری که بر اساس آن، تحریم ها طراحی 
و اجــرا می شــوند، افزایــش هزینه هــای مبادله اســت. 
نایب رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران ادامه داد: 
ممکن است همان مقدار تناژ محصول تولید، جابه جا 
و صــادر شــود اما بــا ارزش افزوده پایین تــر؛ چراکه باید 
محصول را با قیمت پایین تر بفروشیم. مشتریان خارجی 
ادعا می کنند در تجارت با ایران با ریسک بالاتری روبه رو 
هســتند و ایــن بزرگ ترین اثری اســت کــه تحریم ها بر 
صنایع معدنی ما خواهد گذاشت. به طور مثال مشابه 
سال های گذشته صادرات انجام خواهد شد؛ وگرنه این 
تحریم ها هیچ تأثیری بر روند کاری فعالان معدنی و 
تولید و صادرات ما نخواهد داشت. او تأکید کرد: درست 
است که به طور مثال عملکرد واحدهای بزرگ فولادی 
در ۹ ماهه امسال در حدود ۲۰ درصد نسبت به مدت 
مشابه گذشته رشد داشته، اما ممکن است ارزش افزوده 
کمتری برای کشور به همراه داشته که به دلیل اعمال 
تخفیفات بیشتر روی فروش محصولات ما بوده است. 
احرامیــان تصریــح کــرد: هرچنــد کــه البته تاکنــون نیز 
تحریم های صنایع فلزی ایران توســط آمریکا، چندان 
بر قیمت های فروش محصولات ما تأثیری نداشته ولی 
کماکان بیشترین تأثیر در قیمت های صادراتی از ناحیه 
شرایط داخلی و پایین نگه داشتن قیمت محصولات 
صادراتی است. این پایین نگه داشتن قیمت سبب شده 
که قدرت چانه زنی ما با خریداران خارجی کمتر شود. او 
در رابطه با افزایش عرضه فولاد به بورس برای کاهش 
قیمت ها، اظهار کــرد: در صحبت از افزایش یا کاهش 
قیمت بین تولیدکننده و کسی که می خواهد محصول را 
صرفا به فروش برساند و فروشنده است، مفهوم گنگی 
ایجاد شده و اختلاف نظر به وجود می آید. زمانی که 
ســطح قیمت مورد نظر اعلام نمی شــود و فقط اعلام 
می شود که باید کاهش یابد، برای تولیدکننده پیام غیر 
شفاف ارسال می کند که سبب آشفتگی بازار نیز خواهد 
شد. نایب رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران افزود: 
اگر سطح قیمت یا دامنه قیمتی اعلام شود، بسیار بهتر 
می توان سیاست های تنظیم بازار را اجرا کرد. متأسفانه 
در حال حاضر فقط شاهد هستیم که اعلام می شود 
قیمــت کاهــش پیدا کند یــا افزایش نیابــد ولی اینکه 
ســطح قیمتی مدنظر مســئولان تنظیم بازار چیست، 
برای همه صنعتگران این حوزه موقعیت مبهمی ایجاد 

کرده است.

به رغم اینکه در ســال گذشــته به طور خالص 
حدود ۴۶۰ فرصت شغلی ایجاد شد، کارشناسان 
معتقدنــد، اگــر دو ضعــف عمــده برای توســعه 
بــازار کار رفــع نشــود قطعــا ســال آینده بــا ریزش 

فرصت های شغلی مواجهیم.
به گزارش مهر، در دو ســال گذشــته دولت در 
هر سال اشتغال یک میلیونی را هدف گذاری کرد؛ 
اهدافــی که هم از ســوی رئیس جمهــور به عنوان 
عالی تریــن مقــام اجرایــی کشــور و هــم از ســوی 
نوبخت رئیس ســازمان برنامه وبودجه به عنوان 
دســتگاه مجری تأمین اعتبارات بارها در محافل 

مختلف اعلام شد.
رئیــس ســازمان برنامه وبودجــه دی ماه ســال 
۹۶ در نشست خبری خود با خبرنگاران از تجهیز 
۳۲۷ هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان منابع برای ایجاد 
یک میلیون و ۳۳ هزار شــغل برای ســال ۹۷ خبر 

داد.
مشــاغلی کــه بــه گفتــه نوبخــت بــا اجــرای 
کار«،  بــازار  فعــال  »سیاســت های  برنامه هــای 
طرح های اشــتغال زایی خرد، اشــتغال حمایتی، 
طرح هــای بخــش کشــاورزی، صنایــع کوچــک و 
خوشــه های صنعتی اشتغال زا، تکمیل طرح های 
نیمــه تمام صنعتــی، حمل ونقــل درون شــهری، 
حــوزه  و  مســکن  برون شــهری،  حمل ونقــل 

گردشگری پیش بینی شده بود.
وعــده ایجــاد یــک میلیــون شــغل برای ســال 
جــاری نیز بــا پیش بینــی در قانون بودجــه دیده 
شده بود. نوبخت در اردیبهشت امسال با اشاره 
بــه هدف گذاری اشــتغال یــک میلیونی تــا پایان 
امســال از برنامه ریــزی بــرای جلوگیــری از ریــزش 

نیروی کار هم خبر داد.
بااین حال به استناد گزارش مرکز آمار ایران، در 
ســال گذشته ۴۶۴ هزار فرصت شغلی به صورت 
خالص در کشور ایجاد شده است. رئیس جمهور 
نیز در پنجاه و نهمین مجمع عمومی بانک مرکزی 
با بیان اینکه »ما سالانه ۵۰۰ هزار اشتغال خالص 
داشــتیم«، گفت: »درحالی که در دولت های قبل 
از ما، در کل دوره ۸ ســاله، اشتغال خالص آن ها 

در سال ۱۰ یا ۱۲ هزار بوده است.«
امــا نکتــه قابــل تأمــل در اجــرای برنامه های 
اشــتغال تخصیص منابع است که کارشناسان نیز 
معتقدند باید اقدام اساسی در زمینه تجهیز منابع 

صورت گیرد.

در همیــن زمینــه علــی امینــی از کارشناســان 
ســابق ســازمان برنامه وبودجه و پژوهشــگر بازار 
کار در گفتگو با مهر، گفت: بر اساس برآوردهای 
صورت گرفته توســط امور اقتصاد کلان ســازمان 
برنامه وبودجــه، در ســال گذشــته یــک میلیون و 
۱۱۹ هزار فرصت شغلی در کشور ایجاد شده بود 
امــا بــه دلیل اینکه تعــداد زیــادی از فرصت های 
شــغلی از بین می روند، مجموع اشــتغال خالص 
کشــور به مراتب کمتر از میزان ایجاد شده است. 
به عبارتی با احتساب ریزش مشاغل آنچه به طور 
خالــص ایجــاد شــده، ۴۶۴ هزار فرصت شــغلی 

است.
این پژوهشگر بازار کار با بیان اینکه هر چند 
ایجــاد یــک میلیون شــغل رقــم قابل دسترســی 
اســت، اما قطعا در صورت تداوم سیاســت های 

موجود قطعا قابل تحقق نخواهد بود.
او بــا اشــاره بــه عــدم تناســب امکانــات و 
منابع با هدف ایجاد یک میلیون شــغل، تأکید 
کــرد: بــا توجــه بــه اینکــه در ســال گذشــته یک 
میلیــون و ۱۱۹ هزار شــغل ناخالص ایجاد شــده 
اســت پــس هدف گذاری اشــتغال یــک میلیونی 
و  دارد  الزاماتــی  امــا  نیســت  غیرقابل دســترس 

متناســب بــا آن بایــد امکانــات و منابــع تجهیــز 
شوند.

غالباشتغال۹۷بامکانیزمجاریاقتصاد
ایجادشد

او دربــاره الزامــات تحقق هــدف ایجاد یک 
میلیون شغل گفت: بخش عمده اشتغال کشور 
بــر اثــر مکانیزم ها و ســازوکارهای جــاری اقتصاد 
ایجاد شــده است و واحدهای صنفی و صنعت 
کارخانــه ای بنــا بــه نیاز خود نســبت نیــروی کار 
جذب کردند که حتی بخشــی از این اشــتغال، 
کیفیــت  کــم  فرصت هــای شــغلی غیررســمی و 

است.
او افــزود: امــا بــا توجــه بــه اینکــه بخــش 
اشتغال غیررسمی کشور اشباع شده این هشدار 
را از اکنون می دهیم قطعا درصورتی که الزامات 
کار  اجــرای برنامه هــای سیاســتی توســعه بــازار 
فراهــم نشــود در ســال بعــد بــا ریــزش اشــتغال 

مواجه خواهیم بود.
این پژوهشگر بازار کار با تأکید بر اینکه دولت 
بایــد یــک همــت جــدی در زمینــه فراهــم کردن 
زیرساخت های اشتغال زایی داشته باشد، گفت: 
بــر اســاس برآوردها در ســال ۹۶ عملا اعتبــاری از 

منابع بانکی برای اشتغال جذب نشد و در سال 
۹۷ نیــز از ۲۰ هــزار میلیــارد تومــان منابــع بانکی 
اشــتغال، کمتــر از ۸ درصــد یعنــی حــدود ۱,۶۰۰ 
میلیارد تومان جذب شــد؛ ضمــن اینکه در حوزه 
اجــرای سیاســت های فعال بــازار کار در دو ســال 
گذشــته فقط ۱۰۰ میلیارد تومان منابع تخصیص 

پیدا کرد که این روند باید اصلاح شود.
ایــن کارشــناس اقتصــادی بــا بیان اینکــه باید 
برای اجرای برنامه های اشتغال تمرکززدایی شود 
کار مســئول اجــرای برنامه هــای  و صرفــا وزارت 
سیاســتی بــازار کار نباشــد، ادامــه داد: عــلاوه بــر 
تجهیــز منابــع، الزام دیگر تحقق هدف اشــتغال 
یک میلیون نفر ورود جدی دستگاه های اجرایی 
بــه مقولــه اشــتغال اســت و هــر دســتگاه بایــد 
متناسب با نوع فعالیت برنامه های اشتغال را با 
جدیت تدوین کنند. علی امینی پژوهشــگر بازار 
کار اظهار داشت: با توجه به عملکرد برنامه های 
اشــتغال در ســال ۹۷ می تــوان بــه ایــن نتیجــه 
رســید کــه نقــش برنامه هــای اشــتغال در ایجــاد 
فرصت های شغلی جدید در اقتصاد پایین است 
و این مســئله، ضعف سیاست گذاری، مدیریت، 

راهبری و اجرا را نشان می دهد. 

الزامات حفظ اشتغال موجود فراهم شود

احتمال ریزش فرصت های شغلی در سال آینده
اعلام میزان پیشرفت مسكن ملی

 در بهمن ماه

صادرات کشاورزی تأمین مالی می شود

سبد معیشت کارگران تا پایان سال
 تعیین می شود

ضرورت بازپس گیری بازار جهانی فرش ایران

معاون وزیر راه و شهرسازی 
با بیان این که استقبال چشمگیر 
نشــان  ملــی  اقــدام  طــرح  از 
می دهد برنامه ریــزی و اجرای 
پــروژه در مســیر درســتی قــرار 
دارد گفــت: بهمن مــاه میــزان 
پیشــرفت و تصاویــر آخریــن 

وضعیت پروژه های طرح اقدام ملی مسکن در 
شهرهای مختلف اعلام می شود.

بــا  گفت وگــو  در  محمــودزاده  محمــود 
ایســنا اظهار کــرد: طرح اقدام ملی پیشــرفت 
قابل ملاحظه ای دارد و در بســیاری از شــهرها 
پــروژه در مراحــل اجرایــی اســت. در بعضــی 
کــه ثبت نام هــای  از شــهرها و اســتان ها هــم 
جدیــد صورت گرفتــه مراحل اجــرای پروژه ها 
به خوبــی پیــش مــی رود. او افــزود: مقدمات 
طــرح اقــدام ملــی و تأمین مســکن در بعضی 
اســتان ها و شهرها باید توسط مدیران محلی 
تسهیل شود. در حال حاضر یکی از مشکلات 
این پروژه در بعضی شــهرها و اســتان ها عدم 
تأمیــن زمیــن مناســب، خدمات و تأسیســات 
زیربنایی و روبنایی اســت. ولی در مجموع از 
نظر برنامه ریزی، طرح اقدام ملی شرایط قابل 
قبولــی دارد و بــه زودی مــردم شــاهد تصاویر 
شــهرهای  و  اســتان ها  در  پروژه هــا  اجرایــی 

بــود.  خواهنــد  مختلــف 
محمودزاده با اشاره به تکمیل 
ظرفیت ثبت نام مســکن ملی 
طی ساعات اولیه در بسیاری از 
شهرها گفت: اقبال به مسکن 
اســت.  غیرقابل انــکار  ملــی 
مســکن عــلاوه بــر موضوعات 
اقتصــادی، جنبه هــای اجتماعــی نیــز دارد. لذا 
بهترین قضــاوت روی این موضوعات عملکرد 
مردم است. این استقبال، تائید می کند که طرح 
اقدام ملی در مســیر درســت و موردقبول افکار 
عمومی و جامعه حرکت می کند. معاون وزیر 
راه و شهرسازی خبر داد: در بهمن ماه به صورت 
مستند، میزان پیشرفت پروژه های طرح اقدام 
ملــی را به اطلاع عموم می رســانیم. هم چنین 
یــک ســری واگــذاری زمین هــای ۹۹ ســاله بــه 
متقاضیان خواهیم داشت که مردم با استفاده 
از تســهیلات دولتی اقدام به ساخت می کنند. 
این مدل، بخشی از ۴۰۰ هزار واحد را تشکیل 
می دهــد. بــه گفتــه محمــودزاده، در بعضــی 
از پروژه هایــی طــرح اقــدام ملــی، پیشــرفت 
بــه بــالای ۴۰ درصد رســیده و بعضــی پروژه ها 
به تازگــی شــروع شــده اســت. بــه زودی اخبــار 
خوبی از جریانات اجرا و پیشرفت پروژه ها به 

اطلاع مردم رسانده می شود.

مدیرعامل بانک توســعه 
بــر  تأکیــد  ضمــن  صــادرات 
اهمیت بخــش کشــاورزی، از 
آمادگی این بانک برای تأمین 
محصــولات  صــادرات  مالــی 

کشاورزی خبر داد.
علــی  ایرنــا،  گــزارش  بــه 

کشــاورزی  توســعه  در همایــش  صالح آبــادی 
تجــاری کــه در اتاق بازرگانی ایران برگزار شــد، 
گفت: وقتی موضوع کشاورزی مطرح می شود، 
تصــور اینکــه نبود پــول عامل همه مشــکلات 
اســت، درست نیست، در حالیکه تأمین مالی 
یکی از مســائل این حوزه محســوب می شود، 
اما مشــکلات دیگری هم ماننــد آموزش وجود 
دارد کــه بایــد بــه آن پرداخته شــود. او تصریح 
کرد: زمانی به دلیل اختلاف بین آنکارا و مسکو، 
روســیه به محصولات کشــاورزی ایران احتیاج 
داشــت و جمهوری اسلامی شــروع به صادرات 
کــرد.  کشــور  کشــاورزی بــه ایــن  محصــولات 
صالح آبــادی اضافــه کــرد: بر اســاس مطالعات 
مشخص شد که مشکلاتی در این زمینه وجود 
دارد، از جملــه اینکه در روســیه فروشــگاه های 
بزرگ زنجیره ای وجود دارد که مشــتریان آن ها 

در  را  کشــاورزی  محصــولات 
کیفیــت  بســته بندی خــاص و 
خاصی تهیه می کنند، بنابراین 
بایــد  محصــول  آن  کشــت 
استانداردهایی را رعایت کرده 
باشــد. او یــادآور شــد: روســیه 
برایــن اعتقاد اســت، چنانچه 
قرار اســت محصولی را خریــداری کند، باید در 
فواصل زمانی مشــخص میزان تعیین شــده ای 
از محصول به این کشــور صادر شــود؛ بنابراین 
شــرایط متوجــه شــدیم آمادگــی کامــل بــرای 
صادرات محصول به روسیه را نداریم. به گفته 
مدیرعامل بانک توسعه صادرات، این مسائل 
نیــاز بــه برنامه ریــزی و ظرفیت ســازی دارد کــه 
نقش آموزش در آن بسیار مهم است. او با بیان 
اینکه این بانک حلقه تأمین مالی محصولات 
کشــاورزی اســت، افــزود: امــروز بــا توجــه بــه 
محدودیــت نفتــی، بایــد ارز کشــور را بوســیله 
صــادرات غیرنفتــی تأمیــن شــود. صالح آبــادی 
اعلام کرد: ســال ۹۷، هشت هزار میلیارد ریال 
و از ابتــدای امســال تــا پایــان آذرماه نیــز ۹ هزار 
میلیارد ریال در بخش صادرات کشاورزی تأمین 

مالی شده است.

وزیــر تعــاون، کار و رفــاه و اجتماعی گفت: 
اکنون کمیته تعیین دستمزد در حال تعیین سبد 

معیشت کارگران است.
بــه گــزارش ایرنــا، محمــد شــریعتمداری در 
حاشــیه مراســم انعقاد تفاهم نامه همــکاری با 
موضوع ایجاد و توسعه تعاونی های جوانان در 
محل وزارت ورزش و جوانان گفت: کمیته تعیین 
دستمزد از کمیته های فعال است و با همکاری 
وزارت کار، نماینــدگان کارگــری و کارفرمایی در 
جریــان اســت. او افــزود: مباحــث تعیین ســبد 
معیشــت کارگران بر اســاس نــرخ تــورم در حال 
انجام اســت. شریعتمداری اظهار امیدواری کرد 
تا پایان امسال کمیته تعیین دستمزد به تصمیم 
معقول برسد. دستمزد سالانه جامعه کارگری و 
بیمه شدگان تأمین اجتماعی هر ساله با حضور 
نمایندگان کارگری، کارفرمایی و دولت در شورای 
عالــی کار بــه ریاســت وزیــر تعــاون، کار و رفــاه 
اجتماعی و در روزهای پایانی اسفندماه تعیین 
می شود.  محمد شریعتمداری در مراسم انعقاد 
تفاهم نامه همکاری با موضوع ایجاد و توســعه 
تعاونی های جوانان که در وزارت ورزش و جوانان 
برگزار شد، گفت: انتخاب جوانان اندیشمند در 
عرصه مدیریت تحولی در کشــور رقــم می زند و 
داروی شفابخشی برای مشکلات است. او تأکید 
کرد: حضور جوانان در عرصه مدیریت نه تنها در 
شــعار بلکه در عمل نیز اتفاق بیافتد و شــرایطی 

فراهم شــود کــه مانند روزهای نخســت پیروزی 
انقلاب اســلامی شــاهد حضــور جوانان باشــیم. 
وزیــر کار افزود: چنانچه حضور جوانان همچون 
روزهای نخســت پیروزی انقلاب در صحنه های 
مختلف و عرصه مدیریت تداوم داشــت، وضع 
بهتری نســبت بــه امروز داشــتیم. شــریعتمداری 
اضافــه کــرد: دولت یازدهم و دوازدهم هم یکی 
از وعده هــای خــود را توجه به جوانان اعلام کرد 
و در این زمینه اقدام ها و پایه ریزی خوبی انجام 
شد و مهم ترین اقدام دولت در مدت باقیمانده 
اعتماد به جوانان در عرصه های مختلف است. 
او درباره امضای تفاهم نامه ایجاد تعاونی جوانان 
گفت: پیشنهاد شد تا پایان امسال ١٠ میلیارد تومان 
منابع مالی از ســوی وزارت ورزش و جوانان برای 
ایــن منظــور تأمین شــود و تــا ســقف ١٠٠ میلیارد 
تومان منابع مالی از ســود بانک توســعه تعاون 
از ســال ٩٩ اختصــاص یابــد. شــریعتمداری ابــراز 
امیدواری کرد: این تفاهم نامه در حد کاغذ نباشد 
و ضمانت نامه هایی تا سقف ۵٠٠ میلیون تومان 
توسط صندوق ضمانت بخش تعاون هم صادر 
می شود. وزیر کار گفت: ۴٩٠ هزار واحد تولیدی 
کوچک و بزرگ در کشور فعالیت می کنند که در 
بخــش دوم ایــن تفاهم نامه جوانــان کارگر مورد 
هــدف قــرار دارنــد و در زمینــه افزایــش مهــارت، 
مسائل بهداشت و سلامت و توجه به ورزش آنان 

مورد تأکید است.

قائم مقــام وزیــر صنعــت در امــور بازرگانــی 
گفــت: امــروز عــزم جدی شــروع شــده تا بخش 
خصوصــی از ظرفیت های مرکز ملی فرش ایران 
اســتفاده کنــد و جایگاه فــرش دســتباف در بازار 

جهانی باز پس گرفته شود.
به گــزارش ایرنــا از وزارت صنعت، معدن و 
تجارت، حسین مدرس خیابانی قائم مقام وزیر 
صمت دراموربازرگانی در دیدار از مرکز ملی فرش 
ایران ضمن تأکید بر اهمیت نقش فرش دستباف 
در اشــتغال و ارزآوری، افزود: فرش دســتباف به 
جایگاه اصلــی خود باز خواهد گشــت. مدرس 

خیابانی پیشنهاد داد: شورای حمایت از تولید و 
صادرات در مرکز ملی فرش با حضور تشکل ها، 
انجمن ها و بخش خصوصی تشــکیل شــود و از 
ظرفیت های مناطق و استان ها نباید غفلت شود. 
او افزود: فرش پرچم دوم و نشــان هویت ایران 
است و جایگاه خود را به کشورهای دیگر واگذار 
کرده ایــم. به گفته این مقام مســئول، صادرات 
فرش به همراه زعفران، خشــکبار و غیره که در 
شمار اقلام صادرات سنتی محسوب می شوند، 
به میزان صادرات بخش صنعت افزایش نیافته 

و از آن غافل شده ایم.
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 روابط عمومی و امور بین الملل دانشگاه علوم پزشکی 
و خدمات بهداشتی؛ درمانی زاهدان

آگهی فراخوان مناقصه عمومی
دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی، درمانی زاهدان در نظر دارد مناقصه عمومی یک مرحله ای مشروحه ذیل را مطابق برنامه 

تعیین شده را از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی )ستاد( برگزار نماید.

موضوع مناقصهشماره مناقصه
 مبلغ تضمین

)به واحد ریال( 
حداقل شرایط برای 

دریافت اسناد
شماره فراخواننوع ضمانت نامه

98/۱۱-۱۰8
تهیه، حمل و نصب تجهیزات 
سالن کنفرانس ستاد مرکزی 

دانشگاه
۵۰۰.۰۰۰.۰۰۰

داشتن مجوز از 
مراجع ذیصلاح

2۰98۰4۵2۶۰۰۰۰84ضمانت نامه بانکی یا واریز نقدی

98/۱۱-۱۰9
تهیه، حمل، نصب و راه اندازی 

یک دستگاه دیزل ژنراتور ستاد 
مرکزی دانشگاه

۱.2۵۰.۰۰۰.۰۰۰
داشتن مجوز از 
مراجع ذیصلاح

2۰98۰۰4۵2۶۰۰۰۰8۵ضمانت نامه بانکی یا واریز نقدی

کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اســناد تا ارائه پیشــنهاد مناقصه گران و بازگشــایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات 
الکترونیکی)ستاد( به  آدرس setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، کلیه مراحل ثبت نام 

در سایت مذکور را جهت دریافت گواهی امضای الکترونیکی اقدام نمایند و در مناقصه اعلام شده شرکت کنند. 
محل دریافت اسناد مناقصه: مناقصه گران جهت دریافت اسناد مناقصه به آدرس setadiran.ir مراجعه نمایند و در صورت نیاز به کسب 

اطلاعات بیشتر با شماره 33372140-054 )اداره امور قراردادها و مناقصات دانشگاه( تماس حاصل نمایند. 
از روز یکشنبه مورخ 98/۱۰/29 لغایت روز یکشنبه مورخ 98/۱۱/۰۶مهلت دریافت اسناد از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی ستاد

تا ساعت ۱8 روز چهارشنبه مورخ 98/۱۱/۱۶آخرین مهلت بارگذاری اسناد مناقصه به صورت الکترونیکی در سامانه ستاد

تا ساعت ۱۵ روز چهارشنبه مورخ 98/۱۱/۱۶آخرین مهلت تحویل نسخه فیزیکی پاکت الف به دبیرخانه حراست دانشگاه

از ساعت 9 صبح روز شنبه مورخ 98/۱۱/۱9تاریخ گشایش پاکات مناقصه

2۰ روز کاری و برای یک دوره قابل تمدید می باشدمدت اعتبار پیشنهاد

ضمناً مناقصه گران جهت کســب اطلاعات بیشتر در خصوص اسنادمناقصه به اداره قراردادها و مناقصات به نشانی زاهدان، بزرگراه خلیج 
فارس، میدان دکتر حسابی، مجتمع اداری پردیس مراجعه یا به شماره تلفن 33372140-054 تماس حاصل نمایند و همچنین جهت ارائه 

پاکت الف)تضمین شرکت در مناقصه( در موعد مقرر به دبیرخانه مدیریت حراست دانشگاه علوم پزشکی و نشانی فوق مراجعه نمایند. 
هزینه انتشار آگهی برعهده برنده مناقصه می باشد.

م.الف880
شناسه آگهی : 734694 
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چند ســالی اســت که بحران آب و سیل در هم 
تنیده شده و هر سال یکی از این واژه ها بر دل ایران 
می نشیند که طبق گفته های آقای وزیر چاره ای جز 

سازگاری و راهکارهای مدیریتی نداریم.
به  گزارش ایســنا، خســارت سیل در سطح ملی 
و بین المللــی روبه افزایش اســت، میزان خســارت 
ســیل در کشــور ما رشــد ۲۵۰ درصدی داشــته و ۷۰ 
درصد اعتبارات ســالانه ستاد حوادث غیرمترقبه را 
به خود اختصاص می دهد. برخلاف دوره ۳۰ ساله 
گذشــته در ســال آبی ۹۸-۹۷ کشورمان با افزایش 
حــدود ۳۰۰ درصــدی بارش هــا مواجــه شــد و در 
برخی مناطق کشــور از جمله حوزه های بالادست 
مهم ترین رودخانه های کشــور شــامل کارون، دز و 
کرخه میزان این افزایش به مراتب بیش از میانگین 

سالیانه کشور بود.
در واقع رضا اردکانیان وزیر نیرو بر این باور است 
که کشــور دچار یک نوع رادیکالیســم آب و هوایی 
شده و بحث تغییر اقلیم برای ما این گونه تعریف 
می شود که ما از سال های نسبتا متعادل در شرایط 
آب و هوایــی فاصلــه گرفته ایــم و ممکــن اســت 
سال های شدیدا خشک و شدیدا تر داشته باشیم. 
همان گونه که سال آبی ۹۷-۹۶ خشک ترین سال 
در نیم قرن اخیر بود و بلافاصله سال آبی بعد آن، 

یکی از تر ترین سال ها در این مدت بود.
به نظر می رســد که این صحبت های اردکانیان 
بیانگــر شــرایط خاص برای کشــور اســت و هرچند 
که او معتقد است که »وقوع این دو پدیده حدی 
پشــت ســر هم اتفــاق بســیار کم نظیری اســت که 
پیشــرفته ترین تجهیزات و کشــورها در علــم آب و 
هواشناسی قادر به پیش بینی آن نیستند« اما انتظار 
می رود که سیستم مدیریتی کشور برای این موضوع 

راهکار درست داشته باشد.
غافلگیریازنوعباران

او همچنین به بارش های اخیر اشاره و یادآوری 
کرد: در سیلاب فروردین ماه باتجربه سیل بهمن و 

اسفند ماقبل آن، مقداری محافظه کاری کمتری در 
پیش بینی ها داشتیم و سعی کردیم اعتماد بیشتری 
به مدل های ریاضی داشته باشیم که شرایط را کمی 

بحرانی تر نشان می داد.
او با بیان اینکه هشدارهای هواشناسی راجع به 
بارش های جنوب شرق کشور به ما و مقامات استان 
سیستان و بلوچستان ابلاغ شد، اما اتفاقی که افتاد 
بیش از دو برابر همان پیش بینی بود. به این معنا 
که بارش امسال در استان از اول مهر تاکنون به ویژه 
در روزهــای اخیــر تــا ۴۵ برابر بارش های ســال قبل 
بود، اظهار کرد: باید با اقتضائات چنین شــرایطی 
که ســازمان مدیریت بحران هم کفایت نمی کند، 
زندگی کرد، نه این که شرایط همواره حدی داشته 
باشیم اما پذیرش شرایط حدی باید وارد زندگی ما 

شود.
وزیــر نیــرو با بیان اینکه این شــرایط بایــد وارد 
بدنــه مدیریتــی کشــور شــود، بایــد کاری کــرد کــه 

بعدازایــن پذیرش، شــرایط ســیلاب تــوام با منافع 
باشــد و خســارات به صفر یا حداقل برسد، گفت: 
حرکت های خوبی شده است و این که در سیل اخیر 
تلفات انسانی نداشتیم دستاورد بسیار بزرگی است 
کــه مراقبت و محافظــه کاری لازم وجود داشــت و 
باید برای کاهش خسارات مادی آن هم تلاش کرد.

کارشناسانچهمیگویند؟
این در حالی اســت که بســیاری از کارشناســان 
بر این باورند که ســیلاب امســال ناشی از اقدامات 
ناصــواب و فعالیت هــای مخــرب انســانی و تغییر 
سیستم های حوضه های آبریز در دهه های گذشته 
بــود، عدم توجه و یا تجاوز به حریم رودخانه ها، 
جنگل زدایــی و عــدم اجــرای عملیــات آبخیــزداری 
در حوضه هــای آبریــز بالادســت ســدهای کشــور، 
توجه نکردن به عملیات آبخــوان داری و تغییرات 
ریخت شناسی و شرایط پوشش گیاهی حوضه های 
آبریز از جمله عوامل تشدیدکننده وقوع سیل است.

عدم توجه به الگوی منطقی کاربری کشاورزی 
و صنعتــی و حرکــت تــک محــوری در سدســازی از 
دیگر علل تشدید وقوع سیل به شمار می آید. طبق 
گزارشــات ســازمان های بین المللــی، امدادرســانی 
و مقابلــه بــا حــوادث غیرمترقبــه، ســیل یکــی از 
جدی تریــن مخاطرات طبیعی به شــمار رفتــه و در 
صدر فهرســت عوامل تهدیدکننــده حیات جمعی 

قرار دارد.
۲۴۰۰موردسیلسهمگینطی۵۰سال

طی ۵۰ سال گذشته ۲۴۰۰ مورد سیل سهمگین 
در کشــور رخ داده کــه منجر بــه آب گرفتگی بیش 
از ۴۸۰ هزار دستگاه واحد مسکونی و بی خانمانی 
تعــداد زیــادی از مردم و خســارت های جدی مالی 
و جانــی شــده و خســارت های مالــی ســیل در طی 
ســال های ۷۰-۱۳۳۰ حــدود ۷۳۱ میلیــارد تومــان 
بــرآورد شــده اســت. از دیــدگاه مهندســی و کنتــرل 
سیلاب، اقدامات لازم برای کاهش ریسک سیلاب 
و خطرات آن باید در منشا تولید رواناب و سرشاخه 
که قدرت تخریب پایین بوده، انجام شود. کنترل 
و هزینــه تثبیــت آب وخــاک در حوضه هــای آبریز و 

سرشاخه های رودخانه ها بسیار پایین تر است.
همچنین به مــوازات انجام عملیات آبخیزداری 
در حوضه هــای آبریــز می تــوان نســبت بــه احداث 
ســدهای تأخیری، سدهای گابیونی و توری سنگی 
در ســر شــاخه رودخانه هــا جهــت کنترل رســوب و 
تسکین سیلاب اقدام کرد. علاوه بر این پهنه بندی 
از جمله روش های غیر سازه ای کنترل سیلاب بوده 
و با تهیه نقشــه های پهنه بندی محدوده گسترش 
سیلاب می توان حریم رودخانه ها و مناطق ممنوعه 
را تعیین کرد. فراهم کردن شرایط و ترویج استفاده 
از بیمــه ســیل در مناطق ســیل خیز، تشــکیل ســتاد 
بحران سیل و ایجاد نظام و مدیریت سیل و تقسیم 
وظایف اجرایی و مدیریتی بین بخش های مختلف 
و تخلیــه و کمک هــای اضطــراری و رفع مشــکلات 

سیل باید مورد توجه قرار گیرد.

ruydadiran.com نفت و انرژی

حضورچشمگیر  بخش خصوصی هوشمند 
در جهش سوم پتروشیمی 

تولید سالانه ۱۲۵ میلیون دلار کاتالیست 
بومی تا پایان ۱۴۰۰

گرفتار سال های تر و خشک شدیم

ایران درگیر دو شرایط متفاوت آب وهوایی

آغاز عملیات اجرایی پست 
برق 20/63 کیلو ولت 

شهرک صنعتی خرمدشت
در مراســمی بــا حضــور مدیرعامــل مدیریــت بــرق 
منطقــه ای زنجــان و مدیرعامــل شــرکت شــهرک های 
صنعتی استان قزوین کلنگ آغاز عملیات اجرایی پست 
بــرق 2٠/63 کیلو ولت شــهرک صنعتی خرمدشــت به 

زمین زده شد.
به گزارش رویداد امروز از قزوین، حمیدرضا خانپور 
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قزوین در 
حاشیه این مراسم اظهار داشت: در راستای رونق تولید 
و حمایت از ســرمایه گذاران مســتقر در شــهرک صنعتی 
خرمدشــت و تأمیــن بــرق متقاضیــان ســرمایه گذاری 
جدیــد در ایــن شــهرک و با پیگیری های صــورت گرفته 
و حمایت هــای دســتگاه های ذی ربــط علی الخصــوص 
مدیریت برق منطقه ای زنجان پروژه احداث پست برق 
رسما آغاز عملیات اجرایی شروع شده است. او گفت: 
ایــن پــروژه عمرانی با ســرمایه گذاری 435 میلیارد ریال 
اجــرا خواهد شــد که تا یک ســال آینده بــه بهره برداری 
خواهد رســید. مدیرعامل شــرکت شــهرک های صنعتی 
استان افزود: با احداث این پست سرمایه گذاران جدید 
کــه در فازهای بعدی شــهرک مســتقر می شــوند کمبود 
بــرق نخواهیــم داشــت. خانپــور تصریح کــرد: در حال 
حاضر ســرمایه گذارانی از کشــور چین متقاضی اســتقرار 
در این شــهرک هســتند و با توجه به موقعیت خوب و 
اســتراتژیک این شــهرک صنعتی در ســال جدید بیش از 
۱۴۰ هکتار زمین به تولیدکنندگان خودرو واگذار شــده 
اســت. لازم بذکــر اســت در حــال حاضر 63 قــرارداد با 
متقاضیان سرمایه گذاری در این شهرک منعقد شده که 
از این تعداد 5٠ با سرمایه گذاری یك هزار و 6٠٠ میلیارد 
ریــال و اشــتغال 856 نفــر پروانــه بهره بــرداری کســب 
کردند. گفتنی است این مراسم با حضور مدیرعامل برق 
منطقه ای زنجان، مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی 
استان، معاون فرماندار تاکستان و بخشدار خرمدشت 

برگزار شد.

سامانه حوادث و اتفاقات 
121 محوری 
راه اندازی شد

شرکت توزیع نیروی برق استان کرمانشاه در راستای 
اعتــلای اهــداف تعیین شــده در حوزه خدمات رســانی 
به مشــترکان و رفع خاموشــی در اسرع وقت، اقدام به 
راه اندازی مراکز پاسخگویی ۱۲۱ در کلیه شهرستان ها و 
با محوریت شهرستان های کرمانشاه، اسلام آباد غرب، 

روانسر و صحنه نموده است.
به گزارش رویداد امروز، امیدعلی مرآتی مدیرعامل 
شــرکت توزیع نیروی برق اســتان کرمانشــاه بیــان کرد: 
ازاین پــس مشــترکان از هــر نقطه از اســتان می توانند با 
شــماره گیری شــماره ۱۲۱ قطعی برق و حوادث مربوط 
به آن را گزارش نمایند تا از خدمات شرکت توزیع نیروی 
برق استان کرمانشاه بهره مند گردند. مرآتی تشریح کرد: 
با این اقدام علاوه بر خدمات پاســخگویی ۲۴ ساعته 
سیســتم ۱۲۱ در کل اســتان، ثبــت و ضبــط و به تبع آن 
پیگیــری و کنترل خاموشــی ها به صورت مســتمر انجام 
می پذیــرد و امیدواریــم بــا این اقــدام مهم رضایتمندی 
هــر چه بیشــتر مشــترکان حــادث گــردد. او ادامــه داد: 
مشــترکان همچنین از ۴ طریق مختلف ازجمله تماس 
تلفنی با سامانه ۱۲۱، پیامک شماره پرونده قبض برق 
به سرشماره ۱۰۰۰۱۲۱۱۲۱، استفاده از نرم افزار اندرویدی 
و بخــش خدمــات الکترونیــک ســایت شــرکت توزیــع 
بــرق کرمانشــاه، می توانند حــوادث و اتفاقات مربوط 
به برق را پیگیری و گزارش نمایند. مدیرعامل شــرکت 
توزیع نیروی برق استان کرمانشاه در پایان تصریح کرد: 
مشــترکان می توانند با دیدن موضوعاتی مانند سرقت 
شــبکه، انشعاب های غیرمجاز و افراد مشکوکی که در 
حریم شبکه های برق هستند با مرکز ۱۲۱ تماس بگیرند 
و اطلاع رســانی کننــد، چراکــه رســیدن به موقــع اکیپ 
حوادث و اتفاقات در محل، از خاموشی گسترده منطقه 

جلوگیری خواهد کرد.

استفاده از مایعات یونی 
برای جداسازی آب از نفت

محققان دانشگاه صنعتی امیرکبیر درصدد برآمدند 
تا با استفاده از مایعات یونی، آب را از نفت در راستای 

صادرات نفت با کیفیت جداسازی کنند.
به گزارش ایســنا، نســترن حضرتی، فارغ التحصیل 
رشته شیمی کاربردی مقطع دکتری از دانشگاه صنعتی 
امیرکبیر و مجری طرح »شناسایی و بکارگیری مایعات 
یونــی در بهبــود کیفیــت نفــت خــام صادراتــی ایران« 
گفــت: امــروزه بســیاری از کشــورها ازجملــه ایــران بــا 
آلودگی های شــدید نفتی مواجه شده اند. چنین نفت 
خام هایــی بــرای تولیــد، انتقال و پالایش، مشــکلات 
بســیاری ایجاد می کنند و مسیر دشوارتری را تا رسیدن 
به محصول پتروشــیمی طی می کنند. او افزود: مقدار 
آب و رســوبات یــک ویژگــی فنــی از ناخالصی هــای 
مشــخص نفت خــام اســت. هنگامی کــه اســتخراج از 
یــک مخزن نفتی صــورت می گیرد، نفت خــام حاوی 
مقادیری از آب و ذرات معلق از ســازند مخزن اســت. 
حضرتی با بیان اینکه حضور قطرات امولسیون باعث 
کــه می توانــد باعــث  افزایــش ویســکوریته می شــود 
افزایــش هزینه هــای انتقــال نفــت شــود، خاطرنشــان 
کــرد: بــه همیــن دلیل لازم اســت کــه آب از نفت خام 
به صورت کامل جداســازی شــود تا نفت با کیفیت به 
کشــورهای دیگر صادر شــود. او با اشــاره به روش های 
جداســازی آب از نفــت، گفــت: روش هــای مکانیکی، 
حرارتی و شیمیایی برای جداسازی آب از نفت وجود 
دارد که اکنون مورد استفاده قرار می گیرد، ولی از سوی 

دیگر مشکلاتی را در نفت نیز به وجود می آورند. 

نفــت،  وزیــر  معــاون 
خصوصــی  بخــش  حضــور 
طرح هــای  در  هوشــمند 
جهــش ســوم پتروشــیمی را 
چشمگیر دانســت و گفت: 
جهــش  ریل گــذاری  در 
ســوم پتروشــیمی به ســمت 

کیفی سازی بیشتر صنعت حرکت می کنیم.
به گزارش شانا، بهزاد محمدی در آیین 
بهره بــرداری از فــاز دوم پتروشــیمی تخــت 
جمشــید، یاد سردار شهید قاسم سلیمانی، 
ســردار بــزرگ ایــران، انقــلاب و اســلامی را 
گرامــی داشــت و جــان باختــن هموطنــان 
عزیزمــان در حادثه تلخ ســقوط هواپیمای 
کــرد:  گفــت و اظهــار  اوکراینــی را تســلیت 
از خداونــد متعــال می خواهــم کــه آرامش 
و خوشــی را بــا فضــای انــدوه و غــم کــه بر 
مملکت حاکم شده است با اتفاقات خوب 
و مثبــت هرچــه زودتــر و بیشــتر جایگزیــن 
کنــد. او بهره بــرداری از فاز دوم پتروشــیمی 
تخت جمشید را نخستین طرح افتتاح شده 
دوم  جهــش  طرح هــای  جدیــد  دور  در 
صنعت پتروشــیمی دانســت و افزود: قطار 
توســعه صنعت با شــتاب مناســب در حال 
حرکت است و تا پایان سال ۱۴۰۰ ظرفیت 
کنونــی  تــن  میلیــون   ۶۶ از  صنعــت  ایــن 
بــه ۱۰۰ میلیــون تــن خواهــد رســید و کلمه 
جهش همان طور که رئیس جمهوری در روز 
صنعت پتروشــیمی عنوان کردند لایق این 
حرکــت اســت. معــاون وزیــر نفت بــا بیان 
اینکه تا پایان ســال ۹۹ به طور میانگین هر 
ماه یک طرح پتروشــیمی افتتاح می شــود، 
افــزود: طراحــی طرح هــای جهش ســوم در 
پنج ســال گذشــته انجام شــده اســت که از 
ســال ۱۴۰۰ تا سال ۱۴۰۴ محقق می شود و 
ظرفیت اســمی صنعت به ۱۳۳ میلیون تن 
و درآمد ۳۷ میلیارد دلار می رسد. محمدی 
با اشاره به اینکه در ریل گذاری جهش سوم 
کیفی ســازی بیشــتر  پتروشــیمی بــه ســمت 
صنعــت حرکــت می کنیــم، گفــت: حضــور 
بخــش خصوصــی هوشــمند در طرح هــای 
جهش ســوم ۴ برابر طرح هــای جهش دوم 
خواهد بود. او با بیان اینکه در جهش سوم 
پتروشیمی در زمینه استفاده از فناوری های 
نویــن هــم در جذب از کشــورهای صاحب 
دانــش و هــم در تولید تلاش شــده اســت، 
اظهــار کــرد: به همان شــکل کــه در جهش 
سوم افزایش ظرفیت را خواهیم داشت، در 
حــوزه دانــش فنی، کاتالیســت و تجهیزات 
نیز باید حرکت شــتابان داشت. مدیرعامل 
شــرکت ملــی صنایــع پتروشــیمی بــا اشــاره 
صنعــت  نگرانی هــای  از  یکــی  اینکــه  بــه 
پتروشــیمی کشــور عبــور از گاز طبیعی و به 
همــان ترتیب متانول اســت که دانش فنی 
PVM از ســوی شــرکت پژوهــش و فنــاوری 
پتروشــیمی انجام شده است، تصریح کرد: 
ایــن طــرح در ســال ۹۹ در اســلام آباد غرب 
با سرمایه گذاری ۵۵۰ میلیون دلار و در سه 
بخــش گاز بــه متانول، متانــول به پروپیلن 
و پروپیلــن بــه پلی پروپیلن و مشــتقات آن 
آغــاز خواهــد شــد. محمــدی بــا اشــاره بــه 
اینکــه در کل دنیــا 33/5 میلیــارد دلار بازار 
کاتالیســت داریم که ۵۴ درصد آن وابســته 
بــه صنایــع پالایشــی و پتروشــیمی اســت، 
افــزود: بازار کاتالیســت کشــور ۴۰۰ تا ۴۵۰ 
میلیارد دلار اســت که ۲۵۰ میلیون دلار آن 

ســهم پالایــش و پتروشــیمی 
اســت. او بــا بیــان اینکــه از 
۴۰ گروه کاتالیســتی صنعت 
پتروشــیمی تاکنــون ۱۶ گروه 
اســت،  شــده  ایرانی ســازی 
اظهــار کرد: ۹ گروه دیگر نیز 
تــا ســال ۱۴۰۰ تجاری ســازی 
خواهــد شــد و بقیــه نیــز در حــال تحقیق و 
توســعه هســتند. معاون وزیر نفت در امور 
پتروشــیمی با تأکیــد بر اینکــه در تجهیزات 
ثابــت صنعت پتروشــیمی تقریبــا به نقطه 
خودکفایــی و اســتقلال رســیده ایم، ادامــه 
کــه داخلی هایمــان  کنیــم  داد: بایــد بــاور 
می توانند و سازندگان ضمن تولید محصول 
و دانش باید باور کنند و صنعت پتروشیمی 
بایــد این باورپذیــری را در خود ایجاد کند. 
او درباره توســعه کلان صنعت پتروشــیمی 
تصریــح کــرد: بیشــتر وقــت مــا در صنعــت 
صــرف تولیــد و افزایــش ظرفیــت حجمــی 
شده است و باید به سمت توسعه پایدار، 
حرکــت  بــالا  ارزش افــزوده  بــا  و  تــاب آور 
کنیــم و نبایــد به وضــع موجــود اکتفا کنیم 
و صنعــت را بایــد بــه یــک صنعــت پایــدار 
هوشمند تبدیل کنیم. محمدی با اشاره به 
اینکه هم اکنون ســعی می شود پروژه هایی 
در صنعــت تعریــف شــود که بــا پروژه های 
رونــد  گفــت:  اســت،  متفاوت تــر  گذشــته 
اســت.  کشــور عالــی  توســعه صنعــت در 
هم اکنــون ظرفیــت تولید محصــول پایه در 
کشــور ۲۳ میلیون تن اســت که این رقم با 
جهــش دوم و ســوم در ســال ۲۰۲۵ با ۱۲۶ 
درصد رشــد به ۵۵ میلیون تن می رســد. او 
بــا بیــان اینکــه هم اکنــون ۶۴۰ میلیــون تن 
محصــول پایه در کشــور تولید می شــود که 
به ۸۱۰ میلیون تن در ســال ۲۰۲۵ می رســد 
و حــدود ۲۷ درصــد رشــد خواهد داشــت، 
ادامه داد: روند رشــد ایران نســبت به دنیا 
بســیار بهتــر اســت و ظرفیت خیلــی خوبی 
داریــم، امــا بایــد نگاهمان به نوع توســعه 
صنعت باشد و به سمت تولید محصولات 
کنیــم.  حرکــت  بالاتــر  ارزش افــزوده  بــا 
مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی با 
اشاره به اینکه ایران با تولید ۲۳ میلیون تن 
محصول پایه هم اکنون در میان کشورهای 
منطقــه در صنعــت پتروشــیمی دوم و پــس 
از عربســتان اســت، گفت: در سال ۲۰۲۵، 
تولید عربستان به ۴۳ میلیون تن می رسد، 
درحالی کــه ایران به ۵۵ میلیون تن خواهد 
پایــه  نخســت محصــولات  رتبــه  و  رســید 
پتروشیمی را کسب خواهد کرد. او با تأکید 
بــر اینکــه بایــد از تک محصولــی به ســمت 
تنوع بخشی محصولات با ارزش افزوده بالا 
حرکت کرد، گفت: باید مســیر توسعه دنیا 
را نیــز رصــد و مطابق بــا آن ســرمایه گذاری 
کنیــم. معــاون وزیــر نفــت بــا بیــان اینکــه 
از  تقریبــا  در صنعــت  کــور  ســرمایه گذاری 
ایــن بــه بعد به گوشــه ای رانده می شــود و 
مــا باید دنبال توســعه با هوشــمندی کامل 
باشیم، اظهار کرد: با توجه به برنامه هایی 
کــه در وزارت نفــت انجام شــده مــا به این 
ســمت در حــال حرکــت هســتیم. محمدی 
گفــت: هم اکنــون در ســه مگاپــروژه ای کــه 
پتروشــیمی  تعریــف در صنعــت  در حــال 
هستیم، تعداد خوراک را به صورت ترکیبی 
 متنــوع کنیم و چنــد برابر آن محصول تولید

 کنیم.

شــرکت  مدیرعامــل 
فنــاوری  و  پژوهــش 
پتروشــیمی گفت: تــا پایان 
ســال ۱۴۰۰، ســالانه حدود 
۱۲۵ میلیون دلار کاتالیست 
در کشور تولید می شود و به 

مصرف می رسد.
بــه گزارش شــانا، علی پژوهــان در آیین 
بهره بــرداری از فــاز دوم پتروشــیمی تخــت 
جمشــید بــه فعالیت های شــرکت پژوهش 
و فنــاوری پتروشــیمی اشــاره و اظهــار کــرد: 
این شــرکت مســئولیت تدویــن دانش فنی 
تولید محصولات پتروشــیمیایی را بر عهده 
کاتالیســت ها،  روی  آن  به تبــع  کــه  دارد 
مــواد شــیمیایی راهبــردی، تدویــن دانــش 
فنــی صنایــع تکمیلــی و بهینه ســازی و رفع 
مشــکلات فرآینــدی واحدهــای تولیدی نیز 
کار می کنــد. او بــا بیــان اینکــه در صنعــت 
کاتالیســتی مصــرف  گــروه  پتروشــیمی ۴۰ 
می شــود و ارزش آن هــا ســالانه حدود ۲۶۰ 
میلیــون دلار اســت، افــزود: از ایــن تعداد، 
ســالانه  ارزش  بــه  کاتالیســتی  گــروه   ۱۶
حــدود ۱۰۵ میلیــون دلار بومــی شــده و در 

صنعــت اســتفاده می شــود. 
مدیرعامــل شــرکت پژوهش 
و فناوری پتروشیمی با اشاره 
به اینکه پیش بینی می شــود 
۹ گروه دیگر از این ۴۰ گروه 
بــه ارزش ســالانه حدود ۱۱۰ 
میلیــون دلار تــا پایان ســال ۱۴۰۰ بــه تولید 
برســند، ادامه داد: بنابراین برآورد می شود 
تا پایان سال ۱۴۰۰ حدود ۱۲۵ میلیون دلار 
در ســال کاتالیســت در کشــور تولید شــود و 
بــه مصــرف برســد. پژوهان تأکید کــرد: ۱۵ 
گــروه کاتالیســتی باقیمانــده نیــز در مرحله 
تحقیق و توســعه هســتند که ایــن گروه ها 
نیســتند و  راهبــردی  کاتالیســت های  جــزو 
مقادیر مصرفی آن ها نیز بســیار کم اســت. 
بــا  کــه  قراردادهایــی  از  رونمایــی  بــه  او 
همکاری شــرکت های دانش بنیان هلدینگ 
کــرد:  HNT انجــام شــده، اشــاره و اظهــار 
کاتالیســت های ســنتز آمونیاک، متاناسیون، 
بــالا،  و  پاییــن  دمــای  در  آب-گاز  انتقــال 
سنتز متانول، ریفرمینگ خشک گاز طبیعی 
و کاتالیســت اتیلــن اکســاید از جملــه ایــن 

قراردادهاست.

در شــانزدهمین کنفرانــس بین المللی روابط 
عمومــی ایــران شــرکت آب و فاضــلاب اســتان 
اصفهــان موفق به کســب جایزه فرهنگ ســازی 

شد.
بــه گــزارش مــوج، مدیــر روابــط عمومــی و 
آمــوزش همگانی شــرکت آب و فاضلاب اســتان 
اصفهــان گفــت: شــرکت آب و فاضــلاب اســتان 
اصفهــان بــه دلیل تأســیس خانه فرهنــگ آب و 
ایجاد بســتر مصرف بهینه آب در جامعه موفق 
به کســب جایزه فرهنگ ســازی در شــانزدهمین 

کنفرانس بین المللی روابط عمومی ایران شد.
ســیداکبر بنــی طبــا بیــان کــرد: شــرکت آب و 
فاضلاب اســتان اصفهان تنها شــرکتی در کشــور 
اســت کــه خانــه فرهنــگ آب را باهــدف ترویج 

مصرف بهینه آب در جامعه راه اندازی نمود.
کــرد: در چنــد ســال اخیــر عــلاوه  او اعــلام 
بــر اینکــه در خانــه فرهنــگ آب بــا اســتفاده از 
ظرفیت مربیان مجرب کودکان در نوجوانان در 
مقاطع مختلف تحصیلی تحت آموزش مصرف 
درســت آب قرار می گیرنــد از ظرفیت هنرمندان 
و اصحاب رســانه در راســتای ترغیب همه مردم 

بهره مند شده است.
مدیــر روابــط عمومــی و آمــوزش همگانــی 
شــرکت آب و فاضلاب اســتان اصفهان با اشــاره 
بــه تولیــدات هنــری که باهــدف فرهنگ ســازی 

گرفــت  کار قــرار  مصــرف بهینــه آب در دســتور 
اعــلام کــرد: در ســال جــاری تولید ۸۰ انیمیشــن 
کوتــاه بیــش از ۷۰ پوســتر، طرح هــای  و فیلــم 
گرافیکی و کاریکاتور و ۱۰ جلد کتاب با مضامین 
راه های مصرف درست آب برای تمام گروه های 

سنی انجام گرفت.
بنــی طبــا مصــرف درســت منابــع را یکــی از 
مؤلفه های توسعه یافتگی برشمرد و خاطرنشان 
ساخت: ایران به لحاظ اقلیم آب و هوایی گرم 
و خشک در دستیابی به منابع آب شیرین بسیار 
محــدود اســت این در حالی اســت کــه فرهنگ 
درســت مصرف منابع بســتر توســعه کشور را در 
زمینه هــای مختلــف فراهم می کنــد، هرچند که 
آموزه های دینی ما هم به پرهیز از اسراف تأکید 

نمود.
مدیــر روابــط عمومــی و آمــوزش همگانــی 
شــرکت آب و فاضــلاب اســتان اصفهــان گفــت: 
شــناخت و کشــف راه هــای جدیــد و بــه دور از 
کلیشــه بســیار مؤثر در ترغیب مــردم به مصرف 
صحیح اســت چراکه امروزه با پیشرفت زندگی 
صنعتی و رشــد جمعیــت، مصــرف آب افزایش 
یافتــه و بحران آب در اکثر کشــورهای جهان رو 

به گسترش است.
او با بیان اینکه در این ســال ها صرفه جویی 
در مصــرف آب یکــی از اصلی ترین دغدغه های 
کشور محسوب می شود عنوان کرد: در سال های 
اخیر مسئولان امر برای دوری از خطر کمبود آب 
در فکــر اســتفاده بهینــه و مدیریــت مصرف آب 

بوده انــد زیرا بررســی ها حاکی از آن اســت یکی 
از عوامــل محدودکننــده توســعه فعالیت هــای 

اقتصادی می تواند کمبود آب باشد.
ســید اکبر بنی طبا به ارتباط مســتقیم میزان 
مصــرف ســرانه آب بــا فرهنــگ و ارتقای ســطح 
کــرد:  تصریــح  و  پرداخــت  مــردم  بهداشــت 
متأســفانه در کشــور هنوز فرهنگ ســازی لازم در 
زمینه استفاده مطلوب از آب به صورت گسترده 
زمینــه  در  اقداماتــی  عمدتــاً  نگرفتــه،  انجــام 
مدیریــت تولیــد و عرضــه آب بــوده و کمتــر بــه 

مدیریت مصرف توجه گردیده است.
مدیــر روابــط عمومــی و آمــوزش همگانــی 
شــرکت آب و فاضلاب استان اصفهان شناسایی 
و معرفــی روش های مختلف و مناســب، جهت 
کنتــرل مصــرف آب و اســتفاده بهینــه را یکــی از 
اولویت ها دانســت و بیان داشت: در چند سال 
اخیر بهینه ســازی مصرف آب شــرب و روش های 
اصــلاح الگــوی مصــرف مورد توجه شــرکت آبفا 
اصفهــان قــرار گرفته که در این زمینه شناســایی 
عوامــل مؤثر بــر اصلاح الگوی مصــرف از جمله 
خانــواده، آموزش وپرورش و رســانه های جمعی 
مــورد توجــه قــرار گرفتنــد و از ظرفیــت هــر یک 
بــا توجــه به جایگاهــی که در جامعــه دارند در 
راستای فرهنگ سازی مصرف بهینه آب استفاده 

شد.

مراسم بزرگداشت ســردار بزرگ اسلام سپهبد 
شــهید حــاج قاســم ســلیمانی و شــهید ابومهدی 
المهندس به دســت آمریکای جنایتکار آمریکا در 

شرکت آبفا استان اصفهان برگزار شد.
بــه گــزارش مــوج، مدیرعامــل شــرکت آب و 
فاضــلاب اســتان اصفهان ضمن تســلیت جنایت 
تروریســتی آمریــکا در ســانحه دل خــراش هوایی 
اخیــر کشــور گفــت: باید همــه بر این امــر واقف 
باشــیم هم اکنــون کــه کشــور در امنیــت کامل به 
ســر می بــرد بــه برکــت وجــود ســردار ســلیمانی 
و هم رزمــان ایشــان بــوده اســت هیــچ گاه نبایــد 
خدماتی را که ســپاه به نظام و مردم ارائه نمود 

را فراموش کنیم.
هاشم امینی با بیان اینکه ما به عنوان سقایان 
مردم جنایت تروریستی آمریکا را محکوم می کنیم 
افــزود: فعــالان صنعــت آبفــا به عنــوان ســقایان 
مــردم، جنایــت تروریســتی آمریــکا را محکــوم و 
همدردی خود را با بازماندگان سانحه دل خراش 

هوایی اخیر اعلام می کنیم.
او افــزود: وحــدت و همدلــی کــه در جامعــه 
وجــود دارد را بایــد قــدر بدانیــم و با همبســتگی 

و وحــدت در مقابــل اســتکبار جهانی ایســتادگی 
کنیم تا در نهایت این نظام به صاحب اصلی آن 

تقدیم گردد.
اســتان  فاضــلاب  و  آب  شــرکت  مدیرعامــل 
اصفهــان در ایــن مراســم بــا برشــمردن امتیــازات 
برجســته ســردار شهید ســپهبد ســلیمانی، گفت: 
حاج قاســم عزیــز در عین آنکه مجاهــد، طراح، 
هوشــمند، فرمانــده و فاتــح بود، بــا الگوگیری از 
حضرت صدیقه کبری ســلام الله علیها، نسبت به 
ولایت کاملًا مطیع و فرمان بردار بود و شــهادت 
او نیــز ماننــد حیاتــش، موجــب عــزت اســلام و 

انقلاب شد.
قــرارگاه  فرمانــده  مراســم  ایــن  ادامــه  در 
منطقــه ای سیدالشــهدا نیــروی زمینــی ســپاه در 
استان اصفهان، یزد و چهارمحال بختیاری گفت: 
در چند ســال اخیر شــرکت آبفا اســتان اصفهان با 
مدیریت همه جانبه مســئولین توانســت به رغم 
چالش هایــی کــه در زمینــه تأمیــن آب شــرب در 
اســتان وجــود داشــت آب شــرب مــردم را پایــدار 
تأمین نماید که این امر جای تقدیر و تشکر دارد.
ســردار حاج جواد اســتکی افزود: خدمت به 

مردم یکی از عبادت های خالص خداوندمی باشد 
بــا  آبفــا  صنعــت  فعــالان  زمینــه  ایــن  در  کــه 
خدمات رســانی بی وقفــه به مردم بســیار موفق 

عمل کردند.
راهبردهــای  اینکــه  بیــان  بــا  او 
دفاعــی و امنیتــی کشــور برگرفتــه از 
اندیشــه های امام )ره( بــوده عنوان 
کــرد: مکتب دفاعی و امنیتی کشــور 
برگرفتــه از اندیشــه های امــام )ره( 
کــه در دنیــا بی نظیــر اســت  بــوده 
همچنین انقلاب ایران تنها انقلابی 
در دنیا اســت که معنوی و اســلامی 
اســت حاکمیــت آن با ســازوکارهای 
انقلاب هــای دیگــر در دنیــا متفاوت 

بوده است.
اســتکی افزود: اندیشــه های انقلاب اسلامی 
و  روایــت  قــرآن، حدیــث،  و  خــدا  از  برگرفتــه 

آموزه های دینی است و این مکتب الهی است.
او گفــت: در دوران انقــلاب اســلامی بیش از 
۴۰۰ تن از فرمانده های نیروهای مسلح به درجه 
رفیع شــهادت نائل شــدند اما سردار سپهبد حاج 

قاسم سلیمانی متفاوت تر از بقیه برای نظام بوده 
است و این خیلی دردناک است.

فرمانده قرارگاه منطقه ای سیدالشهدا نیروی 
زمینی ســپاه گفت: سردار سپهبد قاسم سلیمانی 

قبل از وقوع جنگ تحمیلی در منطقه کردســتان 
در حــال دفــاع از کیان جمهوری اســلامی بوده و 
ایــن رویه را تا لحظه شــهادت ادامه داد و جبهه 
مقاومت خط شکن دسیسه های استکبار جهانی 
بود، مطمئن باشــید راه این ســردار بزرگ اســلام 

تداوم خواهد داشت.

خــــــبر

خــــــبر

پتروشیمی

خبر

در شانزدهمین کنفرانس بین المللی روابط عمومی ایران؛

شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان موفق به کسب جایزه 
فرهنگ سازی شد

مراسم بزرگداشت شهید سلیمانی در آبفا اصفهان برگزار شد

بهزاد محمدی

علی پژوهان
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بیش از یک هفته از سیلاب سیستان و بلوچستان 
می گــذرد باوجود کمک های صورت گرفته مردمی و 
دولتی و سازمان های مردم نهاد و هلال احمر و مدیریت 
بحران و ... همچنان این اســتان پهناور با مشکلات 
متعدد ازجمله آب آشامیدنی، دامداری، کشــاورزی، 
وضعیت اسکان، تخریب مدارس و ... مواجه هستند؛ 
به گزارش ایسنا، روز گذشته رئیس دولت با حضور خود 
در میان مردم سیستان و بلوچستان سعی در برطرف 
کردن مشکلات ناشی از این بلای طبیعی و امیدبخشی 

به اهالی این استان را دارد.
یکمیلیونرأسدامتحتتأثیرسیلاب

قرارگرفتهاست
معاون امور تولیدات دامی وزارت جهاد کشاورزی 
گفت: حدود یک میلیون رأس دام تحت تأثیر سیلاب 
قرارگرفته و علوفه یا محل نگهداری آن ها از بین رفته 
اســت. مرتضــی رضایــی که بــرای بازدیــد از مناطق 
سیل زده به چابهار سفرکرده است در رابطه با خسارت 
ناشی از سیل در سیستان و بلوچستان اظهار کرد: با 
توجه به بارندگی بی سابقه ای که در منطقه سیستان 
و بلوچستان بوده از همان ساعات اولیه طبق دستور 
سرپرست وزارت جهاد کشاورزی، گروه های مختلف 
عازم این منطقه شده اند. او افزود: بخش معاونت 
امــور دام هــم در منطقه چابهــار و در حال حاضر در 
منطقه عورکی مســتقر هســتند. رضایی ادامــه داد: 
حجم بارندگی بسیار سنگین بوده و خسارات وارده 
به زمین های کشاورزی و دامداری ها بسیار بالا است 
اما در این زمینه نمی توان در حال حاضر آمار رسمی را 
اعلام کرد و میزان خسارت همچنان در حال ارزیابی 
است. معاون امور دام وزارت جهاد کشاورزی با اشاره 
به میزان خسارت به دام های مناطق سیستان بیان 
کرد: در رابطه با دام هایی مانند بز، بزغاله و گوسفند، 
انبارهای خوراک دام دامداری ها خسارت دیده و بیش 
از ۱۵۰۰ تن انواع نهاده مانند ذرت، جو و سبوس برای 
این استان ارسال شده و به صورت منطقه ای و به مرور 

در استان توزیع خواهد شد.

واریزکمکنقدیبهحسابمددجویان
سیلزدهبهزیستی

 رئیس ستاد بحران سازمان بهزیستی کشور از  واریز 
کمک هزینه ای از سوی سازمان بهزیستی به حساب 
مددجویان مناطق سیل زده کشور خبر داد. احمدرضا 
شجیعی با بیان اینکه مبلغی به حساب مددجویان 
آسیب دیده از سیل واریز می شود، گفت: این مبلغ بر 
اساس بعد خانوار به حســاب حدودا ۱۰ هزار خانوار 
مناطق ســیل زده واریز می شــود. او با اشاره به اینکه 
برای پرداخت این کمک هزینــه حدود 6/5 میلیارد 
تومان در نظر گرفته شــده اســت، اظهار کــرد: براین 
اساس خانواده یک نفره ۳۵۰ هزار تومان و خانواده 
۵ نفــره یک میلیــون و هفتــاد هــزار تومــان دریافت 

خواهند کرد که این مبلغ بر اساس بعد خانوار افزایش 
می یابد. رئیس ستاد بحران سازمان بهزیستی کشور 
با بیان اینکه در ســه اســتان سیســتان و بلوچستان، 
کرمــان و هرمــزگان درمجمــوع منــزل ۶۸۶ مددجــو 
به طور کامل تخریب شده است تصریح کرد: در استان 
سیستان و بلوچستان ۴۳۴ منزل مددجو به طور کامل 
تخریب شده است. 2١٧٠ مورد نیز تخریب بخشی از 
منزل مددجویان و ۱۲۵۶ مورد نیز از بین رفتن کامل 

وسایل زندگی آنان گزارش شده است.
آخرینوضعیتمدارسمناطقسیلزده

سیستانوبلوچستان
مدیرکل آموزش وپرورش سیستان و بلوچستان درباره 
آخرین وضعیت مدارس در مناطق سیل زده سیستان و 

بلوچستان اظهار کرد: با توجه به تحقیقات میدانی 
۵۶ مدرســه داریــم کــه قبلا هــم در نوبت تخریب و 
بازسازی بودند و اکنون باید این کار سریع تر انجام شود. 
حمیدرضا رخشانی افزود: این مدارس به لحاظ سنی، 
قدمــت بالایی دارند و باید تخریب شــوند. هرچند 
سیل مزید بر علت شده و باعث شده برای تخریب 
و نوســازی آماده شــوند. رخشــانی با بیان اینکه برای 
ساختن ۵۶ مدرسه با ۲۰۰ کلاس به ۴۰ میلیارد تومان 
اعتبار نیاز داریم گفت: همچنین ۲۸۵ مدرسه داریم 
که به تعمیرات جزئی با ۱۰ میلیارد تومان نیاز دارند. 
او ادامه داد: با توجه به ســیلی که آمده و وارد کلاس 
و قسمت های اداری شده، بخشی از میز و صندلی و 
وسایل و ملزومات اداری خراب شدند و خساراتی به 
مجموعه این ۱۰ شهرستان واردشده است. باید وزارت 
آموزش وپرورش تشــکر کنیم. ۲۰ کامیون تجهیزات با 
ارزش ۳ میلیارد تومان ارسال کرده اند که از کامیون ها 
از دیشب حرکت کرده و ملزومات به زودی به دست 

همکاران می رسد.
200کلاسدرسغیرقابلاستفادههستند

رئیــس ســازمان نوســازی، توســعه و تجهیــز 
کامیــون تجهیــزات  گفــت: ۲۰  کشــور  مــدارس 
بــه ارزش ۳ میلیــارد تومان بین مــدارس مناطق 
ســیل زده جنــوب سیســتان و بلوچســتان توزیــع 
شــد.مهراله رخشــانی مهر در بازدید از فضاهای 
آموزشــی مناطــق ســیل زده جنــوب سیســتان و 
بلوچســتان، با اشــاره بــه فرمایشــات رهبری در 
رابطه با همکاری مسئولین دستگاه های اجرایی 
و خیرین و نیکوکاران و آحاد مردم برای کاهش 
آلام مردم عزیز آسیب دیده اظهار کرد: با هدف 
کمبــود تجهیــزات و مشــکلات  کــردن  برطــرف 
مــدارس آســیب دیده در ســیل اخیــر، در اســرع 
وقــت تجهیــزات موردنیاز این مــدارس به ارزش 
۳ میلیارد تومان در قالب ۲۰ کامیون تهیه شــده 
و در بیــن شهرســتان ها و مناطــق آســیب دیده 

توزیع شده است. 

خانه تاریخی حکیم افضل 
قزوین احیا می شود

قزویــن - رویــداد امــروز: خانه تاریخی حکیم افضل با 
همکاری بخش خصوصی مرمت و به اقامتگاه سنتی 
تبدیل می شود. مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی استان قزوین گفت: خانه تاریخی حکیم 
افضل از خانه های تاریخی به جای مانده از دوره قاجار 
و متعلق به خاندان افضل در قزوین است که در خیابان 
سپه بخشی از بافت تاریخی شهر قزوین واقع شده و به 
دلیل شغل طبابت مالک بنا به نام »خانه حکیم افضل« 
شناخته می شود. علیرضا خزائلی افزود: طرح مرمت و 
احیای این خانه با توجه به قدمت تاریخی، ویژگی های 
معمــاری و خدمــات ارزنــده پزشــکی توســط مالک با 
سرمایه گذاری بخش خصوصی در دستور کار قرار گرفت 
تا با تبدیل این بنا به اقامتگاه سنتی ضمن حفظ یاد 
و خاطره خاندان فرهیخته و دانشمند افضل؛ حیاتی 
دوباره به این خانه تاریخی بخشیده شود. او با اشاره 
به روند مرمت این خانه تاریخی اظهار کرد: این پروژه 
کــه تحت نظارت کارشناســان مرمت ایــن اداره کل در 
حال اجراست و تاکنون فعالیت هایی چون پاک سازی 
زیرزمین، طبقه همکف و حیاط، احداث کانال رطوبتی 
و احیاء کانال های موجود، استحکام بخشــی پایه ها، 
استحکام بخشی طاق ها و تویزه ها، اجرای طاق ها در 
طبقه زیرزمین، استحکام بخشی پایه و دیوارها و اجرای 
طاق در طبقه همکف انجام شده است. مدیرکل میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قزوین یادآور 
شــد: خانه های تاریخی نمادی از معمــاری، فرهنگ، 
هنــر و زندگــی ایرانی هســتند که مرمت و احیــاء آن ها 
با کاربری  گردشگری می تواند فضای آرام و دلنشینی را 
برای ارائه خدمات به گردشگران فراهم کند. خزائلی 
اظهار امیدواری کرد: سرمایه گذاران بخش خصوصی با 
استفاده از بسته های تشویقی وزارت میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی مانند مرمت های مشارکتی 
و ارائه تســهیلات در مرمت و بهره برداری از این بناها 
مشارکت کنند تا بتوانیم علاوه بر حفظ این آثار ارزشمند 
گام مؤثری برای رشد و رونق گردشگری استان برداریم.

آمادگی شهرداری گرگان 
برای مقابله با حوادث در 

فصل سرما
معاون خدمات شــهری شهرداری گرگان از آمادگی 
کامل شهرداری گرگان برای مقابله با حوادث در فصل 
ســرما خبــر داد.به گــزارش رویــداد امروز، موســی الرضا 
صفــری اظهــار کــرد: بــا توجــه بــه قرارگیــری در فصــل 
ســرما و احتمــال افزایــش ســرما و وقوع بارش بــرف در 
ســطح شــهر، شــهرداری گرگان بــا آمادگی کامــل برای 
مقابله با ســرما و ارائه خدمات مناسب به شهروندان 
بــه شــهروندان خدمت رســانی خواهد کــرد. او ضمن 
تأکید بر آماده به کار بودن تمامی ماشــین آلات سنگین 
تصریح کرد: در این راســتا 2 هزار کیســه نمک و ماسه 
و 2٠٠ تن ماســه در محل های مناســب دپو شــده تا در 
صورت نیاز عملیات نمک پاشــی انجام شــود. معاون 
خدمات شــهری شــهرداری گرگان گفت: در ســه نقطه 
شهر گرگان توسط شرکت های پیمانکار شهرداری تجهیز 
کارگاه انجام شده تا در صورت نیاز عملیات برف روبی، 
نمک پاشی، امدادرسانی و خدمات رسانی به شهروندان 
با سرعت بیشتری انجام شود. صفری بیان کرد: یکی 
از اقداماتــی که شــهرداری گرگان برای خدمت رســانی 
سریع تر در سطح شهر اجرایی کرده، نصب باکس های 
ماســه و نمک در سطح شهر اســت. او اضافه کرد: 25 
باکس ماسه و نمک در نقاط مختلف شهر بخصوص 
محورهای شیب دار تعبیه شده که در صورت یخ زدگی 
ســطح معابر، نیروهــای خدمات شــهری و حتی خود 
شــهروندان با اســتفاده از ماسه و نمک های موجود در 

این باکس ها اقدام به نمک پاشی معابر کنند. 

افتتاح کارخانه 
فیلترسازی الشتر

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی لرستان گفت: 
کارخانه فیلترسازی در شهرک صنعتی الشتر افتتاح شد. 
بــه گزارش ایســنا، بختیــار رازانــی در مراســم افتتاحیه 
کارخانه فیلترسازی در شهرک صنعتی الشتر اظهار کرد: 
ایــن کارخانه تولیدکننده فیلتــر روغن با ظرفیت تولید 
ماهیانه ۴۰ هزار عدد و همچنین فیلتر هوا به تعداد ۳۰ 
هزار عدد است. او خاطرنشان کرد: سرمایه گذاری طرح 
کارخانه فیلترســازی تاکنــون بالغ بر یک میلیــارد و ۴۰۰ 

میلیون تومان است.
رازانــی یادآور شــد: در حــال حاضر ۱۴ نفر در محل 
طرح مذکور مشغول فعالیت هستند. مدیرعامل شرکت 
شهرک های صنعتی لرستان افزود: محصولات این واحد 
تولیدی علاوه بر شهرســتان سلســله در دیگر شهرهای 

کشور ازجمله مشهد، شیراز و ...ارسال می شود.

راه اندازی کانون 
یاریگران زندگی در754 

 آموزشگاه لرستان
مدیرکل آموزش وپرورش لرســتان گفت: با هدف 
شناسایی آسیب ها با رویکرد پیشگیری از سوءمصرف 
کانــون »یاریگــران زندگــی« در  مــواد مخــدر ۷۵۴ 
مــدارس اســتان راه انــدازی شــده اســت. بــه گــزارش 
ایســنا، رضــا زینی ونــد بیان کــرد: به منظور اســتفاده 
بهینــه از ظرفیــت تشــکل های دانش آمــوزی ازجمله 
شــورای دانش آموزی، بسیج، همیار مشاور، سفیران 
ســلامت و ... در راســتای پیشــگیری از ســوءمصرف 
مواد مخدر، ۷۵۴ کانون یاریگران زندگی در مدارس 

استان لرستان راه اندازی شده است.

با وجود کمک های متعدد مشکلات ادامه دارد

سیستان و بلوچستان همچنان اسیر سیل

پیشرفت ۴۰ درصدی پل دمرود معمولان

سرمایه گذاران قزوینی حساب های مالی خود را 
به استان انتقال دهند

و  راهــداری  مدیــرکل 
حمل ونقــل جــاده ای لرســتان 
از پیشــرفت ۴۰ درصــدی پــل 

دمرود معمولان خبر داد.
بــه گــزارش ایســنا، عباس 
پــروژه  کــرد:  اظهــار  شــرفی 
ســاخت پل دمرود معمولان 

حــال  در  فیزیکــی  پیشــرفت  درصــد  بــا ۴۰ 
اجــرا اســت. او ادامــه داد: این پــل به صورت 

بتنــی بــا دهانه هشــت متر و 
اعتباری بالغ بــر یک میلیارد و 
۴۰۰ میلیــون تومــان اجرایــی 
شــده اســت. شــرفی اضافــه 
کــرد: تــلاش می شــود این پل 
هرچه سریع تر به بهره برداری 
و  راهــداری  مدیــرکل  برســد. 
حمل ونقل جاده ای لرستان یادآور شد: این پل 

در سیل فروردین ۹۸ تخریب شده بود.

قزوین - رویداد امروز: سرمایه گذاران واحدهای 
صنعتــی در اســتان قزوین، حســاب های مالی 
و بانکــی خــود را از ســایر اســتان ها بــه قزویــن 
منتقل کنند. اســتاندار قزوین در جلسه شورای 
گفتگــوی دولــت و بخــش خصوصــی گفــت: 
واحدهــای صنعتــی قزویــن بــا هــدف افزایش 
منابع مالی استان، حساب های مالی و بانکی 
خود از سایر استان ها را به قزوین منتقل کنند. 
هدایت ا... جمالی پور افزود: سیاست دولت 
حمایت، پشتیبانی و تأمین زیرساخت ها جهت 
رونــق تولیــد اســت و بــا تســهیل گــری و نــگاه 
حمایتــی بانک هــا و بخش خصوصــی از تولید 
گام اساســی برداریــم.  می توانیــم در توســعه 
او تأکیــد کــرد: فعــالان اقتصــادی که از اســتان 
خدمــات می گیرنــد و از تشــویق های مالیاتــی 
و بیمــه و گمرک در اســتان برخوردار می شــوند 
بایــد فعالیت هــای بانکــی و مالــی خــود را نیز 
در ایــن اســتان انجام دهنــد. او اظهار داشــت: 

ازاین پس صدور مجوز فعالیت ســرمایه گذاران 
شــهرک های  شــرکت   و  صمــت  ســازمان  در 
صنعتی باید بر اســاس دریافت کارت بازرگانی 
از اســتان قزوین و فعال بودن حســاب بانکی 
در ایــن اســتان باشــد. اســتاندار قزویــن با بیان 
این نکته که مقررات متداخل در کشــور داریم 
کــه مانع توســعه اســت گفت: طی شــش ماه 
آینــده برای هر فعال اقتصادی کــه کارت اتاق 
بازرگانی قزوین را دریافت نکرده باشد خدمت 
نمی دهیــم و در صــورت عــدم انتقال حســاب 
بانکی سرمایه گذاران به استان برای بخشودگی 
مالیاتــی و پرداخت تســهیلات بــه آن ها کمک 
نمی شــود. جمالی پور استان قزوین را بهشت 
باوجــود  افــزود:  و  دانســت  ســرمایه گذاران 
زیرســاخت ها و موقعیــت جغرافیایــی اســتان 
قزوین ظرفیت مناســبی برای سرمایه گذاری در 
بخش صنعت دارد و باید منافع سرمایه گذاری 

در این استان هم به مردم آن برسد.
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زنــده  هــدف  بــا  گمنــام  شــهدای  مقبــره 
نگه داشــتن یــاد شــهیدان دفــاع مقــدس و ارج 
نهــادن به مقام والای آن ها در پارک کوهســتان 
در حال ساخت است. سید محمد ناظم رضوی 
در ســی و هفتمین ملاقات شــهروندی با اشــاره 
بــه جایگاه و ارزش شــهدای گمنام تصریح کرد: 
حرمت، جایگاه و شــأن این شهیدان با ساخت 
المــان مناســب فرهنگی بایــد در جامعه حفظ 
شــود. ایــن یادمــان آبرو و نشــانگر شــهیدپروری 
مــردم شــهر اســت و همچنین از فضــای موجود 
آن در زمینه هــای فرهنگــی و تقویــت ارزش های 
دفــاع مقــدس اســتفاده می شــود. رضــوی بیان 
کرد: بسیاری از المان های شهدای گمنام و مراکز 

فرهنگــی محیطــی بــرای زیارت مــردم و مکانی 
برای اجرای برنامه های متناسب با شأن شهیدان 
اســت. او اظهار داشــت: در زمینه پاسداشــت و 
گسترش فرهنگ ایثار و شهادت در جامعه فقط 
شورا و شهرداری به تنهایی نمی توانند عهده دار 
مسئولیت باشند، بلکه مشارکت تمامی ادارات 
و ســازمان های فرهنگی شــهر و استان لازم و در 
این راســتا بایــد هم افزایی لازم صــورت پذیرد. 
او با بیان اینکه تاکنون شــهرداری برای ســاخت 
یادمان شهدای گمنام پارک کوهستان اقدامات 
اولیه را انجام داده است از دستگاه های همسو 
خواست تا نقش خود را در ساخت این یادمان 

بیشتر ایفا کنند.

گــــــزارش

شهردار سمنان در سی و هفتمین ملاقات شهروندی مطرح کرد:

لزوم هم افزایی دستگاه ها در ساخت یادمان شهدای گمنام پارک کوهستان

عباس شرفی

بیان خدمات دولت و نظام در دستور کار 
روابط عمومی ادارات قرار گیرد

حســین بابامحمدی-شاهرود 
شهرســتان  ویــژه  :فرمانــدار 
مســئولان  گفــت:  شــاهرود 
روابــط عمومــی دســتگاه های 
اجرایــی، باید با بیان خدمات 
اقدامــات  و  نظــام  و  دولــت 
فرهنگی بسترساز ایجاد امید و 

نشــاط اجتماعی در جامعه شوند. نادر فخری 
روابــط  بــا مدیــران  در نشســت هم اندیشــی 
عمومی ادارات شهرســتان شــاهرود، با تأکید بر 
ضرورت پاسخگویی به مردم همراه باصداقت 
و شفافیت، تصریح کرد: ادارات باید به صورت 
تخصصــی ارتبــاط دوطرفه بــا مردم، خــواص و 
مؤثران جامعه داشته و از این سرمایه اجتماعی 
بهــره ببرنــد. او مســئولان و کارشناســان روابط 
عمومی ها را مؤثران دستگاه های اجرایی خواند 
و ابراز کرد: این افراد پل ارتباطی میان مسئولان و 
مردم و نیزمبلغان خدمات نظام اسلامی هستند. 
معاون اســتاندار ســمنان بــا بیان اینکــه نباید از 
نقش تأثیرگذار فضای مجازی غافل شد، اظهار 
داشت: دشمن برای این فضا برنامه ریزی کرده 

و اگــر واقعیت هــای جامعــه و 
خدمــات نظــام به مــردم بیان 
نشود، دشمن با سیاه نمایی و 
دروغ پــردازی دنبال ایجاد یاس 
و ناامیــدی در مــردم خواهــد 
بــود. فخری همچنین بــر لزوم 
بی طرفی دستگاه های اجرایی 
در انتخابــات تأکیــد کــرد و گفــت: بی طرفــی، 
باعــث  مجریــان  بــودن  امیــن  و  امانــت داری 
اعتمادسازی و مشارکت حداکثری خواهد شد. 
او برگزاری نشست های خبری در ایام دهه فجر 
را از دســتگاه های اجرایی خواســتار شد و افزود: 
این نشست ها با دو رویکرد بیان خدمات نظام 
گاه سازی  و ایجاد امید و نشاط در جامعه و نیز آ
در خصــوص انتخابات و ضرورت حضور جهت 
نقش آفرینی در سرنوشــت جامعه و تشــویق و 
ترغیب مردم به حضور پرشور در انتخابات برگزار 
شــود. مقرر شــد این نشســت های هم اندیشی 
به صورت فصلی و با تشکیل شورای هماهنگی 
روابط عمومی دســتگاه های اجرایی شهرستان 

تداوم یابد.

نادر فخری

برنامه ریزی آستان قدس برای احیای مشاغل 
ازدست رفته در سیل

معاونــت  سرپرســت 
محرومیت زدایی آستان قدس 
رضوی گفت: احیای مشــاغلی 
که در ســیل اســتان سیســتان و 
از  اســت  رخ داده  بلوچســتان 
برنامه هــای اصلــی مــا در ایــن 
منطقه اســت. حامــد صادقی 

سرپرســت معاونــت محرومیت زدایــی آســتان 
قدس رضوی در منطقه سیل زده زرآباد سیستان و 
بلوچستان گفت: در طول حوادثی که در سالیان 
اخیر در کشور به وجود آمده است آستان قدس 
رضوی سفره کرامت امام رضا )ع( را برای خدمت 
به مردم مناطق آسیب دیده پهن کرده است. او 
افــزود: بلافاصلــه پــس از وقوع ســیل در اســتان 
سیستان و بلوچستان در ارتباطی که با خادمیاران 
و نمایندگان آســتان قدس رضوی در این اســتان 
داشتیم ارزیابی اولیه برای خدمت رسانی بهینه 
انجــام پذیرفت؛ و حدود یــک روز پس از وقوع 
ســیل در ایــن اســتان بــه نمایندگی از مســئولان 
آســتان قدس رضوی در جمع سایر دستگاه های 
مردمــی و تشــکل های مردم نهــاد حضــور پیــدا 
کردیــم تا طبق برآوردهــای اولیه خدمات فوری 
را برنامه ریزی و ارائه کنیم. سرپرســت معاونت 
محرومیت زدایــی آســتان قــدس رضــوی ادامــه 
داد: تاکنــون ١٠ هــزار تختــه پتو که بــرای کمک 
به اقتصاد سیستان و بلوچستان از همین استان 
خریداری شده در میان مردم سیل زده توزیع شده 
اســت. علاوه بر این تهیه ١٠ هزار بســته غذایی 
کــه برای معیشــت یک ماه ســیل زدگان کفایت 
می کنــد و راه انــدازی آشــپزخانه در ایــن منطقــه 
بــا ظرفیت پخــت ١5 هزار وعده غذایــی در روز 
به عنوان اولین گام خدمت رســانی آستان قدس 
رضوی برنامه ریزی شــده اســت. او خاطرنشــان 

کــرد: حــدود یــک ماه گذشــته 
بــه همــراه تولیــت بــه اســتان 
سیستان و بلوچستان سفرکرده 
بودیــم و ایشــان ایــن اســتان را 
هم جــوار با حرم امــام رضا )ع( 
معرفــی کردنــد. اگــر ســیل در 
اســتان سیســتان و بلوچســتان 
روی نداده بود بازهم آســتان قدس رضوی برای 
خدمت رسانی به این منطقه برنامه ریزی کرده 
بود. صادقی افزود: طبق ارزیابی های انجام شده 
مهم ترین مشکل سیستان و بلوچستان اشتغال 
است و باید گام های بسیاری برای اشتغال در این 
استان برداشته شود. اگر این مشکل در این استان 
حل شــود بسیاری از مشــکلات مردم به صورت 
خــودکار حــل مــی شــود. سرپرســت معاونــت 
محرومیت زدایــی آســتان قــدس رضوی تصریح 
کرد: احیای مشاغلی که در سیل استان سیستان 
و بلوچســتان رخ داده اســت از اهداف اصلی ما 
در این منطقه است و پس از ارزیابی کارشناسان 
اقدامــات لازم بلافاصلــه انجام خواهد شــد. او 
ادامه داد: درصورتی که دســتگاه های اجرایی در 
بخش هایی از خدمت رسانی به مردم سیل زده 
نیاز به همراهی داشته باشند ما نیز آماده همکاری 
هســتیم و به کمک دستگاه ها خواهیم رفت تا 
خلأ خدمت رسانی را پرکنیم. صادقی همچنین 
از اهــدای ١4 ســری جهیزیــه به زوج هــای جوان 
روستاهای منطقه سیل زده زرآباد خبر داد و افزود: 
بســیاری از مردم درخواســت حضور و کمک به 
مناطق سیل زده را دارند اما در حال حاضر نیاز به 
نیروی انسانی وجود ندارد و بهتر است مردم از 
طریق سامانه وقف و نذر رضوی با شماره گیری 
#8* کمک هــای نقــدی خــود را بــرای کمک به 

مناطق سیل زده واریز کنند.

حامد صادقی

 ســمیرا رحمتی-خراســان رضــوی| بــا اجــرای طــرح 
فــروش اینترنتــی بلیــت اتوبــوس و انجــام برخــی 
اقدامــات ســخت افزاری در پایانه مســافربری امام 
رضــا )ع( مشــهد دلالان ورودی ایــن پایانــه حذف 
می شوند. محمدصادق براتی معاون هماهنگی و 
مدیریت امور زائران استانداری خراسان رضوی، در 
دومین جلسه ستاد اجرایی خدمات سفر خراسان 
رضــوی ویژه نوروز ٩٩ با اشــاره به این طرح گفت: 
در گذشــته و در ایام اوج مســافرت، تهیه بلیت با 
حضور واســطه ها مشــکلاتی را بــرای مــردم ایجاد 
می کــرد کــه بــا راه انــدازی ایــن سیســتم بســیاری از 
مشکلات این حوزه رفع خواهد شد. او ادامه داد: 
برنامه ریزی های دستگاه های اجرایی استان به نحو 
مطلوبی برای میزبانی از زائران و گردشگران در نوروز 
٩٩ انجام شــده اســت و از ابتــدای دی مــاه تا پایان 
سال 8 جلسه برگزار می شود که تاکنون دو جلسه 
برگزارشده است. براتی با اشاره به برنامه جلسات 
ســتاد خدمــات ســفر اظهار کــرد: هفتمین جلســه 
ســتاد اجرایی خدمات ســفر اســتان در قالب مانور 
خدمت خواهد بود که مطابق سال های گذشته 25 
اســفندماه با میزبانی شــهرداری برگزار خواهد شد. 
جانشین رئیس ستاد اجرایی خدمات سفر خراسان 
رضوی افزود:28 اسفندماه بازدید و بررسی میدانی 
آمادگی دستگاه های اجرایی و خدمات رسان انجام 
خواهد شــد. براتی تأکید کرد: با توجه به ضرورت 
انسجام در فعالیت ها دستگاه های اجرایی از انجام 
فعالیت بدون هماهنگی با ستاد اجرایی خدمات 

سفر خودداری کنند.
تجزیهوتحلیلآمارتصادفاتدرکمیته

حملونقلستادانجامشود
معــاون هماهنگــی و مدیریــت امــور زائــران 
این کــه  بیــان  بــا  رضــوی  خراســان  اســتانداری 
کمیتــه  در  تصادفــات  آمــار  تجزیه وتحلیــل 
حمل ونقــل ســتاد انجام شــود، گفــت: با توجه 

به پیــش بینی های هواشناســی، بایــد تهمیداتی 
کــه  بــرای مواقــع بحرانــی اندیشــیده شــود  را 
خراســان  در  بین راهــی  صلواتــی  ایســتگاه های 
رضــوی ظرفیتــی ویــژه هســتند کــه می توانیم از 
کــرده و  آن بــرای زمان هــای بحرانــی اســتفاده 
بــه مســافران در مســیرها خدمــات ارائــه کنیم. 
براتی تأکید کرد: همه دستگاه ها آمادگی داشته 
باشــند که بــر اســاس پیش بینی ها در نــوروز ٩٩ 
تعــداد زائــران به نســبت ســال گذشــته افزایش 
خواهــد یافــت و با توجه به شــرایط جوی باید 
از آمادگــی بیشــتری برخــوردار باشــیم و به نحو 
کنیــم. جانشــین  از زائــران پذیرایــی  مطلوبــی 
رئیــس ســتاد اجرایــی خدمــات ســفر خراســان 
رضوی به برنامه های برگزاری جشن بین المللی 
گفــت:  کــرد و  نــوروزگاه بــا ترکمنســتان اشــاره 
ســال گذشته این جشــن به میزبانی ترکمنستان 
برگزار و امســال به میزبانی ایران برگزار خواهد 
شــد که قرار اســت به صورت گسترده تر برگزار و 
از دیگــر کشــورهای همســایه نیز دعــوت کنیم. 
براتــی بــه آمــار ورود مســافران بــه مشــهد در ٩ 
ماهــه ســال جــاری اشــاره کــرد و گفــت: در این 
مــدت 34 میلیــون و ١46 هــزار و ٧٠5 نفــر وارد 

مشــهد شــده اند که در مقایســه با مدت مشابه 
ســال گذشــته 3/8 درصــد افزایش یافته اســت. 
او افــزود: تعــداد ٧ میلیــون و 3٠٠ هــزار و 66٩ 
نفــر با اتوبوس و حمل ونقــل عمومی، تعداد 5 
میلیــون و ٧٠٧ هــزار و 646 نفر با راه آهن با ١٠ 
هزار و 8١ رام قطار به مشهد آمده اند. او اظهار 
کــرد: تعــداد 3 میلیون و 6١٠ هــزار و 6٠٩ نفر از 
طریق فرودگاه شــهید هاشمی نژاد و تعداد ١٧ 
میلیون و 52٧ هزار و ٧8١ نفر از طریق وسایل 

نقلیه شخصی وارد مشهد شده اند.
براتی تصریح کرد: بر اساس مقایسه آمار ٩ ماهه 
امســال با سال قبل، مســافران ورودی راه آهن 4/8 
درصــد افزایش، مســافران ورودی با وســایل نقلیه 
شــخصی 4/8 درصد افزایش و مســافران ورودی از 

طریق فرودگاه 3/4 درصد کاهش یافته است.
برگزاریجشنهاینوروزگاهجزوبرنامههای

ستاداجراییخدماتسفراستاناست
هم چنین ابوالفضل مکرمی فر مدیرکل میراث 
گردشــگری و صنایع دســتی خراســان  فرهنگــی، 
رضوی و دبیر ستاد نیز در این جلسه گفت: با توجه 
به دستورالعمل ستاد ملی خدمات سفر، امسال نیز 
بایــد دســتگاه های اجرایی برای برپایی ایســتگاه 

در کیلومتــر 3٠ و 6٠ شــهرهای اســتان برنامه ریزی 
کنند. او ادامه داد: مقررشده است که برای انجام 
اقداماتی از قبیل برپایی ایســتگاه و ســیاه چادرها 
راهــداری، پلیــس راه، امداد و نجــات هلال احمر، 
سازمان جوانان هلال احمر، اورژانس اداره کل امور 
رفاهی و دبیرخانه ستاد خدمات سفر برنامه ریزی 
کنند. مکرمی فر افزود: برگزاری جشن های نوروزگاه 
کــه در ســال های گذشــته توســط اداره کل میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی برگزار می شود 
از امســال جزو برنامه های ســتاد اجرایی خدمات 
ســفر اســتان خواهد بــود و آمادگــی داریم با دیگر 
ادارات در صورت تمایل مشارکت و همکاری کنیم 
و از نظرات و همکاری ها آن ها نیز بهره مند شویم. 
در ادامــه ســید جعفــر صدیــق زراعتــی جانشــین 
دبیر ســتاد اجرایی خدمات ســفر خراســان رضوی 
گزارشی از برنامه های اعلام شده به دبیرخانه ستاد 
ارائه کرد. هم چنین دســتگاه های عضو و روســای 
کمیته های ستاد گزارشــی از برنامه های خود ارائه 
کردند. در پایان این جلســه از سید جعفر صدیق 
زراعتی جانشــین دبیر ستاد اجرایی خدمات سفر 
خراســان رضوی که از ابتدای بهمن ماه بازنشسته 

می شود، تقدیر شد.

خـــــبر

در جلسه ستاد اجرایی خدمات سفر خراسان رضوی مطرح شد:

حذف دلالان از ورودی پایانه مسافربری مشهد
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برگزاری گرامیداشت 
سردار سلیمانی در 

شرکت گاز استان
مراســم »بزرگداشــت یاد و خاطره سردار سپهبد 
شهید حاج قاسم سلیمانی و شهدای جبهه مقاومت 
بــا حضــور اعضــای هیئت مدیــره، هیئت رئیســه و 
کارکنــان و بســیجیان شــرکت گاز اســتان آذربایجــان 
شــرقی، بــه همــت روابــط عمومی و پایگاه بســیج 
حضرت سیدالشــهدا )ع(، در محل ســال آمفی تئاتر 
مرکز آموزش این شرکت برگزار شد.به گزارش رویداد 
امــروز،در ایــن مراســم کــه با حضور جمــع کثیری از 
کارکنان شــرکت برگزار شــد، یکی از اساتید دانشگاه 
امام صادق )ع( به عنوان سخنران مدعو، به تحلیل 
اوضــاع سیاســی و نظامــی ایران در منطقــه و نقش 
مؤثر جبهه مقاومت و همچنین اقدامات ارزشــمند 
ســردار شهید سردار ســلیمانی و دســتاوردهای او در 
جبهــه مقاومت پرداخت، این مراســم با مدّاحی و 
پخش کلیپ های تصویری، در رثای ســردار دل ها و 

سایر شهدای جبهه مقاومت به پایان رسید.

مهلت بیمه محصولات 
کشاورزی استان 

 تا پایان بهمن
 تمدید شد

مدیر گروه خدمات بیمه ای محصولات کشاورزی 
اســتان آذربایجــان شــرقی از تمدیــد بیمه محصولات 
کشــاورزی اعــم از زراعــی و باغــی در اســتان تــا پایــان 
بهمن ماه خبر داد.به گزارش ایلنا، علی تبریزی در جلسه 
کارگــروه فرعــی تخصصــی خشکســالی و ســرمازدگی 
اســتان با بیان اینکه بیمه به عنوان یک چتر حمایتی 
برای کشاورزان محسوب می شود، گفت: خطرپذیری 
فعالیــت در بخــش کشــاورزی بــه علــت وابســتگی 
زیــاد آن بــه شــرایط جــوی، اهمیــت پوشــش بیمــه 
محصولات کشاورزی در منطقه را بیشتر کرده است.
او با تأکید بر این که کشــاورزان، باغداران و دامداران، 
بیمــه محصــولات و دام هــای خــود را جــدی بگیرند، 
تصریح کرد: صندوق بیمه کشاورزی باهدف حمایت 
از کشاورزان تأسیس شده و محصولات کشاورزی را در 
مقابله خسارت های احتمالی و فاجعه بار به دو صورت 
عمومی و انفرادی بیمه می کند.او با اشاره به کاهش 
بارندگی های استان و احتمال وقوع خسارت سرمازدگی 
در اردیبهشت ماه سال ٩٩، اظهار کرد: کشاورزان باید 
نسبت به بیمه محصولات خود در سال زراعی جاری 
اقــدام کنند؛ بیمــه دام و طیور و آبزیان به دلیل اعمال 
مشوق های حمایتی و پوشش فراگیر از روند مطلوب 
و قابل قبولی برخوردار بوده و دامداران در طول سال 
می توانند نســبت به بیمه کردن دام هــای خود اقدام 
کننــد و محدودیــت زمانی بــرای آن هــا وجود نــدارد.
تبریزی با بیان این که تاکنون ثبت نام از بهره داران برای 
بیمه محصــولات زراعی و باغی در ســطح 36 هزار و 
2٠٠ هکتــار انجام می شــود، افــزود: 33 هزار هکتار از 
ایــن مقدار به محصــولات زراعی پاییزه شــامل گندم 
آبی، کلزا و جو و 32٠٠ هکتار نیز به محصولات باغی 
اختصــاص دارد.او با بیان این که کشــاورزان می توانند 
محصولاتشان را به صورت اقساط بیمه کنند، گفت: 
پرداخت حق بیمه محصولات زراعی و باغی بیش از 
پنج میلیون ریال در ســه قســط قابل پرداخت بوده و 
همچنین بهره بردارانی که تاکنون غرامتی از این صندوق 
دریافــت نکرده اند مشــمول تخفیف هــای ویژه بیمه 
صندوق محصولات کشاورزی می شوند.او اظهار کرد: 
کشاورزان و باغدارانی که تا سه سال متوالی خسارت 
محصــولات باغی و زراعی خــود را دریافت نکرده اند 
تــا ۶۰ درصــد حق بیمه  محصــولات باغــی و زراعی را 
تخفیف می گیرند؛ میزان تخفیف عدم خسارت مدنظر 
در ســال اول ۲۰ درصد، ســال دوم ۴۰ درصد و حداکثر 
در سال سوم ۶۰ درصد خواهد بود.مدیر گروه خدمات 
بیمــه ای محصــولات کشــاورزی اســتان با بیــان اینکه 
صندوق بیمه محصولات کشــاورزی تا ســه برابر حق 
بیمه پرداختی کشاورزان غرامت پرداخت می کند اظهار 
کرد: امیدواریم تا با پایان مدت زمان مقرر عملیات بیمه 
گری، سطوح بیمه محصولات کشاورزی با مشارکت و 
افزایش آگاهی بهره برداران بخش کشــاورزی افزایش 

یابد.

شهر  به خانه تکانی 
اساسی نیاز دارد

نائب رئیس کمیسیون فرهنگی  اجتماعی شورای 
اسلامی شهر تبریز گفت: منتخبان مردم در شورای شهر 
بایــد در ریز مســائل قرار گیرند چراکــه در مقابل مردم 
پاسخگو  هستیم. به گزارش خبرنگار رویداد امروز، کریم 
صادقزاده در جلســه فوق العاده کمیســیون فرهنگی 
اجتماعی شورای اسلامی شهر تبریز ضمن بیان مطلب 
فوق گفت: برخی از مدیران شهرداری انگیزه ای برای 
فعالیت ندارند و حتی اگر پول نقد نیز به مجموعه شان 
تزریق شود انگیزه هزینه کرد آن را ندارند.صادق زاده 
خاطرنشــان کرد: آقای شــهردار مدیران بی کفایتی که 
با آبروی شــهر و شــهرداری بازی می کنند را عزل کنید، 
مدیــران شــهرداری نیاز به خانه تکانی اساســی دارند.
عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر تبریز همچنین 
گفت: دو سال از عمر شورای پنجم گذشته و به جرأت 
می توانم بگویم که قدم ارزشمندی برای شهروندان از 

طرف شهرداری برداشته نشده است.
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آزادی زندانیــان جرائــم مالــی غیر عمد به جای 
هزینه های تشــریفاتی مراســم عزاداری چند سالی 
است که در تبریز جاافتاده و این روزها این کار خیر 

بیش ازپیش در حال گسترش است.
بــه گزارش آناج، همه ما شــنیده ایم که مرگ 
حــق اســت و یــا شــتری اســت کــه درِ خانه همه 
را می زنــد، بااین وجــود وقتــی این حــق به یکی 
از بســتگانمان برسد تحملش طاقت فرساست و 
ممکن اســت تــا روزها و ماه ها نتوانیــم از زیر بار 
سنگین مرگ یکی از عزیزانمان دربیاییم. مراسم 
و هزینه های فوت عزیزان اما بخش دیگری است 
که اکثر مواقع خانواده های داغدار را آزار می دهد 
و آن هــا مجبــور می شــوند در کنار عــزاداری برای 
عزیزشــان هزینه های سنگین کفن ودفن، مراسم 
مختلف و پذیرایی از مهمان را به دوش بکشند. 
اگرچه این رسوم بدعت هایی است که شاید در 
چند دهه اخیر ایجادشده و تا پیش از آن به جای 
اینکه خانواده متوفی به دنبال پذیرایی از مهمان 
باشند کسانی که برای تسلیت و تسلی خانواده 
متوفی می آمدند، سعی داشتند دست پر باشند و 
حتــی برای خانــواده متوفی غذا تهیه می کردند! 
ایــن روزهــا امــا کار پســندیده ای در ســطح شــهر 
تبریــز فراگیــر شــده کــه هــم روح درگذشــتگان را 
قرین رحمت می کند و هم تســلی خاطری برای 
بازمانــدگان اســت: صــرف هزینــه مراســم بــرای 
آزادســازی زندانیــان جرائــم مالــی ایــن کار نیــک 

که در یکی دو ســال گذشــته شروع شــده حالا با 
اســتقبال خانواده هــای بیشــتری مواجــه شــده و 
بســیاری از خانواده های تبریزی ترجیح می دهند 
به جــای هزینه هــای و رســومات دســت و پاگیــر 
کار خیــری انجــام دهند که جامعــه را نیز نجات 
دهــد. ایــن روزهــا کمتــر در جلوی مســاجد تبریز 
گران قیمــت و ریخت وپاش هــای  دســته گل های 
آن چنانــی دیــده می شــود و حتــی خانواده هــای 
عــزادار به جــای صرف هزینه هــای هنگفت برای 
شــام و نهار مهمانان آزادی زندانیان جرائم مالی 
غیر عمد را فراهم می آورند؛ رسمی که با گسترش 
آن نه تنها یکی از بدعت های غلط جامعه از بین 
خواهــد رفــت بلکــه باعث بازگشــت بســیاری از 

خانواده ها به آغوش جامعه خواهد شد.
485زندانیچشمبهراهنیتخیرخانوادهها

 رســول تقی پــور، رئیــس ســتاد دیــه اســتان با 
اشاره به طرح سنت حسنه اهدای هزینه ضیافت 
اظهار داشــت: از ابتدای این طرح، خانواده ها با 
مراجعه به ســتاد دیه بخشــی از هزینه مراسم و 
تــاج گل خــود را بــه آزادســازی زندانیــان نیازمند 
ایــن  قبــال  از  گفــت:  او  می دهنــد.  اختصــاص 
طــرح، تاکنــون ١٧٩ نفــر از زندانیــان جرائــم غیر 
عمــد آزادشــده اند و اگرچــه این طــرح در ابتدای 
اجرا، با کندی پیش می رفت اما باگذشــت زمان 
خانواده هــا متوجه اجر معنوی این کار شــدند و 
در حال حاضر تقریبا به طور میانگین هرروز یک 

خانواده با مراجعه به ستاد دیه این کار انسانی 
را انجام می دهند. رئیس ستاد دیه استان افزود: 
بــا توجه به اینکه در مراســم ترحیم، هزینه های 
بســیاری صــرف می شــود و اغلــب افــراد نیازمند 
هــم در این گونــه محافل حضــور ندارند بنابراین 
اجــرای ســنت حســنه اهــدای هزینــه می توانــد 
باعــث آرامــش روحــی متوفی و اجــر عظیم برای 
صاحبان عزا شــود و گذشــته از آن عضوی از یک 
جامعــه هم بــه آغوش خانــواده بازمی گــردد. او 
در خصــوص فرهنگ ســازی ایــن امــر یادآور شــد: 
ســتاد دیه اســتان به پاس این عمل انسانی بنری 
را در محل برگزاری عزای متوفی به عنوان تشــکر 
نصــب می کنــد تــا هــم فرهنگ ســازی در جامعه 
شــود و هم از خانواده متوفی سپاس گزاری شود. 
تقی پــور با اشــاره به برگــزاری مراســمی با عنوان 
بزرگداشــت شهید ســپهبد حاج قاسم سلیمانی و 
شــهدای ســانحه ســقوط هواپیمای اکراینــی، در 
جهت کمک به زندانیان نیازمند تصریح کرد: روز 
پنجشــنبه از ســاعت 3 الی 5 بعدازظهر در محل 
ســالن اجتماعــات وادی رحمــت تبریــز از طــرف 
صاحبان صنایع و کارخاجات مراسمی برگزار شد 
که عواید آن صرف آزادسازی زندانیان جرائم غیر 
عمد می شود. او ادامه داد: در این مراسم هزینه 
آزادسازی بیش از یکصد نفر از زندانیان جرائم غیر 

عمد جمع آوری شد.
ایــن مقام مســئول یــادآور شــد: در حــال حاضر 

485 زندانی جرائم غیر عمد در زندان های اســتان 
وجود دارند که برای آزادی آن ها نیازمند ١62 میلیارد 
هســتیم، امــا اگــر در این مقطــع زمانی بتوانیــم ١٠ 
میلیارد در دست داشته باشیم از طرفی مراحل اداری 
و قضایــی و قبــول اعســار این زندانیان و گذشــت 
شاکیان پرونده حل شود می توان همه این افراد را 

آزاد کرد.
آزادیزندانیانجرائممالیغیرعمدباکار

خیر500خانواده
طبــق آمــاری که رئیس ســتاد دیه اســتان ارائه 
می کند اگر به طور متوســط هزینه مراسم عزاداری 
جــدا از کفن ودفــن مابین ١5 تــا 2٠ میلیون تومان 
باشــد بــا نیت خیــر 5٠٠ خانواده متوفــی می توان 
مبلــغ اولیــه آزادی تمام زندانیــان جرائم مالی غیر 
عمــد را فراهــم کــرد. در کنار این رســم پســندیده 
خیرین زیادی هم وجود دارند که هزینه های آزادی 
زندانیان مالی را متقبل می شوند که با این حساب 
بخــش عمــده ای از بدهی این زندانیــان پرداخت 

می شود.
کــه  فرهنگ ســازی و معرفــی خانواده هایــی 
به جای پرداخت هزینه های اضافی برای تشریفات 
عــزاداری موجبــات آزادی زندانیــان را فراهم کردند 
قطعا می تواند این کار خیر را بیش ازپیش گسترش 
دهد و شاید روزی دیگر در زندان های استان شاهد 
زندانیان جرائم مالی نباشیم و خانواده های متوفی 
به دنبال گسترش کارهای نیکی از همین قبیل باشند.

میوه موردنیاز آذربایجان شرقی برای ایام نوروز 
تأمین شده است

بزرگراه های تبریز و مشگین شهر به همدیگر 
متصل می شوند

خشونت در استان از میانگین کشوری
 بیشتر است

امــور  هماهنگــی  معــاون 
اقتصادی استانداری آذربایجان 
شرقی از توزیع سیب و پرتقال 
در جایگاه هــای توزیــع میــوه 
شــب عیــد خبــر داد و گفــت: 
بــرای  اســتان  موردنیــاز  میــوه 
ایام نوروز تأمین شــده اســت و 

مردم هیچ گونه نگرانی در این خصوص نداشته 
باشــند. بــه گــزارش ایســنا، علی جهانگیــری در 
جلســه هماهنگــی تأمیــن میــوه شــب عیــد در 
اســتان، گفــت: این موضــوع یکــی از مهم ترین 
دغدغه هــا و اولویت هــای ما اســت و باید برای 
اجرای صحیح و بی نقص این طرح تلاش کنیم. 
او با اشاره به مشکلات توزیع میوه شب عید در 
جایگاه های توزیع میوه عنوان کرد: نبود نظارت 
کافی در ســال های گذشته، باعث شد تا برخی 
افراد از این طرح سوءاســتفاده کرده و به توزیع 

میــوه بی کیفیــت در بیــن مردم 
کننــد. او در بخشــی از  اقــدام 
ســخنان خود از سازمان صمت 
و دستگاه های نظارتی خواست 
تا نظارت بیشتری در روند توزیع 
میوه شب عید در این جایگاه ها 
هرگونــه  از  جلوگیــری  بــرای 
سوءاستفاده احتمالی داشته باشند. جهانگیری 
افزود: اجرای این طرح باید به حدی موفق باشد 
که مردم، هیچ گونه احســاس نارضایتی نداشته 
و نــوروز خوبــی را ســپری کنند. او اظهــار کرد: با 
همــکاری ســازمان صمت و ســایر دســتگاه های 
مســئول، ســیب و پرتقال در جایگاه های توزیع 
میوه شب عید، با قیمت و کیفیت مناسب عرضه 
می شود. او افزود: قیمت گذاری این دو نوع میوه 
نیــز در جلســات آتــی، تصمیم گیــری و از طریق 

رسانه ها اطلاع رسانی می شود.

نماینده مردم اهر و هریس 
در مجلس گفت: بزرگراه های 
تبریز و مشگین شهر به همدیگر 
متصل می شــوند و این باعث 
توســعه  و  بیشــتر  رونــق 
شهرســتان اهــر می شــود. بــه 
گزارش مهر، بیت ا... عبدالهی 

بــا تأکید بر اینکــه بزرگــراه اهر-هریس-تبریز تا 
نیمــه اول ســال آینــده تکمیل می شــود، اظهار 
داشــت: در حال حاضر به دنبال آن هســتیم تا 
قطعه سه کیلومتری گویجه بئل با اعتبار اولیه 
۳۰ میلیــارد تومانی به مناقصه بــرود. او ادامه 
داد: در کنار این که مسائل مربوط به این بزرگراه 
ازجمله تقاطع غیر هم ســطح مقابل دانشگاه 
آزاد اســلامی واحــد اهــر را پیگیــری می کنیــم، 
پیگیر هســتیم تا کمربندی جنوبی اهر نیز بین 
بزرگراه های تبریز و مشگین شهر به بزرگراه ارتقا 
یابــد چــون در برنامه وزارت راه گنجانده شــده 
اســت. نماینده مردم اهر و هریــس در ادامه از 

آغاز عملیــات اجرایی احداث 
بزرگراه اهر- مشــگین شــهر به 
طــول ۱۸ کیلومتــر و بــا اعتبــار 
۲۳ میلیــارد تومــان خبــر داد 
و گفــت: با ارتقــا این جاده به 
بزرگــراه از حــوادث جــاده ای و 
تلفات جانی کاسته و جاده ای 
ایمــن در اختیــار مــردم قــرار خواهــد گرفــت. 
عبدالهی همچنین از آســفالت و اصلاح روکش 
آسفالت ۹۰ کیلومتر راه روستایی و بین شهری در 
شهرستان های اهر و هریس در سال جاری خبر 
داد و افزود: امسال ۴۵ کیلومتر راه روستایی در 
اهر آسفالت ریزی شد درحالی که به طور متوسط 
هرساله تنها ۸ کیلومتر راه روستایی آسفالت ریزی 
می شــد. او اضافــه کــرد: امســال در شهرســتان 
هریــس نیــز راه برخــی از روســتاها به طــول ۲۰ 
کیلومتــر آســفالت و عمدتا آســفالت ریزی ها در 
حوزه جاده های بین شهری به طول حدوداً ۲۵ 

کیلومتر آسفالت شده است.

فرهنگــی  و  اجتماعــی  امــور  مدیــرکل 
اســتانداری آذربایجــان شــرقی بــا بیــان این که 
پویایــی و نشــاط اجتماعی در نهــاد خانواده 
و اجتمــاع جــزو برنامه های ابلاغــی دولت در 
بحث مسائل اجتماعی است، گفت: با توجه 
بــه مطالعــات انجام شــده در حــوزه  مباحــث 
به ویــژه  اجتماعــی  آســیب های  اجتماعــی، 
خشــونت در لایه های مختلف جامعه، خود 
را نشــان داده و بــه مســئله اجتماعــی تبدیــل 
می شــود. به گزارش ایرنا، علی بدر شــکوهی 
در همایــش پویایــی و نشــاط اجتماعــی در 
تبریز، اظهار کرد: طبق آمار اعلام شده از مرکز 
رصد اجتماعی وزارت کشــور، میزان خشونت 
در آذربایجــان شــرقی بــه نســبت جمعیــت 
استان از میانگین کشوری بیشتر است و طبق 

بررســی های انجام یافتــه از ســال ۹۴ تــا ۹۷، 
متأســفانه جایگاه اســتان در این زمینه از رتبه 
هفتــم بــه رتبــه ســوم کشــوری جابه جاشــده 
اســت. او افــزود: تبریــز از پیشــگامان علــم، 
هنــر و ادب و مدنیــت اســت امــا وضعیــت 
فعلی اســتان در خشــونت، با غنای فرهنگی 
گذشــته ی استان سازگاری ندارد، بنابراین باید 
تدابیری در راستای پاسخگویی به این معضل 
اندیشــیده شود. بدر شکوهی بیان کرد: اداره 
آذربایجــان  اســتانداری  اجتماعــی  امــور  کل 
شــرقی با هدایت استاندار، در این راستا برای 
تحقــق بخشــیدن بــه ایــن مأموریــت خطیر، 
گام برداشــته و اقدامــات مؤثــری در راســتای 
اولویت هــای پنج گانــه آســیب های اجتماعــی 

انجام داده است. 

 اقدامات انجام شده برای بازآفرینی شهری 
کافی نیست

استاندار آذربایجان شرقی، 
بــرای  انجام یافتــه  اقدامــات 
بازآفرینــی  طرح هــای  اجــرای 
شهری را در مقایسه با وضعیت 
مناطق حاشیه نشین شهرهای 
اســتان، ناکافــی دانســت. بــه 

گــزارش مهر، محمدرضا پورمحمدی در جلســه 
ستاد بازآفرینی شهری استان، با بیان اینکه سهم 
دولت در اجرای طرح های بازآفرینی، تنها برای 
تحرک بخشــیدن به ایــن طرح هاســت، افزود: 
عمــل نکــردن دســتگاه ها به تعهــدات خود به 
بهانــه عــدم تخصیص ســهم دولــت قابل قبول 
نیست؛ هرچند برای تخصیص اعتبار دولتی نیز 

باید پیگیری های لازم انجام شود.
 او، اجــرای طرح هــای بازآفرینــی شــهری و 
ســامان دهی مناطق حاشیه نشــین را در راستای 
پیشــگیری از خســارات بلایای طبیعــی ضروری 
دانست و گفت: اگر امروز برای این طرح هزینه 
نکنیم بعد از بروز حوادثی مانند زلزله، مجبوریم 
ده ها برابر هزینه کنیم. استاندار آذربایجان شرقی 
با تأکید بر اینکه با انجام کارهای روزمره و عادی 
دســتگاه ها، بازآفرینی اتفــاق نمی افتد، گفت: 
البته شهرداری ها و دستگاه های اجرایی به رغم 
محدودیت ها، کارهای خوبی انجــام داده اند، 

اما عمده ایــن کارها، اقدامات 
درمجمــوع  و  بــوده  روبنایــی 
توفیــق چندانی حاصل نشــده 
اســت. او، اجــرای ایــن طــرح 
را یکــی از رســالت های اصلــی 
دســتگاه های مســئول دانست 
و گفــت: ســاکنان مناطــق حاشیه نشــین، متأثر 
شــرایط  در  توســعه  غلــط  سیاســت های  از 
نامطلوبی زندگی می کنند و باید برای بهبود 
نامناســب  آنــان و اصــلاح چهــره  وضعیــت 
پورمحمــدی  کنیــم.  چاره اندیشــی  شــهرها 
درعین حال بر شناسایی عوامل حاشیه نشینی 
تأکیــد کــرد و گفت: ریشــه یابی این پدیده از 
اهمیــت زیــادی برخــوردار اســت و باید برای 
حــل ریشــه ای آن، توســعه و رفــع تنگناهای 
زندگی در مناطق مختلف موردتوجه قرار گیرد. 
اســتاندار آذربایجــان شــرقی همچنیــن از همــه 
دستگاه های اجرایی استان خواست تا در صورت 
نیاز، زمین های در اختیار خود را برای اجرای طرح 
بازآفرینی شهری و ساخت واحدهای مسکونی 
ابــراز  ضمــن  او  دهنــد.  اختصــاص  جایگزیــن 
همدردی با مردم ســیل زده جنوب شرق کشور، 
از اعزام موکب های خدمت رسانی استان به این 

مناطق خبر داد.

سنتی که این روزها در تبریز 
مرسوم شده است

آزادی زندانی 
به جای تشریفات 

عزاداری

مدیرکل ثبت احوال آذربایجان شــرقی با بیان 
اینکــه مــردم نگران تأخیر صدور کارت هوشــمند 
ملی نباشند گفت: این تأخیر موقتی است. احد 
جــودی در گفت وگــو با ایرنا افــزود: ضمن اینکه 
کــه از ســوی ثبت احــوال در هنــگام  برگه هایــی 
کارت هوشــمند ملــی بــه مــردم داده  ثبت نــام 
می شود دارای کد رهگیری بوده و از ارزش و اعتبار 
بالایی برخوردار است. او همچنین در مورد عدم 
حذف شناسنامه ها باوجود کارت هوشمند گفت: 
حــدود ۸۵ درصــد مردم در ســامانه ثبــت کارت 
هوشمند ملی ثبت نام شــده و با رسیدن این رقم 
به ۹۵ درصد و با صلاحدید دولت شناســنامه ها 

حــذف و جمــع آوری می شــوند. جــودی بــا بیان 
اینکــه مدت زمــان تعویض شناســنامه و ثبت نام 

کارت هوشمند در شهرستان ها به کمتر از یک روز 
کاری رســیده اســت گفت: طبق تفاهم نامه های 

امضاشــده بــا ســازمان ها و نهادهــای دولتــی و 
بانک ها و همکاری آن ها با ثبت احوال، می توان 
روند اخذ کپی مدارک را حذف کرد. او با اشــاره 
بــه اینکــه بانک اطلاعاتــی مــردم در ثبت احوال 
بــه روز اســت افــزود: در راســتای خدمت رســانی 
بهتر و سریع، با اثرانگشت هویت فرد شناسایی 
و مــدارک قابل ارائه اســت. او همچنین با اشــاره 
به انتخابات پیش رو در کشــور از تسریع در ارائه 
خدمات به مردم از ســوی ثبت احوال خبر داد و 
افزود: در آستانه انتخابات، ثبت احوال به صورت 
۲۴ ساعته آماده خدمت رسانی به مردم خواهد 

بود.

جمهــوری  همکاری هــای  توســعه  راه هــای 
اسلامی ایران و جمهوری آذربایجان با برگزاری 
اجلاس مرزی مشترک حمل ونقل بین المللی در 
پایانه مرزی جلفا بررسی شد. به گزارش ایرنا، 
مدیــرکل دفتر ترانزیت و حمل ونقل بین المللی 
جــاده ای  حمل ونقــل  و  راهــداری  ســازمان 
به عنــوان رئیــس هیئــت ایرانــی در این اجلاس 
گفت: این اجلاس با تأکید وزیر راه و شهرسازی 
حمل ونقلــی  روابــط  توســعه  لــزوم  بــر  مبنــی 
همچنیــن بررســی راهکارهــای کاهــش عوارض 
کشــور  دو  نــاوگان حمل ونقلــی  هزینه هــای  و 
برگزار شــد. منوچهر سلمان زاده افزود: در این 
نشســت زمینه های توسعه هرچه بیشتر روابط 
حمل ونقلــی و گمرکــی بین دو طــرف و آخرین 
وضعیــت حمل ونقــل جــاده ای بیــن دو کشــور 
همچنیــن عــوارض دریافتــی از نــاوگان بــاری و 
مســافری دو کشــور بررســی شــد. او بــا اشــاره 
بــه توافق هــای قبلی بین دو کشــور و همچنین 
بندهــای مصــرح در موافقت نامــه حمل ونقــل 
بیــن  مســافر  و  کالا  جــاده ای  بین المللــی 

جمهوری اسلامی ایران و جمهوری آذربایجان، 
اعــلام کرد: در ایــن اجلاس، موضــوع دریافت 
عــوارض از مــازاد بــر ۲۰۰ لیتــر ســوخت همــراه 
نــاوگان ایرانــی به طــرف آذری یــادآوری و مقرر 
شــد مراتــب بــه ارگان هــای ذی ربــط منعکــس 
طریــق  از  زمــان  ســریع ترین  در  را  نتیجــه  و 
مجــاری دیپلماتیــک بــه مــا اعلام کننــد. دلاور 
فــرض علــی یــف رئیــس بخــش همکاری هــای 
جمهــوری  گمــرک  دولتــی  کمیتــه  بین المللــی 
آذربایجــان هــم کــه ریاســت هیئــت آذری را بر 

عهده داشــت، ضمن ابراز خوشنودی از روابط 
و  حمل ونقلــی  همکاری هــای  و  رشــد  بــه  رو 
گمرکی بین دو کشور، برگزاری جلسات مستمر 
و منظــم بیــن نماینــدگان پایانه هــا و گمــرکات 
مــرزی مشــترک بــرای توســعه مناســبات و رفع 
مشــکلات احتمالــی را خواســتار شــد. در پایان 
این اجلاس دوروزه رئیسان هیئت های ایران و 
جمهوری آذربایجان یادداشــت تفاهم توســعه 
امضــا  گمرکــی  و  حمل ونقلــی  همکاری هــای 
کردنــد. نشســت مشــترک حمل ونقــل جاده ای 

جمهوری اســلامی ایران و جمهوری آذربایجان 
گســترش  و  بررســی  باهــدف  دوره ای  به طــور 
همکاری هــای حمل ونقل بین المللــی دوجانبه 
در دو کشور برگزار می شود. کمیسیون مشترک 
حمل ونقــل جاده ای جمهوری اســلامی ایران و 
جمهوری آذربایجان با حضور مســئولان بخش 
کشــور  ترانزیــت و حمل ونقــل بین المللــی دو 
خردادماه امسال در باکو برگزار شد. جمهوری 
اســلامی ایران و جمهوری آذربایجان با داشتن 
بیش از ۷۶۰ کیلومتر مرز مشترک و چهار گذرگاه 
مــرزی رســمی عــلاوه بــر حمل ونقــل هوایــی و 
ریلــی در حمل ونقــل جــاده ای و ترانزیــت نیــز 
همکاری هــای مناســبی دارنــد. در زمــان حاضر 
تنهــا ارتباط جاده ای میان جمهوری آذربایجان 
طریــق  از  نخجــوان  خودمختــار  جمهــوری  و 
خــاک جمهوری اســلامی ایران انجام می شــود 
همچنیــن ناوگان باری جمهوری اســلامی ایران 
از خــاک جمهــوری آذربایجــان به عنــوان مســیر 
گرجســتان و  ترانزیتــی بــرای مقاصــد روســیه، 

اوکراین و بلاروس رفت وآمد می کند.

خـــــبر

خــــبر

مردم نگران تأخیر صدور کارت هوشمند ملی نباشند

توسعه همكاری ایران و جمهوری آذربایجان در زمینه حمل ونقل

محمدرضا پورمحمدی

علی  جهانگیری

بیت ا... عبدالهی

سرپرستی روزنامه رویداد امروز در استان آذربایجان شرقی
 آمادگی خود را جهت عملکرد، اخبار، آگهی، گزارش و تهیه و چاپ مطالب در ویژه نامه استانی

 برای نامزدهای انتخاباتی اعلام آمادگی کرده و در راستای ترویج فرهنگ و فرهنگ سازی با ادارات 
همکاری های لازم را خواستار است.

 آدرس تبریز آبرسان خیابان آزادی بالاتر از سه راهی گلباد نرسیده به گلگشت جنب کوچه گلپر
تلفن های تماس:3۵4۰43۰۰-3۵4۰42۰۰
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طارمی در پورتو از شایعه تا واقعیت
طارمــی  مهــدی  درخشــش 
در رقابت هــای ایــن فصل لیگ 
پرتغــال، باعــث شــده تــا حتی 
از تیم هــای مطــرح ایــن کشــور 
نیز پیشنهادهایی دریافت کند 
و ایــن احتمــال وجــود دارد کــه 

پــس از تنهــا نیم فصــل حضــور در فوتبــال اروپــا 
راهی یکی از باشگاه های مطرح پرتغالی شود. 
ژوزه فرناندس، خبرنگار نشریه پرتغالی اوژوگو 
در مطلبــی مدعی شــده که باشــگاه پورتو برای 
خریــد ایــن ســتاره ایرانــی دســت به کار شــده و 
بــه جمــع  را  می خواهــد در همیــن ژانویــه او 
بازیکنانش اضافه کند. فرناندس در این گزارش 
به این نکته اشاره کرده که مهاجم ایرانی ریو آوه 
در همیــن مــدت کوتاهی کــه در پرتغال حضور 
دارد توانسته گل های مهمی برای تیمش به ثمر 
برســاند و حــالا پورتــو، اقدام هایی اولیــه برای 
خرید او را آغاز کرده و حتی با او پیش قراردادی 
نیــز امضا کرده اســت. البته ایــن جابه جایی در 
صورتی انجام خواهد شد که تیکوئینیو سوارس، 
مهاجــم برزیلــی پورتــو از ایــن تیــم جــدا شــود. 
تیکوئینیــو کــه از ســال 2٠١٧ در ایــن تیــم تــوپ 
می زند به تازگی پیشــنهادی 2٠ میلیون یورویی 
از رم ایتالیــا دریافــت کــرده و ممکــن اســت در 

مهلت نقل و انتقالات زمستانی 
راهی ســری A شود. او تاکنون 
بــرای این تیــم ٩2 بازی انجام 
داده و 45 گل زده اســت. در 
صــورت جدایــی ایــن مهاجم 
از  یکــی  طارمــی  ســاله،   28
گزینه های پورتو برای جانشینی او خواهد بود. 
مهاجــم ایرانی ریو آوه در این هفته هم نمایش 
خوبی برابر بنفیکا داشت و پس از سردار آزمون 
و مهــرداد محمــدی بــه ســومین بازیکــن ایرانی 
کــه در ایــن فصــل توانســته دروازه  بــدل شــد 
ایــن تیــم بــزرگ پرتغالی را باز کند. تیــم او البته 
در ایــن دیــدار شکســت خــورد و از جام حذفی 
پرتغال کنار رفت، اما طارمی در این فصل با به 
ثمر رســاندن ١٠ گل در ١3 مســابقه ای که برای 
ریــو آوه بــه میدان رفته خــود را به عنوان یکی از 
مهاجمــان برتر فصل جاری مطرح کرده اســت. 
در حالی کــه ١٧ هفته از شــروع رقابت های لیگ 
پرتغال سپری شده، طارمی و زی لوئیس، مهاجم 
کــه او هــم موردتوجــه  کیــپ ورد پورتــو  اهــل 
گزینه هــای ژوزه  تاتنهــام قرارگرفتــه و یکــی از 
مورینیو برای جانشینی هری کین مصدوم است، 
تنها بازیکنانی هســتند که موفق به هت تریک 

شده اند.

هشدار یورگن کلوپ به هواداران لیورپول

انتقال زودتر از موعد ستاره بتیس به بارسا

باوجود حاکمیت بلامنازع 
جــاری  فصــل  در  لیورپــول 
لیــگ برتــر، این مربــی آلمانی 
نمی توانــد  تیمــش  می گویــد 
دوران  در  یونایتــد  مثــل 
فرگوسن برای مدتی تا آن حد 
طولانــی حاکــم مطلــق لیــگ 

برتر انگلیس باشد. یورگن کلوپ به هواداران 
لیورپول متذکر شــد که انتظار نداشــته باشند 
لیورپول بتواند مثل منچستریونایتد در دوران 
ســر الکــس فرگوســن، بــرای مدتی تــا آن حد 
طولانی حاکم مطلق لیگ برتر جزیره باشد. 
لیورپــول در فصــل جــاری خارق العــاده بوده 
و از 2١ بــازی خــود تــا اینجــا تنهــا دو امتیــاز 
ازدســت داده و به نظر می رســد قهرمانی اش 
در این فصل قطعی اســت. اما اشــاره کلوپ 
بــه یونایتــد در دوران فرگوســن به این خاطر 
اســت که شــیاطین ســرخ در آن دوران ١3 بار 

فوتبــال  مختلــف  جام هــای 
و  کردنــد  فتــح  را  انگلیــس 
چنان هژمونــی ای در فوتبال 
کلــوپ  کــه  داشــتند  جزیــره 
معتقد است در دوران مدرن 
چنین کاری غیرممکن است. 
کلوپ در آستانه دیدار تیمش 
با منچســتریونایتد در آنفیلد گفت: »راستش 
را بخواهیــد به نظر من رســیدن به حاکمیت 
الکــس  زمــان  در  یونایتــد  کــه  بلامنازعــی 
فرگوســن داشــته دیگر غیرممکن اســت. این 
روزهــا به خاطر اینکــه خیلی از تیم ها قدرت 
مالی خیلی بالا دارند، آن ها هم دســت روی 
دست نگذاشته و رقابت بسیار سخت است. 
بالا و پایین شدن های تیم و بازیکنان باعث 
می شــود حاکمیت تیم هایی مثــل لیورپول و 
یونایتــد دیگر هرگز مثل گذشــته ها تا آن حد 

بلامنازع باشد.«

روزهــای  در  درحالی کــه 
اخیــر خبرهایی در رســانه های 
بــود  منتشرشــده  اســپانیایی 
کــه کیکــه ســتین بــرای انتقــال 
امرســون، ســتاره رئال بتیس به 
بارســا برنامه ریــزی کــرده ولــی 
حالا مارکا می گوید این احتمال 

کــه ســتین زودتــر از آنچــه گمــان  وجــود دارد 
می رفت این ستاره برزیلی را راهی نوکمپ کند. 
قرارداد امرسون برزیلی با رئال بتیس تا تابستان 
2٠2١ ادامــه دارد ولــی این احتمال وجود دارد 
کــه بارســا با پرداخت خســارت بــه رئال بتیس 
امرســون را در تابســتان جــاری راهــی نوکمــپ 
کند. کیکه ستین این بازیکن برزیلی را به خوبی 
می شناســد و در زمان کار در رئال بتیس سابقه 
همــکاری بــا او را دارد. مــارکا معتقــد اســت 

ســتین ایــن ســتاره برزیلــی را 
به عنوان یکی از کلیدهای حل 
مشــکلات فعلی بارســلونا در 
پســت دفاع راســت می بیند. 
در جریــان دوران چهارماهــه 
و  ســتین  کیکــه  همــکاری 
امرســون در رئــال بتیــس، بــه 
نظر می رسید که او نتوانسته اعتماد مربی خود 
را بــه دســت بیاورد چراکــه او در جریان هفت 
بازی که ستین سکان هدایت بتیس را به عهده 
داشــت تنهــا بــه مــدت 3١٧ دقیقــه بــه زمین 
فرستاده شــده بــود. ولی حالا به نظر می رســد 
نظر ستین درباره او تغییر کرده است. امرسون 
پیش تــر در مصاحبــه ای مدعــی شــده بــود اگر 
پیشنهاد بارسا حقیقت داشته باشد، این اتفاق 

زودتر از تصورش رخ داده است.

وحید هاشمیان آخرین 
بازمانده نیمکت تیم 

ملی
فوتبــال  ملــی  تیــم  مربــی  هاشــمیان  وحیــد 
ایــران، برای ســفری که ممکن اســت به طول هم 
بینجامد، ایران را ترک کرد. این ملی پوش ســابق 
فوتبــال ایــران کــه بــا حضــور مــارک ویلموتــس در 
ایــران به عنوان دســتیار وی برگزیده شــد و در ماه 
های گذشــته یکی از مهم ترین شــهود بر اتفاقات 
پیرامون تیم ملی بوده است، برای حضور در یک 
دوره کوتاه مربیگری به اروپا ســفر کرد. هاشــمیان 
کــه باوجود اخــراج مارک ویلموتــس، در ماه های 
گذشته حضور دائمی در مرکز تیم های ملی فوتبال 
ایــران داشــته و کار را پیــش مــی بــرده، در انتظــار 
انتخاب ســرمربی تیم ملی و روشــن شدن تکلیف 
ادامه همکاری خود با تیم ملی نیز هســت. او که 
مــدارج مختلف مربیگــری را طی کرده و همچنین 
ســال ها ســابقه بــازی در فوتبــال آلمــان را دارد، از 
مهم ترین ذخایر فوتبال ایران به شمار می آید که 
ممکــن اســت برخی تغییــر و تحــولات و انتخاب 
هــا، مانــع از ادامــه کار او در ســمت قبلــی در تیم 
ملی بشود. در حال حاضر فدراسیون فوتبال ایران 
موضــوع انتخاب ســرمربی تیــم ملی بــرای رقابت 
هــای مهــم پیــش رو در مرحله مقدماتــی دور اول 
جــام جهانی را تبدیل بــه پروژه ای کرده که مدت 
طولانی به طول انجامیده و تصمیم نهایی درباره 
آن گرفته نشــده اســت. این که هاشمیان به ایران 
برمــی گــردد یا نه و به کار خــود ادامه خواهد داد 
یــا خیــر، به تصمیم فدراســیون فوتبال ایــران برای 

انتخاب سرمربی بعدی برمی گردد.

عصبانیت مورینیو از 
کونته

ژوزه مورینیــو ســرمربی تاتنهــام دربــاره تــلاش 
علنــی اینترمیــلان بــرای جذب کریســتین اریکســن 
صحبــت کــرده و خصومــت قدیمــی اش بــا آنتونیو 
کونته سرمربی این تیم ایتالیایی بار دیگر زنده شد. 
مورینیــو و کونته درگذشــته، زمانی کــه آقای خاص 
هدایت منچســتریونایتد و کونته ســکان چلسی را 
در دست داشت بارها در کنفرانس های مطبوعاتی 
برای هم پیام هایی تند رد و بدل کردند و از همان 
زمــان خصومتی بین آن ها شــکل گرفته بــود. کار تا 
جایی پیش رفت که کونته برای توصیف مورینیو از 
صفت فیک استفاده کرد و مورینیو هم کونته را به 
دستکاری در نتایج بازی ها متهم کرده بود. حالا به 
نظر می رسد خصومت بین این دو بار دیگر آغازشده 
چراکه مورینیــو دیروز دوباره کونته را هدف گرفته 
و او را بــه خاطــر ابــراز تمایــل علنی اینتــر به جذب 
اریکســن موردانتقــاد قــرارداد. از مورینیــو دربــاره 
صحبت هــای علنی نماینــدگان باشــگاه اینترمیلان 
دربــاره تلاششــان بــرای جذب کریســتین اریکســن 
ســوال شــد که کدام مســئول اینتر درباره اریکســن 
و آینــده اش صحبت هایــی جــدی کــرده اســت. او 
فرصــت را غنیمــت شــمرد و با نام بردن از دشــمن 
قدیمی اش، کونته به او تاخت. مورینیو دراین باره 
گفت: »فکر کنم آنتونیو. فکر کنم آنتونیو. اگر اشتباه 
نکنم علنی هم گفته. او خیلی راحت مدعی شده 
کــه اریکســن در حــال انتقال به اینتر اســت.« آقای 
خــاص در ادامــه گفت: »ما نبایــد تا زمانی که یک 
بازیکن، به باشگاه ما منتقل نشده درباره بازیکنان 
باشگاه های دیگر صحبت کنیم. شما از من درباره 
فرناندس، بازیکن جدید ما از بنفیکا ســوال کردید 
ولــی من تا زمانــی که او قــراردادش را امضا نکرده 
بود هیچ چیز به شما نگفتم. این مسئله به احترام 
برمی گردد؟ مــن نمی خواهم تیترهای جنجالی به 
شما بدهم. بقیه اش را خودتان می دانید. اینتر اگر 
مطمئن است علتش این است که آن ها آماده اند به 
ما پیشنهاد بدهند، اتفاقی که هنوز نیفتاده است.«

تاریخــی  بزنــگاه  یــك  در  ایــران  فوتبــال 
شــگفت انگیز قرارگرفته است؛ روزگاری غریب و 
پر از مجهول که ممکن است پایان ناخوشایندی 
داشــته باشــد. بــه گــزارش آی اســپورت، برانکــو 
در  ایــران  تــرك  از  قبــل  مــاه  ســه  ایوانکوویــچ 
مصاحبــه ای مهم پیش بینی کــرد: »فوتبال ایران 
بــه زودی آماتــور خواهــد شــد« و حــالا بــه نظــر 
گام بــه گام در حــال نزدیــك شــدن بــه  می رســد 
همین مرحله هستیم. خیلی کوتاه و گذرا، فقط 
چنــد گرفتــاری اصلی حــال حاضر فوتبــال ایران 
را بخوانیــد تــا بدانید در مورد چــه چیزی حرف 
می زنیــم؛ شــاید از یــك بومی گرایــی ناگزیر، یك 

حصر خانگی غم انگیز.
فدراسیونبدونرییس

ایــران  فوتبــال  فدراســیون  حاضــر  حــال  در 
بــدون رییــس اداره می شــود. سرپرســت موقت 
فدراســیون حیــدر بهاروند اســت که چنــدان به 
رســمیت شــناخته نمی شــود؛ همچون سرپرست 
پست دبیرکلی که ابراهیم شکوری است و بیشتر 
نوعی »شــوخی« محسوب می شود. مهدی تاج 
استعفا داده و رفته؛ کسی نمی داند واقعا قلبش 
درد می کرد یا درد از ناحیه قرارداد ویلموتس و 
ســایر مســائل بود. حتی ممکن اســت استعفای 
او شبیه کناره گیری چندی قبل محمدرضا ساکت 
باشــد؛ مــردی که ظاهرا رفته، امــا در واقع هنوز 

بر همه چیز نظارت دارد.
تیمملیدرخطرتعطیلیسهساله

در حــال حاضر فدراســیونی کــه رییس ندارد 
باید برای تیم ملی ایران ســرمربی انتخاب کند. 

زمانــی کــه رییــس داشــتیم، اوج هنــر دوســتان 
انتخاب مارك ویلموتس با آن قرارداد افسانه ای 
بــود. در آن زمــان فدراســیون ابتدا با هــروه رنار 
فرانســوی بــه توافــق رســید، امــا بــه بهانــه یك 
عجلــه یک ماهــه بی دلیــل، آن توافــق را به هم 
زد و بــا ویلموتــس قــرارداد بســت. نــه بــه آن 
تعجیــل نابخردانــه، نه به ایــن غفلت طولانی 
فعلــی؛ غفلتی که گزینــه ای مطلوب مثل برانکو 
ایوانکوویچ را هم از کف تیم ملی ربود. ظاهرا 
دوســتان تصــور می کردنــد برانکو توی جیبشــان 
است و هر وقت اراده کنند به ایران می آید، اما 
این طــور نشــد و حالا می گویند او با فدراســیون 
فوتبــال عمان برای هدایت تیم ملی این کشــور 
بــه توافــق رســیده اســت. در حــال حاضــر تیــم 
ملــی ســرمربی نــدارد و ایــن در حالی اســت که 
مــا در آســتانه حــذف از مرحله پیــش مقدماتی 
جام جهانــی هســتیم؛ اتفاقی که اگــر رخ بدهد، 
فوتبال ملی ایران را تا ســه ســال تعطیل خواهد 

کرد.
المپیك؛سالهایبیپایانحسرت

اگــر تعطیلــی احتمــال تیــم ملی بزرگســالان 
یــك فاجعه جدید و بی ســابقه باشــد، تعطیلی 
تیــم امیــد یک خبــر کاملا تکــراری اســت؛ تیمی 
کــه هرازگاهــی برای شکســتن طلســم صعود به 
المپیك تشــکیل می شــود، امــا هر بار بــا ناکامی 
مجدد، رنگ خاموشــی به خــود می گیرد. حتما 
می دانیــد تیــم امیــد باز هم حذف شــد. چرتکه 

حسرت، حالا عدد 48 سال را نشان می دهد.
كوچمربیانخارجی

دیگــر نیــازی بــه گفتــن نیســت کــه یکــی از 
بزرگ ترین مشکلات ماه های اخیر فوتبال ایران، 
موج جدایی مربیان خارجی اســت؛ از کی روش 
و برانکــو تــا ویلموتــس و ســرمربیان پرســپولیس 
همیشــه  بــرای  تازگــی  همیــن  کــه  اســتقلال  و 
کردنــد. مشــکلات ناشــی از  کشــورمان را تــرك 
بی پولــی، بدعهدی و تحریم، بخشــی از ریشــه 
این جدایی هاســت، هرچند مسائل دیگری هم 
وجود دارد. مطلقا معتقد نیســتیم همه مربیان 
خارجــی خــوب و کاربلد هســتند، امــا بین آن ها 
کســانی هم پیدا می شــوند که به بهبود کیفیت 
فوتبال کشور کمك کنند؛ کسانی که بدون آن ها 

چیزی کم خواهیم داشت.
شكایاتدرراه

فوتبــال ایــران همیشــه با معضــلات مربوط 
به شــکایت طلبــکاران خارجی دســت به گریبان 
بوده و این مسئله مخصوصا در حوزه باشگاهی 
محرومیت هــای  و  امتیــاز  کســر  بــا  را  خــودش 
نقل وانتقالاتی نشــان داده است. الان با توجه 
بــه افزایــش نــرخ ارز، دشــواری در جابه جایــی 
پــول و نیــز کاهــش مســتمر منابــع مالــی، خطــر 
این شــکایات و مجازات های ناشــی از آن بیشتر 
هم شــده است. حالا حتی خود فدراسیون هم 
بــه خاطر شــکایت مــارك ویلموتس تحت فشــار 
است و اگر ادعای همسر مربی بلژیکی در مورد 
غرامــت چند میلیون یورویی درســت باشــد، با 

یك دردسر اساسی مواجه خواهیم شد.
زنان؛آتشزیرخاكستر

آخریــن خبــر، مهم تریــن خبــر اســت؛ اینکــه 

جیانی اینفانتینو رسما اعلام کرده به زودی برای 
مطمئن شــدن از حضور آزادانه زنان تماشاگر در 
مســابقات لیگ، بار دیگر به ایران ســفر خواهد 
کــرد. می دانیــم و می دانید که یکــی، دو حضور 
قبلــی زنــان در فینال لیگ قهرمانان آســیا و بازی 
ایــران و کامبــوج هــم تحت شــرایطی محدود و 
خاص انجام شــد و کلی گیر و گرفتاری داشــت. 
ایــن فــرق می کند با آنکــه رییس فیفــا، احتمالا 
بــدون برنامــه مفصــل قبلــی بــرای تماشــای یك 
مســابقه لیگــی معمولی بــه تهران بیایــد و بعد 
شــاهد حضــور آزادانه زنان روی ســکوها باشــد. 
فدراســیون فوتبال ایران تاکنــون با ترفند اجرای 
تدریجــی آزادســازی حضــور زنــان، از فیفــا زمان 
خریــده بــود، امــا حــالا ممکــن اســت واکنــش 
فدراســیون جهانــی بــه ادامــه ایــن ممنوعیــت، 
بســیار شــدیدتر از تصور ما باشد. قطعا تا پیش 
از پایان ســال جاری، اتفاق مهمی در این زمینه 
رخ خواهد داد؛ اتفاقی که شاید به تنگ تر شدن 

حصر فوتبال ایران منجر شود.
سیلیآخر؛همهمحرومشدیم

این سیلی آخر اما دردش از همه بیشتر بود. 
کنفدراســیون فوتبال آسیا برای فصل جدید لیگ 
قهرمانــان، میزبانی همه تیم هــای ایرانی را لغو 
کرد. این فرق می کند با داســتان ما و عربســتان 
کــه هــر دو در زمیــن بی طــرف بــازی می کردیم؛ 
الان آن هــا در شــهر و کشــور خودشــان میزبــان 
هســتند و زمیــن ثالــث فقط ســهم ماســت. این 
خواب سنگین، این کابوس باورنکردنی کجا قرار 

است متوقف شود؟

مهدی طارمی

 یورگن کلوپ

امرسون

پر تماشاگرترین ورزش کشور در یک بزنگاه تاریخی قرارگرفته است

بومی گرایی ناگزیر فوتبال ایران

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی

4141-9- آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و شماره ۲۰۲۰-۹۸ مورخ 98/9/28 هیات به شماره 
کلاسه ۵۳-۹۸ موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک منطقه دو بجنورد تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی آقای هادی خضری فرزند غلامحسین بشماره شناسنامه ۹۰ صادره از بجنورد در 
یک باب ساختمان به مساحت 177/99 مترمربع از پلاک ۹۰۷ فرعی از ۱۶۳ اصلی واقع در 
اراضی پنبه زار بخش دو بجنورد خریداری مع الواسطه از مالک رسمی شهرداری بجنورد 
محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می 
شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می 
توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از 
اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی 
انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق  تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت 
مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.  تاریخ انتشار نوبت اول : 1398/10/14  تاریخ انتشار 
نوبت دوم : 1398/10/29 احمد اصغری شیروان رییس ثبت اسناد و املاک ناحیه ۲ بجنورد

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

4143-9-برابر رای شماره ۱۸۹۶-۹۸ مورخ 18/ ۹ / 98  هیات به شماره کلاسه ۹۷-۱۶۰ 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر 
در واحد ثبتی حوزه ثبت ملی منطقه دو بجنورد تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای 
علیرضا بولاقی فرزند ملنگ بشماره شناسنامه ۱۴ صادره از گرگان در یک باب ساختمان 
به مساحت ۲۰۰ متر مربع از پلاک ۱۵۵ اصلی واقع در اراضی کهنه کند بخش دو بجنورد 
خریداری از مالک رسمی شهرداری بجنورد محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین اگهی به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای 

مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. تاریخ انتشار 
نوبت اول :98/10/14 تاریخ انتشار نوبت دوم: 98/10/29 احمد اصغری شیروان رئیس ثبت 

اسناد و املاک ناحیه ۲ بجنورد
هیات موضوع قانون تعین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 

فاقد سند رسمی
4428-9- آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره ۲۱۵۸-۹۸ مورخ 18/ ۱۰ / 
98  هیات به شماره کلاسه ۱۵۸-۹۷ موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک منطقه در بجنورد تصرفات 
مالکانه بلامعارض متقاضی آقای علی پارسایی منش فرزند سبحانقلی بشماره شناسنامه ۲۰ 
صادره از بجنورد در یک باب انباری به مساحت ۱۵۰ مترمربع از پلاک ۵۵ فرعی از ۱۲۵ 
اصلی واقع در اراضی قریه عزیز بخش دو بجنورد خریداری از مالک رسمی آقای یداله فلاح 
عزیزی ورثه قربان محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین اگهی به مدت دو ماه اعتراض خود 
را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، 
انقضای مدت  دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت 
مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.  تاریخ انتشار نوبت 
اول :1398/10/29 تاریخ انتشار نوبت دوم :1398/11/14 احمد اصغری شیروان رییس ثبت 

اسناد و املاک ناحیه ۲ بجنورد
رونوشت آگهی حصر وراثت

4425-9-  آقای بهروز یوسفی  دارای شناسنامه شماره 1080071245 به شرح دادخواست 
به کلاسه 1642/98 از این شورا درخواست گواهی حصر وراثت نموده و چنین توضیح داده 
که شادروان رضا یوسفی تندرانی بشناسنامه 15 در تاریخ 98/9/5 اقامتگاه دائمی خود بدرود 
زندگی گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصر است به :  1- مجتبی یوسفی به شماره 
شناسنامه 26 2- بهروز یوسفی به شماره شناسنامه 1080071245 3- سلیمه یوسفی تندرانی 
شناسنامه 5490024593  به شماره  تندرانی  یوسفی  افسانه  شناسنامه 79  4-  به شماره 
)فرزندان متوفی ( 5- مهری یوسفی تندرانی به ش ش 5 )همسر متوفی( 6- معصومه 
یوسفی تندرانی به ش ش 179 ) مادر متوفی ( و متوفی به جز نامبردگان ورثه دیگری 
ندارد.  اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور را در یک نوبت آگهی می نماید تا 

هر کسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر آگهی ظرف یک 
ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد. شعبه دهم شورای حل اختلاف نجف 

آباد 737215 /م الف
آگهی فقدان سند مالکیت

4426-9- شماره نامه: 139885602030011001  آقای علیرضا ربانی نجف آبادی فرزند.
مانده علی بوکالت خانم الهام لطفی نجف آبادی فرزند فتحعلی  به استناد یکبرگ استشهاد 
محلی که هویت و امضا شهود رسما گواهی شده مدعی است که سند مالکیت ششدانگ پلاک 
ثبتی شماره 24 فرعی مجزی شده از 749/20 باقیمانده  واقع در قطعه 3 نجف آباد بخش 
یازده ثبت اصفهان که در صفحه 557 دفتر 487 املاک ذیل ثبت 114443 بنام نامبرده ثبت 
و سند به شماره چاپی 061737  ثبت و صادر و تسلیم گردیده و بموجب نامه شماره 2079-

89717-1396/8/22 واحد مالیاتی نجف آباد و نامه 1397009000195087 – 1397/2/15 
شعبه اول اجرای احکام کیفری دادسرای نجف آباد و نامه شماره 1397009000378196 
– 1398/2/28 شعبه اول اجرای احکام کیفری دادسرای عمومی و انقلاب نجف آباد بازداشت 
می باشد و معامله دیگری هم انجام نشده است  . نحوه گم شدن یا از بین رفتن در اثر جابه 
جایی مفقود شده است چون درخواست صدور المثنی سند مالكیت نامبرده را نموده طبق 
تبصره یك اصلاحی ماده 120 آئین نامه قانون ثبت مراتب آگهی میشود كه هركس مدعی 
انجام معامله )غیر از آنچه در این آگهی ذكر شده( نسبت به آن یا وجود سند مالكیت مزبور 
نزد خود باشد از تاریخ انتشار این آگهی تا ده )10( روز به این اداره مراجعه و اعتراض خود را 
كتباً ضمن ارائه اصل سند مالكیت و سند معامله تسلیم نماید تا مراتب صورت مجلس و اصل 
سند با ارائه كننده مسترد گردد. اگر ظرف مهلت مقرر اعتراضی نرسد یا در صورت اعتراض 
اصل سند ارائه نشود المثنی سند مالكیت مرقوم صادر و به متقاضی تسلیم خواهد شد.مهدی 

صادقی وصفی – مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک نجف آباد 738609/م الف
آگهی ابلاغ وقت دادرسی

4427-9- خواهان فاطمه ارزانی  دادخواستی  به خواسته الزام مطالبه نفقه به طرفیت خوانده 
تیمور ارزانی به شورای حل اختلاف شعبه نهم خانواده  شهرستان نجف آباد تسلیم نموه که 
پس از ارجاع به شماره 1194/98 ثبت گردیده و وقت دادرسی به تاریخ شنبه 98/12/10 
ساعت 9 تعیین گردیده علیهذا چون خوانده مجهول المکان دارای آدرس و نشانی معینی 
نمی باشد  به تقاضای خواهان به دستور رئیس شورا برابر ماده 73 قانون آیین دادرسی مدنی 
مراتب یک بار در روزنامه های رسمی کثیرالانتشار محلی آگهی می شود و به خوانده اخطار 
می گردد که از تاریخ نشر آگهی ظرف مدت یکماه به دبیرخانه شورا مراجعه و نسبت به 

دریافت نسخه ثانی دادخواست و ضمائم اقدام نماید و در جلسه دادرسی تعیین شده حضور 
یابد بدیهی است در صورت عدم حضور شورا به خواسته رسیدگی نموده و تصمیم شایسته 
اتخاذ خواهد نمود چنانچه نیاز به انتشار مجدد آگهی باشد فقط یک نوبت درج خواهد شد  . 

شعبه نهم حقوقی شورای حل اختلاف  نجف آباد 736860 /م الف

مفقودی
برگ سبزو سند کمپانی و سند پراید تیپ 131SL مدل 1390 به رنگ  سفید-

روغنی به شماره شهربانی ایران74- 355 ق 84 به شماره موتور 3937735 و 
شماره شاسی S3412289830831 به نام اینجانب پوریا صداقتی فرزند احمد 

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط میباشد.

مفقودی
برگ سبز پراید تیپ جی تی ایکس آی مدل 1384 به رنگ  نقره ای-متالیک به 
شماره شهربانی ایران12- 653 ه 69 به شماره موتور 01378812 و شماره شاسی 
S1412284728078 به نام اینجانب زهرا نجفی فرزند اسماعیل مفقود گردیده و از 

درجه اعتبار ساقط میباشد.

انگلیــس  فوتبــال  اســطوره  اوون  مایــکل 
می گوید هری کین کاپیتان تیم ملی این کشــور 
اگــر مصدومیت همســترینگش مثل مصدومیت 
را   2٠2٠ یــورو  رقابت هــای  باشــد  او  ســابق 
اســطوره  اوون،  مایــکل  اســت.  ازدســت داده 
فوتبال انگلیس نگرانی ها درباره زمان بازگشت 
هــری کیــن، کاپیتــان تیــم ملــی ایــن کشــور بــه 
میادیــن را افزایــش داده و می گویــد او احتمــالا 
زمانی بیشــتر از آنچه اعلام شــده دور از میادین 
از  را  یــورو 2٠2٠  رقابت هــای  مانــد و  خواهــد 
دســت خواهــد داد. مایــکل اوون در زمان اوج 
فوتبــال خــود بــه مصدومیتــی ســخت از ناحیــه 
همســترینگ دچــار شــد کــه حتــی بازگشــت به 

میادین روی شــکل فوتبال او تاثیر گذاشته بود. 
تاتنهــام اخیــرا اعــلام کرده هری کیــن که او هم 
بــه مصدومیــت همســترینگ دچــار شــده مــاه 
آوریــل بــه میادین برمی گــردد. کیــن در روز اول 
سال جدید میلادی در بازی مقابل ساوتهمپتون 
آسیب دید و بعدازآن همسترینگ خود را به تیغ 
جراحی ســپرد. اگر هری کین دیرتر از ماه آوریل 
بــه میادیــن برگــردد احتمــال اینکــه رقابت های 
یورو 2٠2٠ را از دســت بدهد بســیار بالا خواهد 
بود. اوون می گوید اگر مصدومیت او پاره شدن 
کامل همســترینگ باشــد هری کین صــد در صد 
یــورو را از دســت خواهــد داد. اســطوره فوتبال 
انگلیس دراین باره گفت: اصلا دلم نمی خواهد 

و  بزنــم  حــرف  او  شــدت مصدومیــت  دربــاره 
کیــن مقایســه  مصدومیــت خــودم را بــا هــری 
کنــم. مــن شــنیده ام کــه تاندون همســترینگ او 
پــاره شــده یعنــی همان بلایی که ســر من آمده 
بــود. اگــر این طور باشــد امــکان نــدارد او درماه 
آوریل به میادین برگردد. مایکل اوون در ادامه 
گفــت: من در خبرها خوانــده ام که مصدومیت 
او همان شــدت و شکلی را دارد که مصدومیت 
مــن داشــت. در ایــن صــورت احتمال بازگشــت 
او بــه میادیــن در ماه آوریل بســیار بعید اســت. 
یادم هست که چقدر سختی کشیدم. راستش را 
بخواهید برای او نگرانم و امیدوارم بتواند مثل 

قبل در بالاترین سطح بازی کند.

خــــــبر

هری کین به یورو 2020 نمی رسد

آگهی فقدان سند مالكیت یك و نیم دانگ مشاع از ششدانگ پلاك 915/2741 واقع در عبدامام 
گناوه بخش شش بوشهر

4429-9- آقای خلیل مظفری ولایتا از طرف خانم حدیث مظفری مالك یك و نیم دانگ مشاع از ششدانگ پلاك 
915/2741 با تسلیم استشهاد محلی گواهی شده دفتر 44 گناوه مدعی است كه یك جلد سند مالكیت یك و نیم دانگ 
مشاع از ششدانگ پلاك 915/2741 واقع در عبدامام گناوه بخش شش بوشهر كه به نام خانم حدیث مظفری صادر و 
تسلیم گردیده است و در قید تامین و بازداشت نمی باشد بعلت اسباب كشی مفقود گردیده است و درخواست صدور المثنی 
را نموده است لذا مراتب طبق اصلاح تبصره یك اصلاحی ماده120 آئین نامه قانون ثبت اعلام می گردد كه هر كس 
نسبت به ملك مورد آگهی معامله ای نموده و یا مدعی وجود سند مالكیت نزد خود می باشد تا ده روز پس از انتشار این 
آگهی به اداره ثبت اسناد و املاك گناوه مراجعه و اعتراض خود را ضمن ارائه اصل سند مالكیت و یا سند معامله تسلیم 
نماید چنانچه ظرف مدت مقرر اعتراضی نرسد و یا در صورت اعتراض اصل سند ارائه نشود المثنی سند طبق مقررات صادر 
و به متقاضی تسلیم خواهد شد.تاریخ انتشار آگهی: 1398/10/29 - شماره:328 /م الف/ محمد چهابدار -رئیس ثبت اسناد 

و املاك شهرستان گناوه 
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صاحب امتیاز:  شرکت رسانه رویداد پارسی   
سفیر ایران در اسپانیا گفت: شرکت های دارویی به دلیل قطع سیستم مدیر مسئول و سردبیر:  امیر اکبری

بانکــی از طریــق آمریکا نمی توانند هیچ دارویی به ایــران صادر کنند و این 
مشکل درباره بیماران نادر نیز وجود دارد. به گزارش ایرنا، حسن قشقاوی 
افزود: تحریم های آمریکا موجب عدم دسترسی دارو برای بیماران نادر ایران 
شــده اســت. او افزود: دو ماه قبل از این، مدیرعامل بنیاد بیماری های نادر 
ایران سفری به مادرید داشت و به دنبال داروهایی برای بیماران نادر بود، 
اما شرکت های تولیدکننده این داروها گفتند که به علت تحریم های آمریکا 
نمی توانند دارویی بدهند. به گزارش ایرنا، با توجه به کمبود داروهای بیماران 

»ام پی اس« و نیازهای دارویی سایر بیماران نادر، مدیرعامل بنیاد بیماری های 
نادر ایران طی نامه ای از قشقاوی درخواست کرد مسیر دسترسی این بیماران 
به داروهایشان از طریق وزارت بهداشت و سازمان غذا و دارو هموار شود. 
در این راستا مهدی شادنوش رئیس مرکز مدیریت پیوند و امور بیماری های 
وزارت بهداشت آذرماه امسال جهت تسهیل در دسترسی داروها بیماران نادر 
به اســپانیا ســفرکرده بود و در دیدار با قشــقاوی در مورد تخصیص منابع از 
طریق وزارت بهداشت و سازمان غذا و دارو جهت تأمین داروهای بیماران 
نــادر گفت وگو کرد. به گفته رئیس ســازمان غــذا و دارو، آمریکا برای تأمین 
داروهای بیماران ام پی اس سنگ اندازی کرده و برخی شرکت های دارویی 

تولیدکننده این داروها را تهدید به تحریم و عدم همکاری کرده است.
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فشار تحریم ها بر بیماران نادر

خــــــبر

 باران های سیل آسا را 
هدر ندهیم

ایران در حالی چهارمین کشــور ســیل خیز دنیا اســت 
که از طرفی جزو مناطق خشک و کم بارش در زمین نیز 
به حساب می آید. بسیاری بر تبدیل تهدید سیل به فرصتی 
برای مقابله با خشک سالی های کشور تأکید می کنند اما 
به جز سدسازی که این روزها حواشی محیط زیستی زیادی 
دارد چــه راهکارهای دیگری برای جمــع آوری بارش های 

سیل آسا وجود دارد؟
به گزارش ایســنا، از ابتدای امســال تاکنون چندین 
ســیل  شــدید مناطق مختلف کشــور را  تحت تأثیر قرار 
داده اســت. سازمان جنگل ها در مهرماه امسال اعلام 
کرد که ۱۲ میلیون نفر از جمعیت کشور امسال تحت 
تأثیر ســیل بودند همچنین بر اســاس آمار این ســازمان 
کشــور ســیل خیز دنیاســت و حــدود  ایــران چهارمیــن 
۲۶ درصــد از پهنــه کشــور بــه دلیــل نوســانات اقلیمی 
و دســت اندازی های انســان بــه طبیعــت در معــرض 
دراین بیــن  دارد.  قــرار  طغیانــی  و  شــدید  ســیل های 
عملیــات آبخیزداری و آبخــوان داری به عنوان راهکاری 
معرفی می شود که می تواند تهدید سیل را به فرصتی 
بــرای مقابلــه بــا کم آبــی و خشک ســالی تبدیــل کنــد. 
آبخیــزداری مجموعــه اقداماتــی اســت کــه بــر اســاس 
اصول مدیریت پایدار حوضه آبخیز به منظور حفاظت 
از منابع آب وخاک اجرایی می شود و آبخوان داری نیز 
با مهار و نفوذ سیلاب روی عرصه های آبخوان موجب 
احیــای منابــع آب وخــاک می شــود. در حــال حاضر در 
کشــور ایران ۱۲۵ میلیون هکتار حوضه  آبخیزداریم که 
تنهــا در ۱۲ میلیــون هکتــار  از آن عملیــات آبخیــزداری 
به طور کامل اجرایی شــده اســت. مســئولان ســازمان 
جنگل هــا می گوینــد کــه تأثیــر عملیــات آبخیــزداری بر 
کنترل سیل در حوضه های آبخیز اجراشده کاملا مشهود 
است اما اقدامات انجام شده کافی نیست. ابوالقاسم 
حسین پور، مدیرکل دفتر کنترل سیلاب و آبخوان داری 
ســازمان جنگل هــا، مراتــع و آبخیــزداری، بــا اشــاره به 
اینکــه در بیــش از ۱۰ هزار نقطه از کشــور فعالیت های 
آبخیزداری اجرایی شــده اســت، می گویــد: در مناطق 
جنوبــی شــرایط محیطــی بــرای انجــام فعالیت هــای 
آبخیزداری بیش از ســایر نقاط فراهم اســت چراکه در 
تعدادی از مناطق سردســیر کشــور سرمای هوا و بارش 
بــرف و بــاران ســبب ایجاد وقفه در اجــرای پروژه های 
آبخیــزداری شــده اســت. او در ادامــه اظهــار می کنــد: 
در اســتان های مختلفــی ازجملــه هرمــزگان، فــارس، 
کرمــان و سیســتان و بلوچســتان برخــی از پروژه هــای 
آبخیــزداری و آبخــوان داری به اتمام رســیده اســت  که 
قطعــا نقــش مؤثری در کاهــش حجم ســیلاب در این 
مناطــق و نفــوذ آن هــا بــه زمیــن داشــته اند. در حــال 
حاضر ما منتظر هستیم که شرایط محیطی در مناطق 
ســیل زده مســاعد شــود تا این پروژه های آبخیزداری و 
آبخوان داری را موردبررسی قرار دهیم و اعداد و ارقام 
کارایی و اثربخشــی آن ها را اعلام کنیم. مدیرکل دفتر 
کنترل ســیلاب و آبخوان داری سازمان جنگل ها، مراتع 
و آبخیــزداری دربــاره کارایــی پروژه هــای آبخیــزداری و 
آبخوان داری در ســیل های فروردین ماه کشــور توضیح 
کــه پروژه هــای  می دهــد: ارزیابی هــا نشــان می دهــد 
پخش سیلاب توانستند ضریب روان آب و سیلاب را از 
۱۰ به دو کاهش دهند. این یعنی تا ۸۰ درصد سیلاب 
کاهــش دادنــد و به طــور مشــخص  و خســارات آن را 
در ســیلاب فروردیــن اســتان لرســتان پروژه های پخش 
کاهــش  ســیلاب ضریــب ســیل را از ١٠/١4 بــه 2/6٧ 
دادنــد. بــه گفتــه حســین پــور ارزیابــی ایســتگاه ها در 
حوضه هــای آبخیز پایلوت که دریکی از آن ها عملیات 
آبخیزداری انجام شــده و در حوضه دیگری - به عنوان 
حوضه شاهد - که هیچ اقدامی در آن صورت نگرفته 
اســت نشــان می دهد کــه فعالیت هــای آبخیــزداری و 
آبخــوان داری در ۳۳ درصــد مواقع مانع از شــکل گیری 
ســیلاب می شــود و در ۶۷ درصــد مواقــع نیــز تمامــی 
فاکتورهــای مربــوط بــه ســیل را بــا اثــر مثبــت کاهــش 
می دهــد. به طــور مثــال »دبی« اوج ســیل را تا ۷ برابر 
و حجم سیلاب را به طور متوسط تا ۵۰ درصد کاهش 
می دهــد همچنیــن زمــان تمرکــز ســیلاب نیز بــا اجرای 
عملیات آبخیزداری و آبخوان داری تا ۱۸ دقیقه افزایش 
پیداکرده است. او بابیان اینکه در سیل فروردین لرستان 
دو میلیون مترمکعب سیلاب در بالادست شهر »چگنی« 
توســط فعالیت هــای آبخیــزداری و آبخــوان داری مهــار 
شــد، می گوید: اگر این حجم آب مهارشــده به ســیلاب 
افزوده می شد خسارات به شدت افزایش پیدا می کرد. 
حسین پور با اشاره به اینکه تاکنون تنها در ۱۲ میلیون 
هکتار از حوضه های آبخیز کشور عملیات آبخیزداری و 
آبخوان داری انجام شده است، اظهار می کند: اجرای این 
عملیات طی سال های گذشته به دلیل کمبود اعتبارات 
پیشرفت چندانی نمی کرد. در حال حاضر باید بپذیریم 
که تغییرات اقلیمی وقوع بارش های شــدید در آینده را 
تشدید می کند و به همین دلیل باید برای پیشگیری از 

تشدید خسارات سیل به فکر چاره باشیم. 

آلودگی هوا بر اســاس تعریفی که از آن ارائه شــده، 
عبــارت اســت از اضافه شــدن یــك یا چند عنصر به 
عناصر تشــکیل دهنده هوا، به مقداری که استفاده 
از آن را برای انسان و دیگر موجودات زنده زیان آور 
ســازد؛ اما ازنظــر ماهیت موضــوع، آلودگی هوا یك 
مشــکل فنــی حاصــل از مصــرف زیــاد یــا نادرســت 
مواد سوختی در منابع مختلف صنعتی، معدنی، 
حمل ونقــل، خانگــی و نظایر آن اســت. بر اســاس 
قوانیــن و مقررات موجود، آلودگی هوا اســت و هر 
شــخص )حقیقــی و حقوقی( که مبادرت بــه آلوده 
نمــودن هــوا نمایــد، مجــرم و مســتحق مجــازات 
شناخته می شود. باوجوداین، مشاهده می شود که 
هوای مورد تنفس انســان به ویژه در مراکز شهری و 

صنعتی آلوده است.
قوانینلازمهستیانه؟

کنترل آلودگی هوا مســتلزم وجود قوانین و مقررات، 
همچنین وجود دســتگاه های اجرایی ذی ربط است 
که در کشور ما، علاوه بر اصل پنجاهم قانون اساسی، 
قوانین و مقررات دیگری نیز ازجمله: قانون حفاظت 
و بهســازی محیط زیســت، قانون نحوه جلوگیری از 
آلودگــی هــوا، قانون مجازات اســلامی، قانون هوای 
پــاک، قوانین برنامه های متعدد توســعه اجتماعی 
و اقتصادی کشور و مانند آن، همگی بر ممنـــوعیت 
آلوده شــدن هوا توســط منابع مختلف تأکیددارند. 
ازنظر اجرایی نیز ســازمان حفاظت محیط زیســت و 
برخی نهادهای دیگر  ـمانند نیروی انتظامی  ـمسئول 
اجرای قوانین و مقررات موجود می باشند. باوجوداین 

آلودگی هوا همچنان به عنوان مشکل اصلی شهرهای 
بزرگ خودنمایی می کند.

چارهچیست؟
مهمترین راه های اجرایی کاهش آلودگی هوا عبارت اند 
از: کاهش میزان مصرف مواد سوختی، استفاده درست 
از این مواد و استفاده از سوخت های مرغوب )با آلودگی 
کمتــر(. بنابرایــن، هــم دانــش و فنــاوری روز به خوبی 
می توانــد از عهــده یك یا چنــد خــودروی دودزا برآید، 
هــم قوانین لازم برای جلوگیــری از رفت وآمد این نوع 
خودروها در مراکز شهری و همچنین فعالیت واحدهای 
صنعتــی وجــود دارد. در چنین شــرایطی چــرا آلودگی 
هــوا همچنان به¬عنوان یکی از مهمترین مشــکلات 
مراکــز شــهری و صنعتی مطــرح اســت؟ واقعیت این 
اســت که آلودگی هوا، مشــکلی اســت که به تدریج و 
طی چندین سال تحت تأثیر عوامل مختلف به وجود 
آمده و از یك مشکل فنی به یك مشکل اجتماعی تغییر 
ماهیت داده است. به همین سبب برای رویارویی با 

مشکل آلـــودگی هوا باید از زاویه دیگـــری به آن نگاه 
کرد. تاکنون اطلاعات زیادی در مورد اثرات بهداشتی 
و اقتصــادی آلودگــی هوا منتشــر گردیــده، لیکن آنچه 
تاکنــون موردتوجــه قــرار نگرفته، بـــررسی جنبه های 
جامعه شناختی آن است. هم اکنون هیچ مانعی برای 
تعمیر یك یا چند خودروی دودزا وجود ندارد. جلوگیری 
از رفت وآمد این نوع وسایل نقلیه در مراکز شهری نیز، 
امری شدنی است. مشکل اصلی وجود هزاران وسیله 
نقلیه معیوب و دودزا در شهرها و وابستگی شدید مردم 
به استفاده از آن هاست که امکان هرگونه برنامه ریزی و 

تصمیم گیری را محدود ساخته و می سازد.
راهحلاصلیکداماست؟

مهمترین اصل برای حل یك مشکل، شناخت ماهیت 
و منشأ آن است که مشکل آلودگی هوا نیز با توجه به 
آنچه بیان شد از این قاعده مستثنا نیست. حل یك 
مشکل اجتماعی نیازمند شناسایی و مشارکت مؤثر و 
متناسب همه اجزا یا عوامل مؤثر در پیدایش آن است 

که مهمترین آن ها عبارت اند از: مسئولان )برنامه ریزان 
و تصمیــم گیران(، مــردم، نهادهای اجتماعــی، ابزار 
و روش ها. هرگونه تغییر در محیط )مثبت یا منفی( 
مولود تغییر در رفتار است که این خـود از تغییر در پنـدار 
نـاشی می شود. وجود سرمایه، فنـاوری، سازمان ها و 
نهـادهای فعال اجتماعـی می توانند بر شتـاب و دامنـه 
تغییرات اجتماعی بیفـزایند. آلـودگی هوا  ـبه عنوان یك 
تغییر در محیط  ـپدیده ای است که تحت تأثیر عوامل 
یادشــده به وجود آمده و از یك مشــکل فنی به یك 
مشکل اجتماعی تبدیل شده است. بنابراین اکنون که 
برنامه ها و اقدامات گسترده ای  ـبه ویژه در هفت شهر 
بزرگ و آلوده  کشور  ـبرای رویارویی با مشکل آلودگی 
هوا در جریان اســت، بهتر آن اســت که برنامه ریزان 
علاوه بر جنبه های فنی و اقتصادی موضوع، به جنبة 
اجتماعی آن نیز توجه نمـوده و به یاد داشته باشند که 
بـدون آگاهی، خـواست و مشـارکت مردم  ـبه مفهوم 

واقعی آن  ـهیچ مشکلی آسان نخواهد شد.

به مناسبت روز ملی هوای پاک

مشكل آلودگی هوا از نگاهی دیگر

وزیر ورزش و جوانان با اشاره به تصویب افزایش وام ازدواج به 5٠ میلیون برای هر یک از 
زوجین گفت: این وام از ابتدای سال ٩٩ به زوجین پرداخت می شود.

بــه گــزارش فارس، مســعود ســلطانی فر وزیــر ورزش و جوانان در حاشــیه مراســم امضای 
تفاهم نامه میان دو وزارتخانه کار، تعاون و رفاه اجتماعی و وزارت ورزش و جوانان با اشاره 
به اینکه مســائل مربوط به اشــتغال، تحصیل، اوقات فراغت و ایجاد زمینه مشــارکت های 
اجتماعی، سیاسی جوانان برای این وزارتخانه حائز اهمیت است، گفت: گسترش سازمان های 
مردم نهاد جوان و ارتقای تسهیلات ازدواج ازجمله فعالیت های مستقیم این وزارتخانه است. 
او در خصوص افزایش مبلغ وام ازدواج جوانان، گفت: بر اســاس آنچه در کمیســیون تلفیق 
مطرح شده و به مرحله تصویب رسیده است رقم تسهیلات قرض الحسنه ازدواج که در سال 
٩8-٩٧ به رقم 3٠ میلیون تومان افزایش یافته بود بازهم افزایش یافته و این رقم به 5٠ میلیون 
تومان رسیده است. سلطانی فر در ادامه گفت: سیستم بانکی کشور فعالیت خوبی در حوزه 
اعطای این تسهیلات داشته و زمان انتظار برای دریافت تسهیلات ازدواج به کمتر از ١/5 ماه 
رســیده اســت. وزیر ورزش و جوانان بابیان اینکه مبلغ 5٠ میلیون تومان وام ازدواج برای هر 
یک از زوجین محسوب می شود، گفت: یعنی هر زوج صد میلیون تومان تسهیلات ازدواج 
دریافت خواهد کرد. او ادامه داد: این تسهیلات از سال ٩٩ با بازپرداخت 4 درصد در مدت 
5 سال ارائه خواهد شد. سلطانی فر با اشاره به اینکه اعطای این تسهیلات کمک بسیار خوبی 
از ســوی دولت و نظام بانکی در حوزه ازدواج جوانان محســوب می شــود، ابراز داشت: برای 
بهبود شرایط ازدواج با کمک کارشناسان روانشناسی و جامعه شناسی دفاتر ازدواج جوانان را 
راه اندازی کردیم تا در بدو شروع زندگی با دریافت مشاوره های ازدواج به مهارت آموزی زندگی 
مشترک دست پیدا کنند. وزیر ورزش و جوانان ادامه داد: بسیاری از طلاق های ثبت شده در 
کشــور در 2 تا 3 ســال اول زندگی زناشــویی رخ می دهد که با کمک مشــاوره، کارشناســان و 

خبرگان این حوزه می توانیم در تحکیم بنیان های خانواده گام برداریم.

بر اساس فرمول در نظر گرفته شده برای تعیین سقف درآمدی سردفتران اسناد رسمی، هر 
دفترخانه اسناد رسمی اجازه خواهد داشت تا دو برابر میانگین درآمدی سندهای صادره در سال 

قبل را ثبت کند و اجازه ثبت بیش از آن را نخواهد داشت.
به گزارش تسنیم، توزیع عادلانه درآمد از طریق تعیین سقف درآمدی ازجمله خواسته های 
سردفتران اسناد رسمی در چند سال گذشته بوده که هم طرفدار و هم مخالفانی داشته است. 
مبنای دعوا در این بحث، درآمدهای به اصطلاح نجومی برخی دفتر اســناد رســمی اســت که 
صدای هم صنفی هایشان را درآورده  است. در مقابل تعیین سقف درآمدی، برخی سردفتران که 
از تعیین سقف درآمد دل خوشی ندارند، بحث افزایش حق التحریر را پیش می کشند و معتقدند 
در صــورت ابــلاغ افزایش حق التحریر دفاتر اســناد رســمی که ماه ها نیز از موعــد آن می گذرد، 
مساوات و عدالت بین سردفتران برقرار می شود اما طرفداران تعیین سقف درآمدی برای دفاتر، 
افزایش تعرفه دفاتر اسناد رسمی را بدون استفاده از ابزارهای کنترلی و محدودکننده، به ضرر 
کسانی می دانند که در رقابت های نفس گیر سردفتران در جذب اسناد از عزت نفس و سلامت 
عمل بیشتری برخوردارند. آن ها معتقدند افزایش تعرفه بیشتر از آنکه به نام همه باشد به کام 
معدودی سردفتران نجومی بگیر است و علاوه بر اینکه موجب فشار بر مردم و سند گریزی، 
رقابت های پر مفسده برای جذب هرچه بیشتر اسناد و درآمد را موجب می شود. با نشستن 
آیت الله رئیسی بر مسند ریاست قوه قضائیه، اقدامات جدی تری برای پیگیری تعیین سقف 
درآمدی صورت گرفت تا اینکه ذبیح الله خدائیان؛ رئیس ســازمان ثبت اســناد و املاک کشــور، 
هجدهم آبان ماه امسال از راه اندازی سامانه تعیین سقف درآمدی دفاتر اسناد رسمی خبر داد 
و گفت: بیشتر دفاتر اسناد رسمی، ازدواج و طلاق از توزیع ناعادلانه درآمده ناراضی هستند و 
اعتقاددارند برخی از دفاتر از رانت هایی استفاده کرده و افراد را به سوی خود سوق می دهند 
و در سوی دیگر برخی دفاتر حتی توان اداره دفتر را هم ندارند. بر این اساس درصدد هستیم 
سامانه ای را برای تعیین سقف درآمدی دفاتر اسناد رسمی و ازدواج و طلاق تعیین کنیم که 
البته این سامانه پیش تر به صورت پایلوت در برخی استان ها اجراشده و نتیجه خوبی داشته 
است. البته این موضوع مخالفینی هم دارد زیرا معتقدند با اجرای این سامانه درآمدشان کاهش 
می یابد که البته تعداد این مخالفین اندک است. هفته گذشته رئیس کانون سردفتران ازدواج 
و طلاق از محدودیت ثبت طلاق در دفاتر ازدواج و طلاق خبر داد و گفت: محدودیت ثبت 
طلاق در دفترخانه های ازدواج و طلاق به صورت آزمایشی به مدت پنج ماه در دو استان کشور 
اجرا شد که نتایج موفقیت آمیزی به همراه داشت؛ بر این اساس با بخشنامه ای که قرار است 
هفته آینده توســط رئیس دســتگاه قضا ابلاغ شود، محدودیت ثبت طلاق در دفترخانه های 
ازدواج و طلاق در سراســر کشــور اجرا می شــود. میانگین ثبت طلاق به نســبت دفاتر طلاق 
همان  شهر به اضافه 2٠ درصد، فرمولی است که برای محدودیت ثبت طلاق در دفاتر ازدواج 
و طلاق در نظر گرفته شده است و بر اساس این فرمول، مثلًا در تهران هر دفترخانه فقط اجازه 
دارد تا ١٩٠ طلاق ثبت کند و امکان ثبت بیش از این عدد نیست زیرا سامانه به صورت خودکار 
قفل می شــود. در بخشــنامه ای که قرار اســت طی روزهای آینده در رابطه با محدودیت ثبت 
طلاق در دفاتر طلاق از سوی رئیس قوه قضائیه ابلاغ شود، تعیین سقف درآمدی دفاتر اسناد 
رســمی نیز برای اجرا ابلاغ می شــود؛ بر اســاس فرمول در نظر گرفته شــده، دفاتر اسناد رسمی، 
فقط اجازه خواهند داشــت تا دو برابر میانگین درآمدی ســندهای صادره در ســال قبل را ثبت 
کنند یعنی اگر میانگین درآمد یک دفترخانه در تهران  در سال گذشته 35 میلیون تومان باشد، 
هر دفترخانه فقط اجازه خواهد داشت دو برابر این میانگین یعنی تا سقف ٧٠ میلیون تومان 

را در ماه ثبت کند.

شهردار تهران گفت: وضعیت ۸۲۷ مدرسه شهر تهران ازنظر ایمنی در شرایط قرمز قرار دارد. 
به گزارش ایلنا، پیروز حناچی در همایش سراسری مدرسه آماده که با حضور ۱۵۰۰ نفر از مدیران 
شهر تهران در مرکز همایش های برج میلاد برگزار شد، گفت: آموزش مدیران و دانش آموزان در 
برابر حوادث و بحران ها از سال ۹۴ آغازشده و تا به امروز ادامه داشته است. بررسی های مدیریت 
بحران از 2 هزار و 888 مدرســه در ســطح شــهر تهران نشــان داده که وضعیت ایمنی هزار و 
235 مدرسه در شرایط زرد و ۸۲۷ مدرسه در وضعیت قرمز قرار دارند. بقیه مدارس نیز ازنظر 
مخاطرات در حد آسیب کم هستند. شهردار تهران در ادامه با اشاره به زلزله کوبه ژاپن گفت: 
خسارت این زلزله ۱۰۰ میلیارد دلار ذکر شد اما ژاپنی ها از این زلزله استفاده کردند و آن را به یک 
لابراتوار عظیم آموزشی تبدیل کردند و بر مبنای آن بند به بند قوانینی را تدوین کردند که شرایط را 
تغییر داد. برای مثال مدل پل های آن ها بعدازاین زلزله تغییر کرد. ژاپنی ها درس های مختلفی در 
محورهای مختلف گرفتند که یکی از این ها ضرورت افزایش ایمنی حتی در بخش هایی بود که 
احتمال زلزله وجود ندارد. او افزود: درس دیگر افزایش سطح ایمنی در بافت های قدیمی است 
که ما از آن به عنوان بافت فرسوده استفاده می کنیم. شهردار تهران با اشاره به اینکه در تهران 
۷۰ پل اصلی وجود دارد، اظهار داشت: این پل ها دائما در حال رصد و مانیتورینگ هستند. او 
افزود: دانش آموزان باید مورد یادگیری قرار بگیرند تا این آموزش ها به داخل خانه ها نیز راه یابند. 
همکاری شهرداری با آموزش وپرورش دارای وجوه مختلف است و می توانیم از ظرفیت مدارس 

برای آموزش و فرهنگ سازی استفاده کنیم.

وام ۱۰۰ میلیونی ازدواج از سال 
آینده پرداخت می شود

سقف درآمدی سردفتران 
اسناد رسمی محدود می شود

وضعیت قرمز ایمنی 827 
مدرسه در تهران

علی پاک دامن و حمیده عباســعلی ورزشــکاران 
المپیکــی به عنــوان ســفیران محیط زیســت معرفی 
شدند و سند تفاهم نامه همکاری اداره کل حفاظت 
محیط زیست استان تهران و کمیته ملی المپیک به 

امضا رسید.
بــه گــزارش مهر، همزمــان با گرامیداشــت هفته 
هــوای پاک با شــعار هوای پاک، اقــدام و عمل و در 
حاشــیه همایــش ورزش و محیط زیســت کــه صبــح 
امــروز در محــل کمیته ملی المپیک برگزار شــد علی 
پاک دامن و حمیده عباســعلی ورزشــکاران المپیکی 
به عنوان سفیران محیط زیست معرفی شدند و سند 
تفاهم نامه همکاری های مشترک فی مابین اداره کل 
حفاظــت محیط زیســت اســتان تهران و کمیســیون 
ورزش و محیط زیســت کمیته ملی المپیک به امضا 
رسید. در حکم عیسی کلانتری معاون رئیس جمهور 
و رئیــس ســازمان حفاظــت محیط زیســت خطــاب 
بــه ورزشــکاران المپیکــی آمــده اســت: حفاظــت از 
محیط زیســت وظیفه ای ملی اســت و توجــه به آن 
دوام حیــات انســانی را در پــی دارد و نمی تــوان اثر 
محیط را بر چرخه زندگی انسان ها نادیده گرفت. از 
سویی بدن سالم نیازمند محیط زیست سالم است. 

ورزش و محیط زیست سالم با پیوندی ناگسستنی، 
ســلامت ورزشــکاران را موجب می شوند. هم چنین 
محیط زیست به عنوان یکی از ارکان منشور المپیک 
از اهمیــت ویــژه ای برخوردار بوده و ورزشــکاران که 
به عنوان الگو و پرچم داران اشاعه فرهنگ در جامعه 
قلمداد می شوند، می توانند گام های مؤثری در مسیر 
ترویــج و توســعه فرهنگی بــر مبنای توســعه پایدار 
بردارند. ازاین رو بنا به پیشنهاد کمیته ملی المپیک 

جمهوری اسلامی ایران، جنابعالی را به عنوان سفیر 
محیط زیســت معرفی می نمایــم. از درگاه خداوند 
ســبحان برای شــما توفیــق روزافــزون در عرصه های 
ملــی و بین المللــی آرزومنــدم. بــا نــگاه به آینــده در 
جهــت رســیدن به محیط زیســت پــاک و جامعه ای 
ســالم و ورزشــکار اهتمــام وافــر به عمل آورید. ســند 
تفاهم نامه همکاری های مشــترک در زمینه ورزش و 
محیط زیست و موضوعات آموزشی و فرهنگ سازی 

بین اداره کل حفاظت محیط زیست استان تهران و 
کمیسیون ورزش و محیط زیست کمیته ملی المپیک 
به امضای ســعید محمودی مدیرکل محیط زیســت 
اســتان و مهرافــزا منوچهری رئیس کمیســیون ورزش 
و محیط زیست کمیته ملی المپیک رسید. همچنین 
در حاشــیه این مراســم فینال مســابقات چهارجانبه 
فوتسال گرامیداشت هفته هوای پاک بین گروه های 
شــهرداری تهران و محیط زیست استان تهران برگزار 
شــد کــه گــروه شــهرداری تهــران بــا غلبــه بــر گــروه 
محیط زیســت به عنــوان قهرمانــی ایــن تورنمنــت 
محیط زیســت  و  ورزش  همایــش  دســت یافت. 
امــروز بــا همــکاری کمیته ملــی المپیــک و اداره کل 
محیط زیست اســتان تهران همزمان با گرامیداشت 
هفتــه هــوای پاک برگزار شــد. این مراســم با حضور 
عیسی کلانتری معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان 
حفاظــت محیط زیســت، ســید رضا صالحــی امیری 
رئیــس کمیتــه ملــی المپیــک، عبدالحمیــد احمــدی 
معاون همگانی و فرهنگی وزارت ورزش و جوانان، 
مجتبــی یزدانــی معــاون خدمات شــهری شــهرداری 
تهران و گلمحمدی مدیرکل ورزش و جوانان اســتان 

تهران برگزار شد.

بر اســاس آمارهــای ســازمان ثبت احوال، بیشــترین 
دلایــل فــوت ایرانیــان مربوط بــه بیماری هــای قلبی و 
عروقی با 38/6 درصد، ســرطان ها و تومورها با 3/١١ 
درصــد و بیماری های دســتگاه تنفســی بــا ٩/8 درصد، 
اســت.به گــزارش ایمنــا، بــر اســاس آمارهــای ســازمان 
ثبت احوال میزان ناخالص مرگ ومیر در سال ۹۷، ٧/4 
به ازای هر هزار نفر جمعیت است. این میزان در تمام 
نقاط کشــور وضعیتی همســان ندارد و بســته به ســن 
جمعیتی استان ها و عوامل دیگری که می تواند بر این 
میزان اثرگذار باشد، مانند سلامت، مرگ ومیر کودکان، 
حوادث، کیفیت ثبت و غیره بین 6/5 در استان گیلان 
و 3/5 در اســتان بوشــهر متغیر اســت. با در نظر گرفتن 
کل مرگ ومیرهای ثبت شده نسبت جنسی برابر ١2٧/٧ 
اســت، ایــن نســبت بــرای ســاکنان شــهرها ۱۳۰ و برای 

روستانشینان ١2١/3 است.
میانگینسنفوتشدگان

بر پایه آمارهای مرگ ومیر ثبت شده در سال گذشته، 
میانگیــن ســن مــردگان 66/٩ ســال اســت کــه این ســن 

برای مردان 64/١ و برای زنان 68/84 ســال ثبت شــده 
است که این ارقام در استان ها در فاصله سنی ٧٠/6٠ و 
48/88 سال قرار دارد که کمینه میانگین سنی مربوط 
به اســتان سیستان و بلوچســتان و بیشینه آن مربوط به 
اســتان گیلان اســت. از کل مرگ های ثبت شــده در سال 
۹۷ عواملــی مانند بیماری های قلبی و عروقی با 38/6 
درصد، سرطان ها و تومورها با ١١/3 درصد، بیماری های 
دســتگاه تنفســی با ٩/8 درصــد، حــوادث غیرعمدی با 
٧/١ درصــد، بیماری های عفونی و انگلی با 4/٧ درصد 
پنج عامل اصلی مرگ های ثبت شده در کشور هستند که 
٧١/5 درصد از مرگ ومیرها با این دلایل رخ داده است. 
بر اســاس اطلاعات ســازمان ثبت احوال، ١6/5 درصد از 
مرگ ومیرهــای ثبت شــده بــه دلیــل بیماری هــای قلبی و 
عروقــی مربــوط به گروه ســنی ۸۰ تا ۸۴ ســال اســت و 
درمجمــوع 63/3 درصــد مرگ هــای ثبت شــده به دلیل 
بیماری هــای قلبــی و عروقی مربــوط به افراد بــالای ۷۰ 
ســال بوده اســت. با افزایش ســن، درصد مرگ ومیرهای 
ثبت شــده به دلیل ســرطان ها و تومورها بیشــتر می شود 

به طوری که ۶۷ درصد مرگ ومیرهای ثبت شده به همین 
دلیل در گروه های سنی ۵۵ تا ۵۹ سال و ۸۰ تا ۸۴ سال 
قرارگرفته اســت و بیشترین درصد مربوط به گروه سنی 
۶۵ تا ۶۹ سال با ١2/4 درصد است. همچنین بالاترین 

درصــد ثبت مرگ ومیر به دلیل بیماری های 
دســتگاه تنفســی مربــوط بــه گــروه ســنی 
۸۰ تــا ۸۴ ســال کــه ١5/4 درصــد اســت و 
٧٩/6 درصــد مرگ ومیرهای ثبت شــده به 
دلیل بیماری های تنفسی را افراد بالای ۵۵ 
ســال بــه خــود اختصــاص داده اند و ســهم 
مرگ ومیرهای ثبت شــده به همین دلیل در 
گــروه ســنی کمتــر از یــک ســال 3/5 درصد 
اســت. نکته قابل توجــه در مرگ ومیرهای 
ثبت شــده بــه دلیل حــوادث غیرعمدی آن 

است که سهم بالایی از مرگ های گروه های سنی ۲۰ تا 
۳۹ ساله )3٩/4 درصد( را به خود اختصاص داده است.
بیشترینمرگومیرناشیازبیماریقلبیدر

استانخوزستان
همچنین در میان استان های مختلف، بیماری های 
قلبی و عروقی، استان خوزستان با 4٧/١ درصد، استان 
سیستان و بلوچستان با 2٩/6 درصد به ترتیب بیشترین 

و کمترین سهم را در میان استان ها دارند. در سرطان ها 
و تومورها نیز استان مازندران با ١5/3 درصد، سیستان 
و بلوچستان با 4/5 درصد به ترتیب بیشترین و کمترین 
ســهم رادارند. در بیماری های دســتگاه تنفســی، استان 

کرمان با ١5/5 درصد و ایلام و با 4/4 درصد بیشترین و 
کمترین سهم رادارند. در حوادث غیرعمدی، سیستان و 
بلوچستان با ۱۴ درصد و تهران با 4/2 درصد بیشترین و 
کمترین سهم رادارند. همچنین در بیماری های عفونی و 
انگلی استان قم با ١٠/6 درصد و کهگیلویه و بویر احمد 
با ۶ دهم درصد به ترتیب بیشینه و کمینه سهم را در بین 

سایر استان ها دارند.

معرفی دو ورزشكار المپیكی به عنوان سفیران محیط زیست

5 دلیل اصلی فوت مردم ایران

محمود سلطانی
روزنامه نگار

info@ruydadiran.com


